RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

1

SKÅDALEN PUBLICATION SERIES

- NO 31 -

Rettsapparatet - en siste skanse

mot inkludering?

Funksjonshemmedes rettssikkerhet med vekt på hørselshemmedes stilling

Camilla Stub Lundberg // Eva Simonsen

2

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSEMOT INKLUDERING?

Funksjonshemmedes rettssikkerhet

med vekt på hørselshemmedes stilling

Camilla Stub Lundberg og Eva Simonsen

© 2011

3

Publication No. 31

Rapporten kan bestilles hos Statped.

http://www.statped.no/fagomrader-og-laringsressurser/

Forsiden:

Bildet på omslaget viser håndformen og stedet for tegnet rettferdighet, retten eller rettssak.

1. utgave 2011

Digital utgave 2019

post@statped.no

Statped

Gamle Hovsetervei 3, 0768 OSLO

ISBN 978-82-91655-32-1

ISSN 0807-5263

4

Innhold

Forord 6

Kapittel 1 Innledning 8

1.1 Bakgrunn 8

1.2 Formål 11

1.3 Rettsapparatet – en siste skanse mot inkludering? 12

1.4 Struktur i rapporten 14

Kapittel 2 Metode 16

2.1 Framgangsmåte 16

2.2 Søkestrategier 18

Kapittel 3 Begreper og perspektiver 22

3.1 Funksjonshemning 23

3.2 Rettssikkerhet 26

3.3 Perspektiveringer i lys av interseksjonalitet 31

Kapittel 4 Funksjonshemning og kriminalitet - en historisk tradisjon 38

4.1 Den døve personligheten 40

4.2 Døvhet og sakkyndighet i Norge 46

4.3 Døvhet, vold og kriminalitet 49

4.4 Oppsummering og konklusjon 54

Kapittel 5 Funksjonshemmede som ofre 56

5.1 Interseksjonalitet og profesjonsmakt 59

5.2 Mangelfull kompetanse og tilgjengelighet 60

5.3 Rettssikkerhet på dagsorden - en prosess i utvikling 63

5.4 Troverdighet, vitneprov og avhørsmetodikk 66

5.5 Straffeutmåling og strafferettslig vern 73

5.6 Hatkriminalitet 74

5.7 Oppsummering og konklusjon 75

5

Kapittel 6 Språk og kommunikasjon 76

6.1 Rett til tolk 78

6.2 Tegn, tillit og troverdighet 81

6.3 Språktolking i politiavhør og domsforhandlinger 85

6.4 Språk, rett og gyldighet 89

6.5 Oppsummering og konklusjon 91

Kapittel 7 Premisser, kunnskapsbehov og kunnskapsutviklende strategier 94

7.1 Premisser for utforming av et inkluderende rettsapparat 94

7.2 Hva viser studiene 96

7.3 To strategier for kunnskapsutvikling 99

7.4 Avsluttende betraktning 103

Referanser 104

Om forfatterne 116

Tidligere publikasjoner 118

6

Forord

Tema i denne kunnskapsstatusen er rettssikkerhet og likebehandling for mennesker med funksjonshemning i strafferetten med særlig innretning mot hørselshemmede. Arbeidet med kunnskapsstatusen ble gjort våren og høsten 2010. Forskningen som er lagt til grunn dreier seg hovedsakelig om nasjonale, men også internasjonale studier i perioden 1990-2010. Det eksisterer begrenset med systematisk kunnskap om de forhold og barrierer som hindrer eller fremmer hvordan funksjonshemmede som offer, vitne og gjernings-person får sin rettssikkerhet ivaretatt i møte med strafferettsapparatet. Vi ser gjennom denne kunnskapsstatusen at en begynnende forståelse er under utvikling.

Arbeidet med rapporten er utført i forsknings- og utviklingsavdelingen ved Skådalen kompetansesenter, en del av Statlig spesialpedagogisk støttesystem (Statped). Vi vil rette en stor takk til Fritz Moens forskningsfond som har gitt oss muligheten til å gjennomføre denne kunnskapsstatusen. Kunnskaps-statusen inngår i prosjektet Hørselshemmedes stilling i rettspleien – med fokus på rettssikkerhet og likebehandling i strafferetten som er forankret ved Institutt for kriminologi og rettssosiologi, Universitetet i Oslo.

Takk til de fem informantene som vi var i kontakt med i startfasen av prosjekt-perioden. En takk rettes også til Hilde Haualand, Karen Sofie Pettersen, Liv Strand og Arnfinn Muruvik Vonen for faglige innspill og nyttige kommen-tarer i arbeidets sluttfase. En særlig takk til Grete Høie for kommentarer, språklig bearbeiding og ferdigstilling av manuskriptet.

Oslo, februar 2011

Camilla S. Lundberg Eva Simonsen

7

8

Kapittel 1

Innledning

1.1 Bakgrunn

Tema i denne kunnskapsstatusen er rettssikkerhet og likebehandling for funksjonshemmede i rettsapparatet, med særlig innretning mot forhold av strafferettslig karakter og hørselshemmedes stilling. Prinsippet om retts-sikkerhet er et grunnleggende prinsipp i enhver rettsstat, og det er særlig viktig i strafferetten som er den eneste formen for statlig maktutøving som har til formål å påføre individet lidelse (Andenæs og Fliflet 2006/1945, Christie 1982, Diesen mfl. 2005, Jacobsen 2007).

Tittelen Rettsapparatet - en siste skanse mot inkludering? rommer en opp-fordring til debatt og handling. Rettsapparatet er en stor og mektig institu-sjon som skal sikre beskyttelse, rett og rettferdighet. Det å gi samfunns-borgere en rettferdig behandling etter prinsippet om likhet for loven, krever at rettsapparatets arbeid vurderes og tilpasses endringer i samfunnet. Med en inkluderende velferdspolitikk overfor funksjonshemmede er det nødvendig at det stilles andre krav til rettsapparatet enn tidligere. En viktig forutsetning for rettssikkerhet er at alle kan delta på like vilkår. Litteraturgjennomgangen i denne rapporten avdekker at funksjonshemmede som ofre, vitner og gjernings-personer møter flere barrierer som kan skyldes både mangelfull og utidsmessig kunnskap i alle deler av rettsapparatet, i tillegg til at de har begrenset fysisk

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

9

og språklig tilgang. I det avsluttende kapitlet viser vi til konkrete strategier og perspektiver som utgangspunkt for videre kunnskapsutvikling i arbeidet med å ivareta rettssikkerheten for mennesker med funksjonshemning i retts-apparatet.

Gjenopptakingene av og frifinningene i sakene mot Fritz Moen førte til at rettssikkerhet i strafferettspleien for mennesker i sårbare posisjoner er kommet på den politiske dagsorden. Fritz Moen ble i 1978 dømt til 16 års fengsel og 10 års sikring for seksualdrap på Torunn Finstad i 1977. I 1981 ble han så dømt til en tilleggsstraff på fem års fengsel for seksualdrapet på Sigrid Heggheim i 1976. Moen sonet i alt 18 år i fengsel. I 2000 begjærte Moen begge sakene gjenåpnet, og fikk medhold i kravet. Han ble frifunnet for begge drapene, henholdsvis i 2004 og 2006.

Fritz Moen var hørselshemmet, han hadde kommunikasjonsmessige utfordringer og en vanskelig sosial bakgrunn og situasjon. Gjenopptakelses-kommisjonen vurderte det slik at det ikke var tatt tilstrekkelig hensyn til disse under rettsbehandlingen, og dette var noe av bakgrunnen for at saken ble gjenopptatt. I forbindelse med gjenopptakelsen ble det rettet skarp kritikk mot norsk rettsvesen, og regjeringen besluttet å nedsette et eget gransknings-utvalg for å vurdere påtalemyndighetenes og rettens rolle i saken. En gransk-ningsrapport i Fritz Moen-saken påviste flere svakheter i straffesakskjeden (NOU 2007:7). Granskningsutvalget kom med kritikk av politiets, påtale-myndighetens og av rettens rolle i saken. Konklusjonene og anbefalingene gjaldt blant annet krav til objektivitet for å avsløre falske tilståelser hos politiet og påtalemyndigheten. Det ble også reist spørsmål om oppnevning av sakkyndige, kompetanse hos de sakkyndige og om klargjøring av deres rolle i retten. Nye krav til tolking i retten var et annet sentralt tema i gransk-ningsrapporten. I mars 2007 arrangerte Norges døveforbund et heldags-seminar om døves rettssikkerhet.1 Ved seminaret ble det stilt spørsmål ved om situasjonen for døve hos påtalemyndighetene og i rettssystemet nå er

1 Programmet for seminaret ligger på hjemmesidene til Norges døveforbund: http://www.doveforbundet.no/nor/forsiden/nyheter/nyhetsarkiv/seminar_om_doeves_rettssikkerhet

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

10

bedre enn da Fritz Moen ble dømt, om politi og dommere kan nok om tegn-språk og tolking, og om hvordan situasjonen er i andre land. Hvorvidt døves rettssikkerhet er godt nok ivaretatt når tegnspråk ikke er et offisielt språk, ble også tatt opp.

Som en følge av gjenopptakingene og frifinningene av Fritz Moen, arrangerte Justisdepartementet sammen med Politihøgskolen våren 2007 et idéseminar om forskning om strafferettspleien. Referatene fra innleggene, samt diskusjonen om forskningstemaer ved seminaret er gjengitt i rapporten Forskning og forskningsbehov i lys av Fritz Moen-sakene (Justis- og politi-departementet 2007). I rapporten pekes det på følgende områder hvor det er behov for forskning:

Kulturen i ulike ledd av strafferettskjeden

Sakkyndiges bidrag med særlig vekt på å undersøke hvorvidt den faktiske bruken av sakkyndige fyller Riksadvokatens nyere krav til sakkyndige 2

Behov hos personer med ulike typer kommunikasjonsproblemer og eventuelt andre typer funksjonshemninger

Undersøke og vurdere lekmannsinnslaget i domstolene

Faglig oppdatering i bevisteori og bevislære, med fokus på sann-synlighetsbegrepet og statistisk analyse

Avhør og etterforskningssituasjonene, med vekt på kvalitet i avhør

2 Riksadvokaten understreker at det er tunge praktiske innvendinger mot utvalgets forslag. Et regime der nye sakkyndige skal gjenta tidligere undersøkelser vil bli meget dyrt, og gjennomgående neppe tilføre nevneverdig ny kunnskap. Riksadvokaten går imot forslaget om at sakkyndige som er benyttet av politiet, generelt skal anses inhabile til å bli rettsoppnevnt. Riksadvokaten sier videre at andre tiltak er bedre egnet til å ivareta de hen-syn som ligger bak utvalgets forslag, eksempelvis at det utarbeides gode og presise mandat for de sakkyndige, at man velger ut sakkyndige med riktig kompetanse og at det stilles krav til høy grad av presisjon i sakkyndige erklæringer (Prop. 141 L (2009-2010):84).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

11

Vi har tatt utgangspunkt i disse behovene i vår utforming av kunnskaps-statusen, med særlig vekt på det første punktet om kulturen i ulike ledd i strafferettskjeden. Dette tar vi blant annet opp i kapittel 4 om den kultur-historiske konteksten for funksjonshemning og hørselshemning. Dette kapitlet relaterer seg også til forskning om sakkyndiges bidrag og den faktiske bruken av sakkyndig kunnskap. Et hovedtema i rapporten er de utfordringene rettsapparatet står overfor i møte med mennesker med hørselshemning og andre funksjonshemninger. Temaet kvalitet i avhør og etterforskningssitua-sjoner blir også behandlet. Spørsmålet om tilregnelighet inngikk ikke i temaene som ble tatt opp, og det blir heller ikke behandlet i den fore-liggende rapporten.

Stiftelsen Signo og Justis- og politidepartementet inngikk våren 2008 en avtale om å opprette et fond for forskning som fikk navnet Fritz Moens forskningsfond. Formål med fondet er å bidra til en forsknings- og opplys-ningsvirksomhet om funksjonshemmedes stilling i rettspleien med særlig vekt på hørselshemmede og deres helt spesielle stilling på grunn av sin språksituasjon. Høsten 2009 delte fondet ut penger til fire prosjekter. Resultatet av det første prosjektet ble publisert i desember 2010. Prosjektet heter Tegn, tillit og troverdighet – om rettssikkerhet for døve og hørsels-hemmede, og er et samarbeidsprosjekt mellom Nordlandsforskning, NTNU Samfunnsforskning og Politihøgskolen, avdeling Bodø. En oppfølging av dette prosjektet er for tiden under gjennomføring.

1.2 Formål

Formålet med kunnskapsstatusen er å gi en mest mulig systematisk oversikt over foreliggende relevant forskning, og å komme med bidrag til refleksjon over ulike sider ved funksjonshemmedes rettssikkerhet i strafferetten. Vi har sammenstilt ulike forskningsområder og temaer for å etablere både en helhetlig og nyansert forståelse. På denne måten er kunnskapsstatusen ment å identifisere kunnskapsbehov som gjør seg gjeldende i feltet, og foreslå

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

12

veivalg for videre forskning. Vi ønsker å bidra med kunnskap slik at retts-apparatet i større grad enn i dag ivaretar rettighetene til mennesker med funksjonshemning. Gjennom systematisk å samle kunnskap kan det etableres en økt faglig, politisk og samfunnsmessig bevissthet om funksjonshemmede som offer, vitner og gjerningspersoner.

1.3 Rettsapparatet – en siste skanse mot inkludering?

Det er generelt utfordrende å systematisere foreliggende kunnskap når man står overfor et område som det har vært forsket lite på. Etablerte diskurser, teorier og begreper som vanligvis preger etablerte forskningsfelt savnes. Det foreligger viktig og relevant forskning, men det er et generelt fravær av systematisk kunnskap. Forskningen om temaet for denne kunnskapsstatusen er fragmentert både tematisk, faglig og geografisk, snarere enn representativt for hva vi kan kalle et definert forskningsfelt. Det tegner seg også et bilde av mange kvalifiserte aktører, men det er foreløpig relativt få forsknings-bidrag med brukerperspektiv, longitudinelle design og historisk og kulturell kontekstualisering. Dette begrenser foreløpig mulighetene for en kumulativ kunnskapsoppbygning.

Studiene er hentet fra ulike fagmiljøer med bidrag fra jurister, rettssosiologer, kriminologer, sosiologer, antropologer, filosofer, lingvister, spesialpedagoger, medisinere, psykologer og det interdisiplinære forskningsfeltet funksjons-hemning. Denne bredden i fagmiljøer skaper en vid ramme. Med dette tatt i betraktning, kan forskningen fremstå noe fragmentert både i tema, problem-stillinger, teoretisk bakgrunn og fagtilhørighet. Litteraturgjennomgangen reflekterer samtidig at flere viktige rettslige områder blir behandlet. Her har vi delt inn forskningen og litteraturen i tre hovedområder organisert som kapitler; funksjonshemmede og kriminalitet, funksjonshemmede som ofre og språk og kommunikasjon. De enkelte kapitlene behandler rettssikkerhet på måter som er ment å belyse hverandre gjensidig.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

13

For å imøtekomme de rettsikkerhetsmessige utfordringene, er det nødvendig å overføre som premiss politiske ambisjoner om full deltakelse og likestil-ling for funksjonshemmede. Fra 1981 har full likestilling og deltakelse vært en målsetting for den norske velferdspolitikken ovenfor funksjonshemmede. Dette er en tilsvarende målsetting som sprang ut ifra FNs proklamasjon i 1976 om 1981 som internasjonale år for funksjonshemmede (St.meld. nr. 34, 1996-1997). Rettssikkerhet for mennesker med funksjonshemning som offer, vitne og gjerningsperson i strafferettsapparatet inngår i en slik velferds-politisk forpliktelse. Det norske lovverket og tilpasning av dette til inter-nasjonale konvensjoner, forplikter strafferettsapparatet til å legge til rette for inkludering av mennesker med funksjonshemning.

Den amerikanske juristen Ruth Luckasson (2001) peker på at rettsapparatet er en stor samfunnsmessig arena som har vært unntatt fra ideologien om inkludering, i motsetning til andre samfunnsarenaer som arbeidsmarkedet, utdanningssystemet, helsetjenester og boligsektoren. Sett i forhold til de andre angitte samfunnsarenaene kan rettsapparatet betraktes som ”the last frontier of integration”, og især ovenfor mennesker med utviklingshemning, ifølge Luckasson (2001):

In approximately the last 25 years, American society has made significant advances in providing support to people with developmental disabilities in the efforts of these individuals to achieve fair treatment. Major societal institutions, including education, business, and medicine, have responded to create fairer and less discriminatory treatment for all people with disabilities. However, not all societal institutions have responded with the same speed or thoughtfulness. We can quibble about whether education or medicine responded more quickly to the societal need to end discrimination, or whether either institution has fully succeeded. But I don’t think there is much question that of all societal institutions, the criminal justice system is the last to adequately respond to the special circumstances of people with developmental disabilities. This remains true whether the individual with a disability has been accused of committing a crime or is the victim of crime. For people with developmental disabilities, the criminal justice system is the last frontier of integration. (Luckasson 2001:41)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

14

På den ene siden illustrerer Ruth Luckasson (2001) i tekstpassasjen ovenfor viktigheten av økt bevisstgjøring og kunnskap for at strafferettsapparatet skal kunne sies å inkludere mennesker med utviklingshemning, et aspekt som vil ha relevans for mennesker med funksjonshemning generelt. På den andre siden tegner Luckasson (2001) et bilde der en økende andel av funksjons-hemmede kan sies å være på vei til å bli inkludert i ulike samfunnsarenaer, men registrerer at en slik prosess ikke har skjedd i like stor grad innenfor strafferettsapparatet. Hvorvidt Luckassons (2001) betraktninger også kan ha gyldighet for norske forhold er et relevant spørsmål. Det ser ut til å være et stykke igjen før det norske strafferettsapparatet blir inkluderende i sin funksjon og virkemåte overfor funksjonshemmede, slik studiene i denne rapporten illustrerer.

1.4 Struktur i rapporten

I innledningskapitlet beskrives rapportens bakgrunn og formål. Deretter gis en oversikt over temaområdet. I kapittel 2 beskriver vi metode ved gjennom-føringen av litteraturgjennomgangen og litteratursøking.

I kapittel 3 Begreper og perspektiv presenteres tre sentrale begreper; funk-sjonshemning, hørselshemning og rettssikkerhet. Vi perspektiverer vår frem-stilling av litteraturen i lys av begrepet interseksjonalitet som tar utgangs-punkt i det engelske ordet ”intersection” i betydningen veikryss. Vi bruker denne metaforen for å illustrere at det bak en kategori som funksjonshemning alltid vil være andre mer eller mindre faste ulikhetskategorier som kjønn, etnisitet, klasse og alder. Innholdet og betydning av dette perspektivet vil vi komme tilbake til flere ganger i rapporten.

Kapittel 4 behandler forskning og litteratur om funksjonshemmede som gjerningsperson, med en konsentrasjon rundt den historiske konteksten som dagens forestillinger om funksjonshemning, særlig hørselshemning og kriminalitet dels springer ut av og til dels også hviler på i dag.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

15

Kapittel 5 har tittelen Funksjonshemmede som ofre og tar opp ofrenes retts-sikkerhet. Kapittel 6 Språk og kommunikasjon handler om studier som tar for seg ulike aspekter ved tolking i rettsapparatet. Her inngår studier om funksjonshemmede både som offer, vitne og som gjerningsperson.

I det avsluttende kapitlet, kapittel 7, oppsummeres sentrale funn og kunn-skapsbehov. Deretter diskuteres disse ut ifra to strategier som kan bidra til en samlende og langsiktig kunnskapsutvikling med inkludering som ramme: Universell utforming og interseksjonalitet.

16

Kapittel 2

Metode

2.1 Framgangsmåte

I arbeidet med kunnskapsstatusen har vi ført flere diskusjoner om prioriter-inger og analytiske avveininger. Her vil vi redegjøre for disse diskusjonene ved å vise fremgangsmåten i tilnærming og bearbeiding av materialet. Det har vært viktig å systematisere omfanget av litteratur på adekvate måter i forhold til kunnskapsstatusens formål og samtidig ta hensyn til feltet i sin helhet. Dette innebærer en veksling mellom det spesifikke og det generelle, og vurderinger av når og om vi har kommet til et metningspunkt. Vi har erfart prosessen slik som Anvik mfl. (2007) treffende beskriver: Litteratur-søkene innebar en veksling mellom ”å fiske med trådnot” og ”lage kikke-hull” i spesifikke og avgrensede områder (Anvik mfl. 2007:11).

Ifølge kravene til mer systematiske kunnskapsoversikter, som The Campbell Collaboration3 stiller opp, er det bare studier av høy vitenskapelig kvalitet, det vil si med nasjonal eller internasjonal publisering i tidsskrifter med fagfelle-vurdering eller publiserte monografier som skal være med i systematiske kunnskapsoversikter. Men et beskjedent omfang av relevant forsknings-litteratur har gjort at vi har inkludert mer enn bare studier som har en høy vitenskapelig kvalitet. Bakgrunnen for dette er et ønske om å løfte fram nye

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

17

problemstillinger og perspektiver, ikke bare forskningsmessige holdbare resultater.

Klare inklusjons- og eksklusjonskriterier, en eksplisitt søkestrategi, systematisk koding og analyse av inkluderte studier, og metaanalyser der det er mulig, utgjør de andre kravene som The Campbell Collaboration stiller til systematiske reviews. I lys av disse kravene gjorde vi de prioriteringene som det rede-gjøres for i avsnittene som følger. Studienes karakter har gjort at det ikke har vært aktuelt å gjennomføre en metaanalyse.

Tyngdepunktet av forskningen vi presenterer, er avgrenset til norske forhold. Begrunnelsen for dette er at det norske rettsvesenet har en egen historie og struktur. Personer med funksjonshemning har også en egen norsk og sær-egen historie, og en egen plass i det norske samfunnet. På tross av et ønske om nærhet til det norske rettssystem og velferdssystem, har vi også tatt med relevante internasjonale studier. Når det gjelder internasjonale studier, har vi til en viss grad gjort en prioritering av skandinavisk litteratur, og i en større internasjonal skala har vi hovedsakelig prioritert studier om hørselshemmede.

Spørsmålet om å inkludere internasjonale studier er ikke uten videre uproblematisk. Det bringer inn spørsmål om hva funksjonshemning – og rettssikkerhet – innebærer under ulike økonomiske, politiske, kulturelle og sosiale forhold (Swain 2007:75). Det som likevel kan autorisere, tillate og gjøre en sammenligning av rettssystemer på tvers av landegrenser fruktbart, er muligheten for å reflektere kritisk over forhold som angår funksjons-hemning og rettssikkerhet. I ethvert samfunn vil det være forhold som blir tatt for gitt og derfor blir det ikke synliggjort. I tillegg er en sammenlig-ning egnet til å utvikle nye problemstillinger for forskningen (Froestad mfl. 2006). Samtidig vil flere av de samme utfordringene i relasjon til rettssikker-het som litteraturen synliggjør, også til en viss grad gjenfinnes nasjonalt og internasjonalt på tvers av landegrenser og kulturer. Med et komparativt

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

18

perspektiv er det mulig å løfte fram både variasjon og likheter. Denne rapporten tar ikke sikte på komparative analyser, men det er en analytisk tilnærming som vil være viktig i fremtidig forskning.

Rettssikkerhet for funksjonshemmede i straffegjennomføring er ikke behandlet i denne kunnskapsstatusen. Det kan nevnes at forskning om temaet i norsk sammenheng så langt er av begrenset karakter (se Haualand 2011, Søndenaa 2009). Haualand (2011) utgjør et av de prosjektene som er finansiert av Fritz Moens forskningsfond. Undersøkelsen ser på innsatte med funksjonsnedsettelser i fengsel, og finner at hørsels- og bevegelses-hemmede soningsforhold preges av straff uten rehabilitering (Haualand 2011).

2.2 Søkestrategier

I tillegg til artikler i aktuelle databaser, doktoravhandlinger, tidligere kunn-skapsoversikter og noen utvalgte fagbøker har vi også inkludert relevante master- og hovedfagsoppgaver i årene mellom 1980 og 2010. I denne perioden har det skjedd viktige velferdspolitiske endringer som har hatt betydning for rettssikkerheten for funksjonshemmede, noe vi tar opp i kapittel 3.3.1. Noe eldre litteratur som har vist seg å være svært relevant for senere studier, har vi også tatt med. Vi ser det slik at tilbakeblikk fra tidligere tiders dominer-ende forskning, utfordringer og prioriteringer, har bidratt til økt innsikt i forhold til aktuelle og fremtidige utfordringer omkring tematikken.

Den historiske konteksten som behandles i kapittel 4, er tatt med som en konsekvens av litteraturgjennomgangen. Mennesker med funksjonshemning har en historie i rettsapparatet, men det ser ut til å være lite oppmerksomhet i forskningen om hvilken betydning de historiske tradisjonene for oppfatninger av funksjonshemning har for dagens praksis i rettsapparatet.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

19

Litteratursøket ble utført med norske, svenske og danske søkeord4 i data-basene Idunn (norske tidsskrift, samfunnsvitenskap og humaniora) og Norart (norske og nordiske tidsskriftartikler). Søket ble utvidet med engelske søkeord5 i databasene BIBSYS og Helsebiblioteket (norske og internasjonale tidsskrift, spesifisert innenfor emneområdene audiologi og fengselshelse). I tillegg ble det søkt med de engelske søkeordene i ProQuest Criminal Justice Periodical (internasjonale forskningsjournaler om rettsapparatet) og National Criminal Justice Reference Service Abstracts Database (NCJRS) som inneholder forskningsjournaler og rapporter/evalueringer som omhandlerrettsapparatet og tilstøtende felt i USA. Søkene i spesifiserte databaser resulterte i totalt 172 treff. Vi har gjennomgått alle treffene i form av sammendrag og foretatt en grovsortering ut fra relevans for kunnskaps-statusens formål. Av disse igjen har vi lest og oppsummert 40 studier med henblikk på formål, utvalg, metodisk og teoretisk tilnærming og funn. Fremstillingen av disse studiene var tilsiktet à jour pr. februar 2010.

Søkeprosessen har utover hva vi nå har beskrevet pågått kontinuerlig under hele prosjektperioden. Det har stadig dukket opp nye relevante studier, særlig gjennom lesing av utvalgets referanselister. Bruk av en slik metode reflekterer også temaområdet vi har gått inn i som en helhet.

Underveis har vi i tillegg fått kjennskap til relevant litteratur ut fra kontakt med fem informanter som har tilknytning til feltet på ulike måter. Informantene viste i tillegg til andre personer som kunne være aktuelle å spørre og som førte til flere referanser. To av informantene arbeider som forskere innenfor feltet hørsel, og de tre andre har en interesse utover forskningsøyemed for

4 Norske, svenske og danske søkeord: Rettssikkerhet, rättstrygghet, retsikkerhed; hørselshemmede/døve/tunghørte, hörselsskadade/döva/nedsatt hørelse/hørehæmmede; funksjonsnedsettelse/ funksjonshemmede/funktionshindrade/handicap, fornærmet/brotts-offer/offer, siktet/dømte/gjerningsperson; sakkyndig/sakkunnig/sagkyndig, rettstolking/retstolkning/rätstolkning.

5 Engelske søkeord: Criminal justice system/Justice, deaf, hearing impaired, hard-of-hearing, disability, impairment, victims, witness, defendant, forensic, court interpreta-tion.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

20

kunnskapsstatusens tema. To representerer også interesseorganisasjoner for hørselshemmede og en tredje har lang arbeidserfaring som tegnspråklig rettstolk. Kontakten foregikk både via formelle og planlagte samtaler og mer uformell kontakt underveis i prosjektperioden pr. telefon og e-post. Hoved-temaer som ble behandlet var rettssikkerhet for funksjonshemmede og særlig hørselshemmede innenfor strafferettsapparatet, og forskningsbehov tilknyttet temaet. Behov for mer kunnskap om mennesker med funksjons-hemning og deres behov var et gjennomgående tema. Kommentarer og innspill fra informantene blir ikke eksplisitt referert i rapporten, men har bidratt til forståelsesrammen og perspektivering av stoffet som behandles.

21

22

Kapittel 3

Begreper og perspektiver

Forskningsoversikter og kunnskapsstatuser kan kritiseres for å være påvirket av forfatternes egne forforståelser, både ut ifra fagtilhørighet og kjennskap til feltet, noe som i sin tur kan influere på utvalg og fortolkninger. Arbeidet med å fremskaffe, systematisere og vurdere eksisterende forskningslitteratur vil også være nært knyttet til hvordan man forstår og bruker begrepene retts-sikkerhet, likhet for loven, funksjonshemning og hørselshemning. Begreps-forståelsen vil være avgjørende både for valg av problemstillinger, hva man mener å finne og for hvordan funnene tolkes.

Formålet med dette kapitlet er å gi noen overordnede perspektiver som vi mener danner et viktig rammeverk for arbeidet med analysen av studiene. Forståelse av de gjennomgående begrepene funksjonshemning, hørsels-hemning og rettssikkerhet ses her som sentralt. Avslutningsvis i dette kapitlet presenterer vi begrepet interseksjonalitet. Vi anvender begrepet som en tankemessig forståelsesramme for en samlet inngang til hvordan litteraturen på temaområdet ser ut til å ha vokst frem. I tillegg anvendes interseksjonalitet for å peke på og forstå kompleksiteten i spørsmål om hvem funksjonshemmede ”er” – ikke minst i juridisk og rettslig sammen-heng.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

23

3.1 Funksjonshemning

Funksjonshemning er et flersidig og sammensatt begrep. Meningsinnholdet i begrepet funksjonshemning i en gitt historisk periode formes av en kompleks interaksjon mellom ulike dimensjoner som kultur, kunnskap, politiske ramme-verk, internasjonale påvirkninger og materielle forhold. Debatten omkring ulike måter å forstå hva vi i dag betegner som funksjonshemning har pågått i lang tid. En medisinsk og sykdomsrelatert forståelse har lagt grunnen for kliniske og terapeutiske intervensjoner. Det har også vært med på og banet veien for handling på andre sosiale felter, som segregering og institusjonali-sering innenfor velferdspolitikken, ifølge lingvisten Jan Grue (2009).

Fra 1960-tallet ble den medisinske forståelsen utfordret av et perspektiv som la vekt på miljø og ytre påvirking. På engelsk betegnes endringen som ”the environmental turn” eller på norsk ”vendingen mot omgivelsene” (Tøssebro 2010:12). Det er enighet om selve ”vendingen”, men det er utviklet ulike innfallsvinkler og forståelser innenfor dette perspektivet.

Funksjonshemming knyttes til omgivelsene i et klassifiseringssystem som ble utarbeidet av Verdens helseorganisasjon (WHO) på 1970-tallet. Dette ble publisert i 1980 og ble kalt International Classification of Impairments, Disability and Handicap (ICIDH, WHO 1980). I dag er dette klassifiserings-systemet revidert og heter International Classification of Functioning, Disability and Health (internasjonal klassifisering av funksjon, funksjons-hemning og helse) og er fra 2001 (Tøssebro 2010). I FN skriver et relasjonelt perspektiv seg tilbake til det internasjonale året for funksjonshemmede i 1981 (Tøssebro 2010).

En minoritetsmodell hvor personer med nedsatt funksjonsevne blir sett på som analoge til andre politisk undertrykte etnokulturelle grupper har utviklet seg i USA. I litteratur innenfor det som kalles Deaf Studies6 vil også kategoriseringskje på bakgrunn av språklige og kulturelle kjennetegn som tegnspråk og

6 Se http://deafness.about.com/lr/deaf_studies/69151/1/

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

24

døves kultur. Det er primært innenfor Deaf Studies vi finner studier med tema rettssikkerhet, og da ligger den kulturelle forståelsen til grunn. Innenfor denne modellen definerer døve seg som en kulturell minoritet. Språklig sett kan de oppleve seg misforstått og undertrykt av den hørende majoriteten (Holten og Lønning 2010).

Den sosiale modellen som ser på funksjonshemning som skapt av sosio-økonomiske strukturer i samfunnet har vokst fram i England (Grue 2009:306). Deres fokus er på undertrykkende prosesser i samfunnet. Den australske forskeren Philip French (2007) er representant for den sosiale modellen, og kaller sin rapport Disabled justice: The barriers to justice for persons with disability (French 2007).

Innenfor den sosiale modellen plasserer sosiologen Lars Grue (2004) hva han kaller en sosiomaterialistisk modell og en sosiokulturell modell. Innenforden sosiomaterialistiske modellen åpnes det opp for analyseenheten funk-sjonshemmende barrierer i samfunnet (først og fremst strukturelle, institu-sjonelle og fysiske barrierer) og materielt baserte maktrelasjoner. Denne modellen beskriver den sosialt skapte funksjonshemningen. Grue (2004) argumenterer også for viktigheten av at ideene, mytene og forestillingene om funksjonshemmede endres. Modellen som rammer inn en slik tenkning har likhetstrekk med hva Grue (2004) benevner som en sosiokulturell modell, hvor funksjonshemning er resultat av samfunnsmessig utvikling innenfor en bestemt kulturell kontekst, og dermed en historisk kontekst, slik vi gjør i kapittel 4. Her er analyseenheten kulturelle representasjoner av funksjons-hemmede og funksjonshemning, uten nødvendigvis å trekke inn materialistiske forklaringsvariabler. Fordommer, holdninger og stereotypier er kulturelt bundet og inngår i samfunnets sosiale arv (Erlich 1973). Et eksempel i vår sammenheng er hvordan arvehygieniske prinsipper og forestillinger om degenerasjon formet faglige holdninger og skapte negative stereotypier om funksjonshemmede i norsk mellomkrigstid og etterkrigstid (Simonsen 2000). Forestillinger om døvhet har historisk sett ofte vært preget av myter og fordommer. Dette drøftes i kapittel 4.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

25

I Skandinavia har det vokst det fram en variant av den sosiale modellen, kalt en miljørelativ, en relasjonell modell eller også kalt GAP-modellen. I utredningen NOU 2001:22 introduserte Manneråk-utvalget betegnelsene nedsatt funksjonsevne og funksjonsnedsettelse, i tillegg til funksjonshemning (NOU 2001:22). Mens betegnelsene nedsatt funksjonsevne og funksjons-nedsettelse betyr det samme, har funksjonshemning en annen betydning. Funksjonsnedsettelse viser til tap av, skade på, eller avvik i en kroppsdel eller i en av kroppens psykologiske, fysiologiske eller biologiske funksjoner (Grue 2004:198). I praksis har begrepet funksjonshemmet blitt brukt både om det miljørelative og relasjonelle, og også om personens individuelle egenskaper (Tøssebro og Ytterhus 2006:41). Manneråk-utvalget introduserte betegnelsen funksjonsnedsettelse for å vise at dette er to ulike ting (NOU 2001:22). Funksjonshemningen forstås som en relasjon mellom en person og omgivelsene, et misforhold eller noe i omgivelsene som gjør at enkelte personer møter vansker/barrierer (Tøssebro og Ytterhus 2006:41). På denne måten rettes oppmerksomheten mot hva en kan gjøre for at omgivelsene kan bli mindre funksjonshemmende. Det handler særlig om tilrettelegging i vid betydning (Tøssebro 2010:121). Dersom funksjonshemmede ikke er en del av oppfatningen om samfunnsborgeren, eller blir tatt spesielt hensyn til, blir konsekvensen at en tilrettelegger innenfor en forestilling om normalitet. Dermed skapes det barrierer for den som faller utenfor standarder for normalitet.

Vi bruker i hovedsak begrepet funksjonshemning også der det vises til person snarere enn relasjon. Begrunnelsen for dette er at vi konsentrerer oss om relasjoner til strukturelle forhold i rettsapparatet. Studiene omhandler både generelle og spesifikke barrierer for ulike kategorier av funksjons-hemning. Begrepsbruken i den enkelte studien er søkt bevart for å se hver studie i sin meningssammenheng.

Ved denne gjennomgangen av de ulike tilnærmingene har formålet vært å gi et mest mulig nyansert bilde av fortolkninger av funksjonshemning. Sett

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

26

under ett både viser og forsterker de ulike tilnærmingene til begrepet funk-sjonshemning hvor komplekst og sammensatt dette fenomenet er. I tillegg har mennesker med funksjonshemning en lang rekke andre karakteristika, egenskaper og tilhørigheter som bidrar ytterligere til kompleksiteten i spørs-mål om hvem de ”er”, ikke minst i juridisk og rettslig sammenheng. I rapporten bruker vi begrepet interseksjonalitet som perspektiv for å peke på og forstå noe av denne kompleksiteten.

3.2 Rettssikkerhet

Rettssikkerhet er et komplekst og mangesidig begrep, og det ligger utenfor denne kunnskapsstatusen å drøfte begrepet i sin fulle bredde. Rettssikkerhetinnebærer krav om at enhver borger skal ha mulighet til å forutberegne sin rettsstilling, forsvare sine interesser, og sikres likhet og rettferdighet (Bernt 2007:374). Mens krav om tilgjengelighet og forutsigbarhet kan knyttes opp mot materielle og prosessuelle krav til tilrettelegging som har en mer praktisk side, er likhetskravet i siste instans forankret i våre forestillinger om rettferd. Oppfatninger om hva som er rettferdig eller urettferdig likebehand-ling og likhet, vil variere over tid og fra sted til sted. Det avspeiler velferdsstatensskiftende idealer, og grunnleggende samfunnsmessige verdistandpunkter (Bernt 2007:386). Velferdsstatens utvikling har også ført til en økning i de krav som stilles til rettssikkerheten og de verdier den skal ivareta (Bernt 2007:37). Vi belyser dette i underkapittel 3.3.1. I utvidet forstand innebærer også rettsikkerhet at lovgivning og rettspraksis er i tråd med grunnleggende rettigheter, så som sivile og politiske menneskerettigheter (Kjønstad og Syse 2005).

3.2.1 Rettsikkerhet og strafferett

I hovedsak skjer utformingen av straffeprosessen under en stadig avveining mellom hensynet til en effektiv rettsforfølging og hensynet til å unngå at uskyldige blir dømt (Andenæs og Myhrer 2009). Denne avveiningen kan

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

27

falle forskjellig ut til ulike tider og i ulike land. Den siktede har rett til å gjøre seg kjent med anklagematerialet og ta til gjenmæle mot det. Dette kalles det kontradiktoriske prinsipp (Andenæs og Myhrer 2009). Videre er straffeprosesser basert på muntlighet og bevisumiddelbarhet, og er basert på et betydelig lekmannsapparat (Prop. 141 L (2009-10):84). Påtalemyndig-heten er også pålagt en streng bevisbyrde. I tillegg følger en rett til å la seg bistå av forsvarer, og i mange tilfeller har man krav på å få forsvarer opp-nevnt på det offentliges bekostning (Prop. 141 L (2009-20):62-63). Den 16. november 2010 vedtok Stortinget flere forandringer i straffeprosessloven for å forhindre uriktige domfellelser. Blant disse er at en siktet med nedsatt funksjonsevne kan ha særlige rettigheter, samt strengere krav til mandatet for rettens sakkyndige (Aftenposten 17.11.2010).7

Straffbare handlinger vil gjerne i stor utstrekning ramme andre fysiske eller juridiske personer. Slik Andenæs og Myhrer (2009) peker på, vil den proses-suelle stillingen de har, avhenge av om de er fornærmede (utsatt for legems-krenkelsen, eier av en stjålet gjenstand eller den som er krenket gjennom handlingen), skadelidt (direkte rammet av den straffbare handling) eller etterlatte (Andenæs og Myhrer 2009:85). Formålet er først og fremst å beskytte enkeltindivider mot overgrep fra andre borgere, og de har ingen formell stilling som part (Andenæs og Myhrer 2009). Gjennom flere lov-endringer har de som er rammet av alvorlige straffbare handlinger for øvrig en betydelig styrket stilling, jf. NOU 2006:10 og Ot.prp. nr. 11 (2007-2008).

Straffeloven og straffeprosessloven inneholder bestemmelser om at nedsatt funksjonsevne hos fornærmede i enkelte tilfeller kan gi et særlig vern for å sikre likhet for loven. Dette kommer vi tilbake til flere steder i rapporten.

Innenfor strafferettspleien spiller likhetsprinsippet en avgjørende rolle i et demokratisk samfunn. Mange vil vurdere likhetsprinsippet som det viktigste.

7 Se også Prop. 141 L (2009-2010) Proposisjon til Stortinget (forslag til lovvedtak). Endringer i straffeprosessloven mv. (http://www.regjeringen.no/nb/dep/jd/dok/regpubl/prop/2009-2010/Prop-141L-2009-2010.html?id=607739)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

28

Utgangspunktet for likhet for loven må være et krav om at alle har lik beskyttelse av loven. I likhetsprinsippet ligger overordnet at funksjons-hemmede skal ha et like godt strafferettslig vern som funksjonsfriske (Ballangrud 2007). På en annen side vil rettferdighetssynet i enkelte tilfeller tale for at personer som befinner seg i ulike situasjoner skal behandles ulikt (Ballangrud 2007). I den svenske antologien Likhet inför lagen (Diesen mfl. 2005) tar forfatterne opp spørsmålet om likebehandling særlig i forhold til kjønn, klasse og etnisitet, men også funksjonshemming i det svenske retts-apparatet. Forfatterne viser at prinsippet om likebehandling på flere områder er vanskelig å oppfylle. Det viser seg at ulike grupper blir vurdert på ulike måter, og dette kan knyttes både til behov ulike grupper har, men også til måten rettssystemet er organisert på (Diesen mfl. 2005).

I norsk rett kommer ikke prinsippet om likhet til uttrykk i en generell bestemmelse, skriver den norske juristen Ragnhild Hennum (2007:473) i artikkelen Likhet for loven. Når vi ser på Norges internasjonale forpliktelser, er kravet om likhet for loven nedfelt flere steder. Kravet er blant annet uttrykt i FNs erklæring om menneskerettigheter artikkel 7, der første setning lyder slik: “All are equal before the law and are entitled without any discrimination to equal protection of the law” (Hennum 2007:473). En lignende formulering finnes også i FN konvensjonen om sivile og politiske rettigheter fra 1966 i artikkel 26, og denne bestemmelsen angir tre prinsipper:

Prinsippet om likhet for loven: Innebærer et krav om formell likhet. Retter seg først og fremst mot domstolene og krever lik behandling av like tilfeller.

Prinsippet om lik beskyttelse av loven: Innebærer at personer formelt sett skal behandles likt. På grunnlag av teori og praksis er det slått fast at det også følger visse krav om materiell likhet (rettferdighet). Statene er forpliktet til å iverksette visse positive tiltak for å fremme reell likhet.

Prinsippet om forbud mot diskriminering: Innebærer et krav om at lovgivningen skal forby forskjellsbehandling og gi effektiv beskyttelse mot forskjellsbehandling. (Hennum 2007:475)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

29

Hennum viser til at FNs erklæring om menneskerettigheter kan tolkes som at likhet for loven bør være et krav om at alle har lik beskyttelse av loven, og at lover ikke er direkte diskriminerende. Det må det skilles mellom formell likhet som retter seg mot dommere, og er et krav om at loven skal anvendes likt uavhengig av hvem det gjelder, og materiell likhet; det vil si rettferdighet gjennom at loven skal sikre lik fordeling av rettigheter og goder (Hennum 2007). Rettssikkerhetshensynene knyttet til materiell likhet impliserer at det stilles visse krav til saksbehandlingen. Det formelle kravet vil blant annet innebære å sikre at like saker behandles likt. Her er det relevant å vise til funn ifra studien av juristen Anne Jorunn Bolken Ballangrud (2007) som vi behandler i underkapittel 5.6.

I relasjon til den materielle likheten ser det ut til at studiene har én felles tendens. Det gjelder hvorvidt funksjonshemmede kan være hva Diesen (2005), i en begrenset litteraturgjennomgang av funksjonshemmede og likhet for loven, benevner som ”prosessuelt handikappade” i rettsapparatet (Diesen 2005:318). Forfatteren stiller spørsmål ved om funksjonshemmede som utsettes for kriminalitet møter flere barrierer i rettsapparatet enn funk-sjonsfriske når et forhold skal anmeldes, også i en eventuell rettslig prøving. Fremfor alt ser det ut til at dette gjelder ulike grupper av personer med kommunikasjonsvansker, fordi det foreligger åpenbare utfordringer når det gjelder bevisføringer og utredninger (Diesen 2005).

En side av den materielle likheten som foreløpig ikke i særlig grad er belyst i studiene innenfor denne kunnskapsstatusen, kan knyttes til kriminologisk og rettssosiologisk forskning som viser at sårbare personer gjerne soner lengre enn personer med ressurser til å skaffe seg arbeid og bolig. De samme personene er også oftere gjengangere i rettsapparatet (Friestad og Skog Hansen 2004, Skarðhamar 2006). Det pekes på at bosted, integrasjon i skole og arbeidsliv, sosial bakgrunn og økonomisk situasjon er forhold som henger sammen med registrert, tradisjonell kriminalitet (Skarðhamar 2003, 2006). Kriminalitet blir nært forbundet med vanskelige sosiale forhold, og

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

30

både levekårsproblemer og andre problemer har betydning for i hvilken grad enkeltpersoner begår lovbrudd. Bindinger til samfunnet gjennom arbeids-liv og annen sosial deltakelse er også en sentral dimensjon (Christie 1982, Sampson og Laub 2004 i Skarðhamar 2006). Spissformulert kan det se ut til at rettsapparatet ikke omfordeler goder eller skaper større materiell likhet, men reproduserer og forsterker sosiale forskjeller (Hennum 2007:476). Som vi allerede har angitt, er forskning om funksjonshemmede i møte med strafferettsapparatet i norsk sammenheng begrenset, og vi vil ikke gi noe samlet bilde i et slikt perspektiv.

3.2.2 Begrepet rettssikkerhet i studiene

Flere av studiene vi har sett på, gjør i liten grad rede for tilnærminger til og avklaringer av begrepene rettssikkerhet og likhet for loven. Dette gjelder særlig i studier om funksjonshemmede som ofre. En nærliggende forklaring som vi beskriver mer senere, kan være at forskningens interesse for retts-sikkerhet og funksjonshemning i en viss grad har vært rettet mot å få et grep om en tallmessig forekomst, og også mot ulike faktorer i funksjonshemmedes livssituasjon som kan gjør gruppen sårbare i forhold til utsatthet. Det er også sett på hjelpetiltak, som for eksempel krisesentertiltak. Det er når vi beveger oss inn på det hovedområdet som handler om språk og kommunikasjon at forskerne viser størst interesse for avklaringer og perspektiveringer i forhold til begrepet rettssikkerhet.

Flere av studiene fra USA er knyttet til lovverket og har et rettighetsperspektiv. Flere studier innrettes mot spørsmålet om hørselshemmede får tilstrekkelig tilgang til Miranda Rights i USA.8 Miranda Rights vil si at alle som er i politiets varetekt har krav på å få informasjon om sine rettigheter før et eventuelt avhør eller før etterforskning tar til. Det kan være verdt å merke seg at i 1990 ble Americans with Disability Act (ADA) vedtatt i USA. Implementeringen av ADA har bidratt til å løfte fram nødvendigheten av et

8 Mer informasjon finnes her: http://www.expertlaw.com/library/criminal/miranda_rights.html

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

31

tilgjengelighetsperspektiv innenfor rettsapparatet, slik artikkelen Toward a Barrier-Free Courthouse: Equal Access to Justice for Persons with Physical Disabilities (Wood 1990) er et eksempel på. I flere av studiene som vi ser på i kapittel 6 er det henvisninger til ADA (Miller og Vernon 2001, Miller 2004, Vernon og Miller 2005). ADA har ledet til at mange land har vedtatt lovgivning om diskriminering av funksjonshemmede (Tøssebro 2010). Den norske diskriminerings- og tilgjengelighetsloven trådte sent i kraft sammen-lignet med mange andre medlemsland i FN (Tøssebro 2010).

3.3 Perspektiveringer i lys av interseksjonalitet

I litteraturgjennomgangen legges det vekt på å analysere studiene uten å ty til for store forenklinger. Betydningselementene fra studiene settes sammen på nye måter, med det mangesidige begrepet interseksjonalitet som forståelses-ramme. Vårt formål med bruken av begrepet er å perspektivere refleksjonene over dimensjonene som er relevante for å forstå de fenomenene studiene behandler.

Den amerikanske juristen Kimberlé Williams Crenshaw (1994) blir gjerne referert til som opphavskvinne til bruken av begrepet interseksjonalitet innen samfunnsvitenskapen. Begrepet har, som vi har nevnt før, sammen-heng med ”intersection” i betydningen veikryss. I essayet Mapping the margins skriver Crenshaw (1994) hvordan den hegemoniske feminismen er preget av en forståelse av kvinne og femininitet basert på hvite middelklasse-kvinners erfaringer og perspektiver og at det gjør den lite egnet til å forstå og møte andre kvinners erfaringer. Analyser av blant annet vold mot kvinner blir problematisk dersom man ignorerer forskjeller mellom kvinner eller mellom grupper av kvinner, fordi ”the violence that many women experience is often shaped by other dimensions of their identities, such as race or class” (Crenshaw 1994:1). En usynliggjøring av rase og sosial klasse med hvithet og middelklasse som synlige markører, har medført at hjelpe- og interven-sjonstiltak ikke har tatt inn over seg at jenter og gutter, kvinner og menn, kan

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

32

ha ulike behov og ofte vil oppfatte og erfare sider ved overgrep ulikt, ifølge Crenshaw (1994). På denne måten kan en si det slik at fargede kvinner kun vil bli trodd på og beskyttet dersom deres erfaringer sammenfaller med dem hvite kvinner fra middelklassen har. Slik videreføres majoritetens syn på fargede kvinner som avvikende og forskjellige.

De svenske sosiologene de los Reyes og Mulinari (2005) bruker i boken Intersektionalitet: Kritiska reflektioner över (o)jämnlikhtens landskap begrepet som et teoretisk perspektiv på en måte som viser hvordan ulike historiske og situasjonsavhengige maktrelasjoner blir konstruert ved en gjensidig interak-sjon mellom klasse, kjønn og etnisitet. Makt og ulikhet kobles til individers og gruppers muligheter til å agere innenfor rammen av samfunnets strukturer, institusjonelle praksiser og rådende ideologier:

Et teoretisk perspektiv som synliggjør hvordan ulike historiske og situasjonsavhengige maktrelasjoner skapes ved og gjennom den gjen-sidige påvirkningen av kjønn, klasse og etnisitet. (Reyes og Mulinari 2005:24 i Olsvik 2006a:3)

Europarådets komité for rehabilitering og integrering av funksjonshemmede definerte og evaluerte i 1998 problemet med overgrep mot barn og voksne med funksjonshemning på bred basis. Utvalgets rapport, Safeguarding children and adults with disability against abuse (Brown 2003), inneholder en omfattende gjennomgang av temaet i internasjonal forskning, og de fore-slår tiltak på viktige områder for å forhindre overgrep. I rapporten heter det:

Abuse of disabled children and adults also takes place against the back-drop of broader, and often multiple, forms of oppression, exploitation, social injustice and conflict. People with disabilities from ethnic minorities are doubly disadvantaged in their dealings with social and welfare institutions and in their vulnerability to racially motivated abuse and discrimination. These “extra” disadvantages are not separate entitites, running in parallel, but act as multipliers of difficulty and create a unique identity for disabled individuals who may be resisting hostile attitudes to disability within their own communities at the same time as they are struggling with the effects of social and economic discrimina-tion due to racism from the dominant community. (Stewart 1993 i Brown 2003:48-49)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

33

Den svenske sosiologen Mårten Söder (2009) diskuterer i tidsskriftet Scandinavian Journal of Disability Research begrepets implikasjoner for forskning omkring funksjonshemning.9 Interseksjonalitet kan ses på som en måte å overkomme en smal tilnærming på ”bare funksjonshemning”, ifølge Söder (2009). Söder beskriver hvordan interseksjonalitet er blitt tatt i bruk hovedsakelig på to ulike måter i forskningen om funksjonshemning. Det dreier seg om et strukturelt og et subjektivistisk perspektiv som på samme tid også kan være overlappende. I et strukturelt perspektiv rettes fokus mot strukturer hvor kjønn, etnisitet og klasse ses på som maktakser og som strukturerer populasjoner ut ifra om de har makt eller ikke, om de er dominerende eller er dominerte. Ambisjonen er å forstå hvordan posisjonene innenfor de ulike aksene kombineres i utformingen av lagdeling i samfunnet og dermed påvirker situasjonen for marginaliserte grupper. Relasjonen mellom ulike maktakser og hvordan de virker sammen og forsterker hverandre, ses på som avgjørende i et slikt strukturelt perspektiv. I det subjektivistiske perspektivet er oppmerksomheten rettet mot hvordan identitet formes av flere kollektive kategorier og hvor tilhørigheten til de ulike kategoriene utgjør identitetens ”byggeklosser”. Hvert enkelt individ tilhører flere kollektive kategorier. Spørsmålet blir hvordan identitet blir konstruert ved å bruke disse byggeklossene. Uavhengig av hvilket perspektiv som velges, er det bred enighet om at interseksjonalitet også må forstås som politiske, sosiale og historiske kontekster som er med på å konstituere ulike kategorier (Söder 2009).10

3.3.1 Interseksjonalitet og normaliseringsprinsippet

Segregerte tiltak overfor funksjonshemmede innenfor spesialiserte omsorgs-modeller, ble på midten av 1960-tallet gradvis erstattet av en modell som vektla integrering, normalisering og senere inkludering. Disse nye strøm-

9 Se også Rannveig Traustadottir (2009) Disability and Ethnicity: Using inter-sectionality to understand complex lives. NNDR2009, www.nndr2009.dk.

10 Den skandinaviske forskningen om funksjonshemning er i sin helhet dominert av et subjektivistisk perspektiv, ifølge Söder (2009). En årsak til det kan være at det har manglet et teore-tisk verktøy som behandler maktrelasjoner på en slik måte som interseksjonalitet kan gi mulighet til, slik Söder peker på.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

34

ningene i velferdspolitikken på denne tiden hadde sammenheng med grunn-leggende samfunnsmessige utviklingstrekk, og det sterke norske likhets-idealet hadde sin storhetstid (Askheim 2003:94).

Utviklingen må ses i lys av framveksten av den generelle institusjonskritikken, især av psykiatriske sykehus og fengsler i siste del av forrige århundre (Sandvin 1996:233). Kritikkens innhold handlet i hovedsak om inhumane behandlingsforhold, og institusjonene ble sett på som det viktigste hinder for normalisering. Mennesker med funksjonsnedsettelser som fra tidligere var skilt ut, skulle føres tilbake til samfunnet (Kirkebæk og Simonsen 2008:91).

Det komplekse og flertydige prinsippet om normalisering ble lansert offisielt i Norge i 1967 i en stortingsmelding om utbyggingen av omsorgen for funksjonshemmede (St.meld. nr. 88, 1966-1967). I flere senere offentlige utredninger er betydningen av prinsippet om normalisering blitt fremholdt. I St. meld. nr. 23 (1977-1978) Funksjonshemmede i samfunnet ble det lagt vekt på at:

Normalisering av situasjonen for de funksjonshemmete krever en normalisering av programmer og tjenester, og også få en slutt på diskriminerende og segregerende arrangementer, som kan bli erstattet med støtte i lokalsamfunnet. (Kristiansen 1999:398)

Et foreløpig siste offentlig dokument som legger normaliseringsprinsippet til grunn, er Mennesker med utviklingshemming skal heller ikke diskrimineres! (Barne-, likestillings- og diskrimineringsdepartementet 2010). Dette er regjeringens informasjons- og utviklingsprogram (2010-2013) for mennesker med utviklingshemning.

I doktorgradsavhandlingen Rettssikkerhet og livskvalitet for utviklings-hemmede viser Aslak Syse mfl. (1995) hvordan prinsippene om normalisering, integrering og inkludering kommer til uttrykk i ulike sider av funksjons-hemmedes rettssikkerhet. Avhandlingen drøfter ulike rettsregler med særlig relevans for psykisk utviklingshemning i sammenheng med ansvarsreformen

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

35

for mennesker med psykisk utviklingshemning (HVPU-reformen). Reformen var forankret i en reaksjon på en institusjonsbasert omsorgsform for psykisk utviklingshemmede og representerte et brudd med den tradisjonelle sær-omsorgen. Bedring av levekår, integrering og normalisering av livsvilkår for utviklingshemmede stod sentralt i reformen. Ansvarsreformen påla kommunene å organisere et opplærings- og tjenestetilbud for alle personer med psykisk utviklingshemning. Tidligere institusjonsplasser skulle erstattes med tjenestetilbud knyttet til den enkeltes private bolig (Huseby 1996:7). Syse beskriver ”psykisk utviklingshemmedes rettsstilling opp til 1990-årene som et nærmest neglisjert tema for rettsvitenskapen […] avhandlingen er et bidrag til utviklingen av et nytt rettsfelt” (Syse mfl. 1995:26). I utbygging av den nye kommunale omsorgen ble rettssikkerhetsmessige aspekter vektlagt.

Den amerikanske kriminologen Joan Petersilia støtter oppfatningen om at interessen for rettssikkerhet for funksjonshemmede og konsekvenser for strafferettslige forhold, har vokst frem som en del av integrerings- og normaliseringsprosesser de siste 40 årene. Det at forskningen er kommet sent, kan til dels forklares med at personer med funksjonshemning historisk har vært bortgjemt eller har vært institusjonalisert (Petersilia 2001). Både i Norge, Skandinavia og andre europeiske og vestlige land med høy levestandard har det skjedd en tilsvarende deinstitusjonalisering og synlig-gjøring. Deinstitusjonalisering har foregått på ulikt vis og i ulikt tempo avhengig av syn på funksjonshemning og sosioøkonomiske forhold (Syse mfl. 1995:222, Tøssebro 2010).

Normaliseringsprinsippet har historisk sett vært rettet mot endring i livs-vilkår for mennesker med utviklingshemning. Når det gjelder andre grupper funksjonshemmede, er det andre begreper enn livsvilkår som brukes. For bevegelseshemning eller annen fysisk funksjonshemning vil det dreie seg om tilgjengelighet, ifølge diskriminerings- og tilgjengelighetsloven av 2009 (LOV-2008-06-20-42). For døve vil det være anerkjennelse som en språk-lig, kulturell minoritet. Disse komplekse forholdene understreker ytterligere

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

36

nødvendigheten av en flerdimensjonal tankegang. Interseksjonalitet gir mulighet for å tenke mer helhetlig rundt tendenser som identifiseres i litteraturgjennomgangen.

I kapittel 4 ser vi hvordan flere historiske elementer bidrar til å opprettholde bestemte praksiser i forhold til sakkyndige og sakkyndighet i rettsapparatet. Med interseksjonalitet som tankemessig referanseramme gir vi i det samme kapitlet et historisk-politisk tilbakeblikk for å vise hvordan forestillinger om døvhet og andre funksjonshemninger har vært påvirket av ulike samfunns-messige maktordninger, og hvilke føringer den kulturhistoriske konteksten kan legge for synet på og behandlingen av hørselshemmede og andre funksjonshemmede i dag.

Kapittel 4 tjener også som refleksjonsgrunnlag for å møte og stille spørsmål ved noen rettssikkerhetsmessige utfordringer som i liten grad ser ut til å være erkjent i dagens forskning. Fremstillingen er inspirert av en begreps-historisk tilnærming (Koselleck 2002, 2004). Særlig er det hans analytiske begreper synkron (begrepets sosiale og politiske kontekst) og en diakron analyse (utviklingen av begrep over tid) som benyttes. Sammen gir disse mulighet til å fange opp begrepsendringer og se disse i en større sosial og politisk sammenheng. Et kjennetegn ved Kosellecks begrepsanalyse er at den strekker seg over lange tidsrom, slik analysen også tar form i dette kapitlet. Utvalgte sentrale begreper fra forskning om personlighetstrekk hos døve blir plassert i sin historiske kontekst. Kapitlets intensjon er å under-streke betydningen av den historiske konteksten for å forstå kompleksiteten som temaet i kunnskapsstatusen favner. Kapitlet kan også fungere som en påminnelse om at begreper gjerne bringer med seg tankegods fra tidligere sosiale og politiske kontekster på måter som en ikke alltid er seg bevisst.

37

38

Kapittel 4

Funksjonshemning og kriminalitet - en historisk tradisjon

... forskningen må ta sikte på å frembringe en kunnskap som kan frigjøre funksjonshemmete og altså bringe dem ut av de båser som jeg faktisk mener at samfunnet plasserer dem i. (Løchen 1996:91)

I dette kapitlet tar vi for oss den historiske konteksten som dagens fore-stillinger om funksjonshemning, hørselshemning og utviklingshemning, og kriminalitet dels springer ut av og til dels også hviler på i dag. Historisk sett har forestillinger om visse funksjonshemninger vært nært knyttet til kriminalitet (Kirkebæk 1993). Uønsket sosial atferd og kriminalitet har vært brukt som kriterium blant annet for å stille diagnoser som ”åndssvakhet” eller utviklings-hemning. Forskere jaktet på ”forbryterfamilien”, noe som dreide seg om å identifisere familier som var bærere av dårlig arv og utslag av degenerasjon i form av sinnssykdom, kriminalitet, døvhet og utviklingshemning. Norsk psykiatri var representert her særlig ved mentalhygienens første forkjemper i Norge, Sigurd Dahlstrøm (1929). Bildet av grupper av funksjonshemmede som kriminelle har historisk sett også en sammenheng med forestillingen om funksjonshemmede som barn, basert på det utviklingspsykologiske perspektivet som preget store deler av fagmiljøene både i det 19. og det 20. århundret (Kirkebæk 1993, 1997, 2004, 2007).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

39

I det en kan kalle et handikaphistorisk hierarki har utviklingshemning og døvhet vært lavest plassert (Kirkebæk og Simonsen 2008). Rangeringen har hatt sammenheng med at disse tilstandene har vært preget av språk- og kommunikasjonsproblemer, et fenomen som har gjort at døve og mennesker med utviklingshemning har vært oppfattet som primitive, følelses- og impuls-styrte, med små forutsetninger for vanlig personlighetsutvikling og større sannsynlighet og disposisjon for vold og kriminalitet (Kirkebæk 1993, Simonsen 2000). I Norge var døve lenge i strafferettslig særstilling (Simon-sen 2000). Døve lovbrytere ble behandlet mildere enn andre kriminelle, med begrunnelsen at de manglet opplysning og evne til å forstå rekkevidden av handlingene sine. I arbeidet med å lovfeste rett til opplæring for døve, brukte døve selv argumentet om at døve måtte få undervisning så de ikke lenger kunne påberope seg uskyld og slippe unna straff (Havstad 1876).

Både de historiske oppfatningene og de eksisterende forestillingene henter trekk fra vitenskap og fra sosiale representasjoner eller folkelige forestillinger. I NOU 2007:7 Fritz Moen og norsk strafferettspleie kommer både tidligere tiders forestillinger og eksisterende forestillinger om døvhet og døve til uttrykk. Dokumentet avspeiler de skiftende faglige og folkelige fortolkningene av emnet opp til rettsforhandlingene i 1978 og frem til granskningsrapporten ble offentliggjort i 2007. På dette området gir utredningen et interessant innblikk i hvordan tidligere tiders begreper om døvhet og døve mennesker har vært transformert, endret eller har levd videre i ulike avskygninger i samtidige forestillinger om døvhet. Dokumentet avspeiler en historisk utvikling av hvordan begreper om døvhet og forestillinger om døve, og også om personer med funksjonshemning, konstrueres ut fra samtidige sosiale, politiske og profesjonelle spenninger og interesser (Koselleck 2002, 2004) jf. kapittel 3.3.1 om en begrepshistorisk forståelse. I det følgende vil noen sentrale begreper fra forskning om personlighetstrekk hos døve bli plassert i sin historiske kontekst.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

40

Innledningsvis ser vi på hovedtrekk i internasjonal forskning om personlig-hetsutvikling hos hørselshemmede opp mot i dag. Denne forskningen knyttes til forskning om forholdet mellom hørselstap og kriminalitet; særlig med den hørselshemmede som utøver av kriminelle handlinger. Deretter ser vi på hvordan skiftende forestillinger om døves personlighetstrekk, språkforståelse og språk-lig kompetanse kommer til uttrykk i forbindelse med behandlingen av sakene mot Fritz Moen. Siste del av kapitlet tar for seg utviklingshemning i det samme perspektivet.

4.1 Den døve11 personligheten

Den første nordiske autoriteten på døvhet, Peter Atke Castberg, leder av døveskolen i København fra 1808, skrev at døves personlighet avvek fra den hørende personligheten – som rå, følelsesstyrt og uforutsigbar (Castberg 1806). Castberg argumenterte samfunnsøkonomisk og kriminalitetsforebyg-gende for opprettelsen av skolen med “Nødvendigheden for Staten i at sikre sig mod den Døvstumme som et farligt Væsen.” (Castberg 1806:29). Slike og beslektede oppfatninger av døvhet kom til å prege den faglige tilnærm-ingen til studier av døvhet og den døves personlighet både i det 19. og det 20. århundret. Oppfatningene av døvhet og perspektivet på spørsmålet om karakteren og konsekvensene av hørselstap, har fulgt skiftende vitenskape-lige paradigmer, politiske føringer og forskningsinnretning og -interesser. Endringene i tidsperioden kan i hovedtrekk beskrives som en stadig økende pessimisme i takt med sosialdarwinismens fremmarsj fra slutten av 1800-tallet. Deretter fulgte mellomkrigstidens rasehygienebaserte forsøk på bekjempelse av fysiske og psykiske avvik i et sosialhygienisk perspektiv, over til etterkrigstidens interesse for betydningen av hørsel for en sunn personlighetsutvikling i annen del av det 20. århundret.

11 Her er det nødvendig å understreke at opp til 1960-70 tallet ble uttrykket ”døv” i norsk sammenheng brukt i en videre betydning enn det har i dag, hvor betegnelsen primært er knyttet til audiologisk døvhet, det vil si hørselstap over 100 dB i talefrekvensområdet. Innenfor en anglo-amerikansk tradisjon brukes fortsatt gjerne ’deafness’ som en fellesbetegnelse for ulike grader av hørselstap. Dette representerer bare en karakteristisk bruk av ordet i dag. Den andre er knyttet til kombinasjonen hørselsnedsettelse og tegnspråkbruk/tilhørighet til gruppen døve. Den sistnevnte måten å bruke ordet ”døv” på er den dominerende blant hørselshemmede selv.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

41

Et fellestrekk ved denne faglige og vitenskapelige virksomheten har vært at døvhet ble studert i det en kan kalle et mistenksomhetens perspektiv. Hørselstap har vært sett som et avvik fra standarder for normalitet, det vil si avvik som førte til patologiske tilstander. Avhengig av herskende kunn-skapsparadigmer har spørsmål om avvik vært knyttet til henholdsvis spørs-mål om arv eller miljø, til biologi og fysiologiske forhold som hørselstap, til intelligens og til ulike språklige modaliteter; alle som mulige påvirknings-faktorer og bestemmende for personlighetsutviklingen hos døve.

I medisineren Vilhelm Uchermanns (1896) banebrytende avhandling om de døvstumme12 i Norge, oppsummerer han det faglige grunnlaget for fortidens vurdering av om døves personlighet slik:

De mange ugunstige Egenskaber, som ældre Forfattere tillagde de Døvstumme, har ikke kunnet gjenfindes af nyere Undersøgere og har vistnok i Regelen været teoretisk opkonstruerte efter forutfattede meninger om de Døvstumme som en i aandeligt og moralsk Henseende lavere staaende Klasse. (Uchermann 1896:412)

Selv fikk ikke Uchermann disse vedtatte sannhetene til å stemme med sitt empiriske materiale. Riktignok kunne enkelte døve med små evner, liten eller ingen opplæring eller oppdragelse, vise trekk som egensindighet og vranghet. Men disse egenskapene ”skyldes ikke deres Lidelses Natur”, understreket han (Uchermann 1896:412).

Trass i at Uchermann hadde biologi og arv som ledetråd i sin forskning, betraktet han ikke de fysiske forholdene ved døvhet som bestemmende for psykososiale forhold og døves personlighetstrekk. Han skilte mellom årsaker til og behandling av hørselstap på den ene siden og psykologiske forhold knytte til konsekvenser av døvhet på den andre.

Utover på 1900-tallet finner vi derimot til stadighet igjen forestillingen om den avvikende og farlige døve personligheten – en tilstand som ble forklart

12 Termen døvstum hos Uchermann (1896) betegner det som var samtidens forståelse av døvhet. Som følge av at talemetoden fikk stadig større tilslutning og utbredelse, ble betegnelsen ”døvstum” avløst av ordet ”døv” som offisiell term fra tidlig på1900-tallet.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

42

som en direkte følge av mangel på hørsel. Både blant leger og psykologer var det interesse for å utforske den antatt avvikende døve personligheten, særlig med tanke på forebygging og behandling i barne- og ungdoms-alderen, hva vi i dag ville kalle tidlig intervensjon. Den sterke interessen for avvikeren og avvikets mulige fysiologiske forklaringer, og dermed interessen for forskning om døvhet, har sammenheng med den fremhersk-ende sosialhygieniske tekningen i samtiden (Simonsen 2000).13 Parallelt kan skuffelsen over de svake resultatene døveundervisningen kunne vise til i den første halvdelen av århundret, ha bidratt til den negative innstillingen til døvhet og den utbredte pessimismen som hersket når det gjaldt døves muligheter for å innta en likeverdig posisjon i samfunnet.

I første del av det 20. århundre var den vitenskapelige oppfatningen at intelligens og moral nært forbundet. Intelligenstesting fikk stor prestisje og stor plass, både internasjonalt og i Norge (Simonsen 2000). Den store interessen hadde sammenheng med at det var denne typen tester som var tilgjengelige, som til stadighet ble videreutviklet og forbedret, og som var greie å administrere. I tillegg ble resultatene presentert i tall, et faktum som bidro sterkt til at resultatene ble sett på som pålitelige og anvendelige. En målt intelligenskvotient ga det en mente var et vitenskapelige fundert og dermed et pålitelig grunnlag for klassifikasjon, diagnostisering, prediksjon, forebygging og behandling av enkeltmennesker; barn, unge og voksne. Forskning om døvhet utgjorde ikke noe unntak fra dette generelle bildet. Den første psykologiske forskningen om døve fra tidlig på 1900-tallet gjaldt intelligensutvikling med studier av personlighetsutvikling som neste steg. Resultatene viste seg å være nedslående. Døve barn scoret lavere enn

13 Sosialhygiene er betegnelsen på en hygiene for samfunnet der både rase-, arve- og mentalhygiene inngår. Ett av medlemmene i Straffelovskommisjonen av 1925, lege Ingeborg Aas, formulerte det sosialhygieniske prinsippet slik: ”Flere og flere er det som både blant lærde og lege, som nu til dags tilegner sig den opfatning, at man i et ordnet samfund ikke alene har rett, men også har plikt til å bruke alle midler (som ikke kan sies å være barbariske) til å verne om folkemateriellets kvalitet, men også beskytte de gode og ønskverdige borgere mot de dårlige og samfundsfiendtlige.” (Grøndahl 2000)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

43

hørende barn på testene (Simonsen 2000). Utover i mellomkrigstiden ble bildet etter hvert noe mer nyansert, ikke minst som en følge av at ulike tester ga ulike resultater. Men forestillingen som festnet seg, var at døve som gruppe stod tilbake for hørende mennesker (Simonsen 2000).

De faglige temaene og debattene som ble ført ved de nordiske møtene om opplæring av døve, blinde og åndssvake i mellom- og etterkrigstiden, var uttrykk for den vitenskapelige interessen for og kunnskap om døves person-lighetsutvikling og personlighetstrekk i samtiden. Ved det nordiske møtet i 1931, holdt den svenske professoren dr.med. V. Wigert en hovedinnled-ning der han understreket at den døves følelsesliv var ”outvecklat, primitivt, hans vilja initiativlös, ostadig, lättledd, beroende av omgivningen” (Wigert 1932:28). Ifølge Wigert var dessuten omkring 50 prosent av døve svakt begavet eller utviklingshemmet. Mange døve kunne riktignok klare seg i samfunnet, men mange måtte også interneres på livstid, hevdet han. Ved det neste av disse tverrfaglige møtene, i 1936, var temaet oppe på ny under denne tittelen: ”Har døvstumme en særlig mentalitet?” Svaret var bekreft-ende og basert særlig på tysk eksperimentalpsykologisk forskning. Her mente man å kunne bevise at døves særlige sjelelige særpreg skyldtes at de var behersket av sine sanser. Synssansen, som tegnspråket er avhengig av, ble vurdert som en mer primitiv sans enn hørselen. Slutningen som ble trukket var at ”(T)egnspråket er uegnet til å berøve Sansningens Supremati” (Simonsen 2000:445). Døve led derfor av ”en Hemning i Udviklingen af de sjælelige Elementer: Forstand, Følelse og Vilje” (Simonsen 2000:445).

Tegnspråket var fullt av ”småbarns begynnerfeil”, ble det hevdet. Denne sammenligningen stemte overens med bildet av den døve som et barn; en sammenligning som også var vanlig blant fagfolk når det gjaldt mennesker med utviklingshemning (Kirkebæk 1993). Bildet av døve mennesker var knyttet både til bildet av ”barnet” som ufullkomment og primitivt, men

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

44

også til forestillingen om det dyriske. Innenfor den kontinentale spesial-pedagogikken; den tyske heilpedagogikken, som fikk stor innflytelse i Norge i etterkrigstiden, var oppfatningen at døves mangel på talespråk var en alvorlig defekt som påvirket hele personlighetsutviklingen (Simonsen 2000).14 Fattigdom i tankeprosesser og følelsesliv førte til ”følelsesråhet, stahet, hissighet, egoisme og overspenthet” (Simonsen 2000:445). Å studere sansedefektes sjeleliv, slik som døves personlighet, ble vurdert som en stor forskningsmetodisk utfordring, like vanskelig som å studere dyrs psykologi. Det skyldtes at både dyr og sansedefekte manglet evnen til introspeksjon eller språk å uttrykke seg med (Hanselmann 1939).15 Denne faglige opp-fatningen kom til uttrykk i Norge blant annet i forarbeidene til lov om spesial-skoler (1951) der døve og tunghørte i likhet med andre funksjonshemmede ble betegnet som ”utviklingshemmete” (Ot.prp. nr. 57 1951 Om lov om spesialskoler for utviklingshemmete).

Fra internasjonal forskning etter 1945, særlig fra Tyskland, England og USA ble det samme bildet av den døve personligheten ytterligere bekreftet og utdypet, både fra psykologisk og spesialpedagogisk hold (Simonsen 2000). Den gjennomgående forklaringen på døves antatte sosiale umodenhet, deres rigide og stereotype atferd, deres fattigdom i tankeliv og følelser, var at de manglet tilgang til det talte språket (Simonsen 2000). En ledende og inn-flytelsesrik engelsk forsker som A.W. Ewing oppsummerte det slik: ”Stum-heten hos det døve barnet er betraktet som ugunstig for den sosiale utvik-lingen og som et alvorlig handicap for personlighetsutviklingen” (Ewing 1956:80). Men også andre perspektiv ble etter hvert introdusert. Den amerikanske psykologen Hans G. Furths bok Thinking without Language.

14 Denne formen for spesialpedagogikk var basert på pedagogisk behandling basert på medisinske diagnoser (Hanselmann 1939, 1949).

15 Skolepsykiater Johan Lofthus i Oslo skrev i Vår Skole i 1937 en artikkel med tittelen ”Vanskelige barn” blant annet om døve og tunghørte: ”Det som setter mennesket i rapport med omverdenen er evnen til å tale. Det er talen som skaper grunnlaget for den åndelige utvikling” (Simonsen 2000:445).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

45

Psychological Implications of Deafness som kom i 1966, inntok et annet standpunkt. Døve var tenkende og resonnerende mennesker – også uten et talespråk, hevdet Furth (1966). Furths bok innevarslet en endring i perspektiv.Noe i forkant av at Furths bok ble publisert, kom den amerikanske lingvisten William Stokoes banebrytende arbeid om de nasjonale tegnspråkene som fullverdige språk (Stokoe 1960). Det skulle bli 1970-tallet før forsknings-miljøet tok ham alvorlig og tegnspråklingvistikken skjøt fart i USA.

Tidlig på 1970-tallet kom den amerikanske psykiatereren Hilde S. Schlesinger og sosiologen Kathryn P. Meadow med argumenter for nødvendigheten av en helt annen tilnærming enn den tradisjonelle kontroversen over ’nature or nurture’ til spørsmålet om døves psyke. De avviste forskning som inn-tok en ”enten eller holdning” i spørsmålet om betydningen av hørselstapet kontra mangelen på talespråk for personlighetsutviklingen. Mest fruktbart ville det være å få kunnskap om hvordan hvert enkelt menneske utvikler seg i et samspill mellom egne fysiske og psykiske forutsetninger, mulighetene for kommunikasjon med omverdenen og omverdenens respons og holdninger, hevdet de to (Schlesinger og Meadow 1973:3). De oppsummerte de viktigste risikofaktorene for skjevutvikling i et døvt barns liv slik:

A general lack of information about deafness among physicians which prolongs the family crisis at the time of diagnosis of deafness. (…) A bias against deafness resulting in a subtle, persistent and destructing idolizing of normality. (Schlesinger og Meadow 1973:224)

Utover på 1980-tallet oppsummerte Meadow med bred støtte fra sine kolleger at det var all grunn til å sette spørsmålstegn ved den forskningen som hittil har vært gjort om døves personlighet. Det var tvilsomt om forskningen i realiteten avspeilte faktiske avvik i døvepopulasjonen (Moores 1996:180). Nye tester tilpasset døves forutsetninger viste ingen systematiske forskjeller i hørende og døve barns personlighetsutvikling. Det ble også hevdet at tilsynelatende unormale reaksjoner blant døve i realiteten måtte tolkes som sunne reaksjoner på unormale tilstander, fordommer og mangel

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

46

på kunnskap i omgivelsene; ’these commonly hazardous circumstances’, slik Schlesinger og Meadow (1973:224) påpekte.

4.2 Døvhet og sakkyndighet i Norge

Med den norske psykiateren Terje Basiliers doktorgradsavhandling fra 1973 kom betydningen av språk og kommunikasjon for døve og døves personlig-hetsutvikling for alvor inn i norsk faglig sammenheng. Basilier (1973) viser både til Schlesinger og Meadow (1973), Furth (1966), Levine (1960), og til den amerikanske psykologen H.R. Myklebust (1960) som han støttet seg til når det gjaldt surdofrenibegrepet (Simonsen 2000). Han argumenterte for miljøets betydning, men plasserte samtidig miljøpåvirkning og miljøfaktorer side om side med biologiske forhold og forklaringsmåter. Det nye i norsk sammenheng består i at Basilier anerkjenner tegnspråk som et eget språk, ikke et mindreverdig substitutt for det talte språk. Basiliers lansering av begrepet ”surdofreni” som betegnelse på en samling personlighetsstrekk hos døve med psykiske lidelser, må likevel sies å ha bidratt til oppfatninger om en egen døv, avvikende personlighet. I avhandlingen hevdes det at skole-ungdommene som har vært intervjuet, har fått hjerneforandringer som følge av lydmessig og språklig isolasjon. Resultatet viser seg gjennom ungdommenes manglende evner til abstrakt tenkning (Basilier 1973).

Syndromet surdofreni består av følgende hovedsymptomer, skriver Basilier (1973:23):

Alvorlig hørselssvikt fra fødsel eller tidligste barneår.

Sproginvaliditet (stumhet eller døv-tunghørt prosodi, begrepsfattigdom= lite ordforråd)

Tendens til konkret tenkning. Svekket empatisk evne. Rigide i sin handle-måte. Har de først lært en løsning, kan de vanskelig omstille seg til en annen. Minner om tvangskarakter.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

47

Tendens til projeksjon av skyld og ansvar over på andre. Manglende evne til introspeksjon – selvbebreidelse.

Visse narcissistiske trekk med overvurdering av egne evner og muligheter og en urealistisk holdning til livets vanskeligheter.

Adferden preges ofte av impulsivitet, og de har en tendens til å uttrykke seg ved til dels enkle former for ”acting out”, tydende på svakere psykiske bremse-mekanismer (Basilier 1968:13).

Den faglige tradisjonen med å holde på en ”både og forklaring” – biologi og miljøpåvirkning, anvendt på døve som gruppe, kan sies å bli videreført gjennom alle årene Fritz Moen-saken har versert frem til 2007. I NOU 2007:7 refereres det til Terje Basiliers standpunkter fra 1970-tallet som gjeldende kunnskap i dag. Ifølge utredningen er mennesker som er født døve preget av ”språklig invaliditet på grunn av mangelfull utvikling av eller skade i sanseapparatet og/eller sentralnervesystemet” (NOU 2007:7:37). Konsekvensen blir at ”det katastrofale tapet av hørselskommunikasjonen med omverdenen hemmer tilegnelsen av modningsstimulerende erfaring og sosiokulturelle begreper” (NOU 2007:7:37). I den samme utredningen gjengis også psykiateren Anne Regine Førelands syn på døve menneskers egenskaper som gjeldende sakkyndig kunnskap: ”de egentlige døve er en minoritetsgruppe som potensielt sett er normale, bortsett fra hørselstapet” (Føreland 1994:16). Likevel er det ifølge Føreland slik at ”en person uten hørsel ikke kan karakteriseres som psykologisk normal, fordi hørselsevnen er svært viktig for sentralnervesystemets totale funksjon” (NOU 2007:7:37). Føreland peker på at døves språk avhenger av hvor stimulerende miljø de har omkring seg, og også av individuelle forhold som ’intelligens og evnen til å plukke opp språk’ (NOU 2007:7:37). I en rettspsykiatrisk tilleggs-erklæring i desember 1981, om døves forhold til abstrakte begreper, også gjengitt på ny i NOU 2007:7, hadde Føreland forklart at:

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

48

... døve har stort sett ikke samme evne til abstrakt tenkning eller til abstrahering som de hørende, de vil gjerne være mer konkrete i hvert fall i sin uttrykksform. Man skal være forsiktig i omgangen av abstrakte begreper og bruke lang tid på å forsikre seg om at den døve virkelig oppfatter begrepet på samme måte som en selv... (NOU 2007:7:42)

Samlet sett kan en si at bildet av den ”døve personligheten” som avtegnes gjennom de sakkyndiges uttalelser om døvhet i saken om Fritz Moen gjennom en 30-årsperiode indikerer at det under visse omstendigheter oppstår en egen avvikende ’døv’ personlighet. Bruken av Terje Basiliers forskning 40 år tidligere reflekterer også en lojalitet med de følger det får for hva som oppfattes som gyldig og sann vitenskap eller sakkyndighet i rettsapparatet.

I forbindelse med denne påpekningen vil vi vise til tidspunktet da draps-sakene ble gjenopptatt i Hålogaland lagmannsrett i 2001, og Fritz Moen på nytt ble avhørt. Kunnskap om tegnspråk og døves rettigheter generelt var da på et langt høyere nivå enn da Moen ble dømt første gang. Tegnspråk-tolkene oppfattet til å begynne med Moens forklaring som en ny tilståelse. Det ble foretatt videoopptak av Moens forklaring, og ved tegnspråktolkenes gjennomsyn av opptaket oppdaget de at de hadde tolket feilaktig. Imidlertid skriver retten i sin kjennelse fra 12. februar 2002: ”Retten er ikke i tvil om at Moens tilstand ikke kan tilskrives kommunikasjonsproblemer.” Utvalget som ble nedsatt av Justisdepartementet for å utrede justismordet på Fritz Moen finner heller ikke grunn til å: ”tro at misforståelser var årsaken til de mange tilståelsene under politiavhørene. Utvalget finner det ikke tvilsomt at Moen forsto de forklaringene han ga, kunne resultere i domfellelse og en alvorlig straffereaksjon” (NOU 2007:7:318). I intervju med Patrick Kermit i artikkelen Døv - derfor rettsløs hevder Kermit at kommisjonen bak utred-ningen om Fritz Moen med dette nekter å erkjenne at lingvistisk forskning har kommet fram til at norsk tegnspråk er et eget språk: ”Utvalget som har

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

49

hatt til oppgave å se hva man kan lære av historien, har selv ikke lært, men gjentar i stedet gamle misforståelser. Det er bekymringsfullt.”16 (Oksholen 2007).

4.3 Døvhet, vold og kriminalitet

Den amerikanske psykologen McCay Vernon har gjort flere studier av forholdet mellom døvhet og vold (Vernon og Rich 1997, Miller, Vernon og Capella 2005). Vernon beklager at det har vært så vidt lite oppmerksomhet rettet mot døve og tunghørte (og andre mennesker med funksjonshemning) som voldsutøvere, tatt i betraktning at nedsatt hørsel er det mest utbredte helseproblemet i USA (Vernon og Greenberg 1999:259). I en kunnskaps-status Violence in the deaf and hard-of-hearing people (Vernon og Green-berg 1999), oppsummeres 12 studier om emnet på denne måten:

A clear and significant positive correlation exists between violence and hearing loss, as reflected primarily by correction statistics […] When one examines factors such as the etiologies of hearing loss and their relationship to brain damage, the educational and communicative deficits imposed by the hearing loss, and the frustration that results, it is logical to conclude that there is and will be a higher rate of violence committed by deaf and hearing-impaired people. (Vernon og Greenberg 1999: 268)

Sitatet gir inntrykk av at det finnes en disponerende/deterministisk sammen-heng mellom hørselshemning og vold. Begreper som ”clear and significant” og ”logical” bygger opp under dette inntrykket. Selv om forfatterne henviser til ytre årsaksforhold som utdanning, er det ikke slik at manglende integrering i utdanningssystemet heller kan predikere kriminalitet på individnivå. Med et samfunnsfaglig blikk er det iøynefallende hvorledes et ifølge Vernon og

16 Se også: http://www.forskning.no/artikler/2007/november/1195470230.7. I et foredrag under Norsk Døveforbunds (NDF) seminar om døves rettssikkerhet, onsdag 21. mars 2007, minner daværende generalsekretær Paal Richard Peterson om at det å anerkjenne døves rett til å gi og motta informasjon på tegnspråk, er et rettighetsargument som ikke kan sikres gjennom andre lover enn en egen tegnspråklov (Peterson 2007).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

50

Greenberg (1999), påfallende høyt antall hørselshemmede i fengsel, ikke gis flere alternative fortolkningsmuligheter, som stigmatiserings-, diskriminerings- eller kontrollperspektiv. Forfatteren fremhever en gruppe som representerer “an as-yet-unresolved problem to the courts because such people cannot adequately understand the charges against them” (Vernon og Greenberg 1999:265):

Primitive Personality Disorder, is seen in 5 to 10 % of the deaf community. Awareness of this disorder grew out of research in the United States and Scandinavia […] This research identified a type of a deaf person who has extreme educational deprivation, little under-standing of language, meager socialization, and a generally barren cognitive knowledge. Altschuler and Rainer (1963) called them “primitive personalities”. Basilier (1964), a Norwegian psychiatrist, independently discovered the same condition and described it as “surdophrenia”. […] Their characteristics establish a propensity toward violence. (Vernon og Greenberg 1999:265)

I dommen fra 1978 hvor Moen dømmes til 20 års fengsel, lyder beskrivelsen av Moen slik:

De sakkyndige har konkludert med at hans sjelsevner foruten å være mangelfullt utviklede også er varig svekkede, bl.a. gjennom alkohol-misbruk. Særlig i seksuell henseende er han enkel, primitiv, følelses-avflatet og hemningsløs. Han rubriseres [sic] av 2 av de sakkyndige som en følelseskald psykopat.17

Uttrykket mangelfullt utviklede sjelsevner stammer fra straffeloven av 1929, § 39. Ekeland (2009) skriver at det var behov for en betegnelse for psykiske avvik som ikke var så alvorlig at en det var snakk om sinnssykdom, men som likevel kunne få betydning i strafferettslig sammenheng. Denne mellom-tilstanden mellom galskap og normalitet var det behov for innen jussen. Ifølge Ellingsen (1987) kom lovendringen i stand på grunn av tre forhold: En antatt sedelighetsbølge, særlig voldtekt og utuktig med mindreårige

17 Dom i Frostating lagmannsrett, sak nr. 11/1978. Gjengitt i NOU 2007:7, sidene 336-337. Håndpaginert i originaldommen som s. 6 og 7. [sic]: de feilene som står her (”rubrisere” mangler s, ”som har utviklet” mangler ”seg”) står i dommen (Ekeland 2009:156).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

51

skulle ha forsterket seg. Det var også en generell bekymring over den milde strafferettspleien. Datidens sikringsordning ble regnet som utilstrekkelig som beskyttelse av samfunnet. Det tredje forholdet var at man innen psykiatrien mente at rettsvesenet anvendte diagnosen sinnssyk for ofte (Grøndahl 2000).

”Ein uhugeleg stor prosent brotsmenn blant evneveike og sinker”

Det antatt nære forholdet mellom intelligens og moral var et tema i store deler av det 20. århundres faglige virksomhet innen psykiatri, psykologi og kriminologi. Det eksisterte en utbredt tiltro til intelligenstester som redskap for å vurdere også moralsk utvikling og nivå. Det var de såkalt lettere ut-viklingshemmede som var mest i søkelyset. Interessen for dem bunnet i at det var disse menneskene som ble vurdert til å utgjøre den største sosiale trusselen, både som kriminelle og som produsenter av barn som lå samfunnet til byrde. Skolen ble en viktig arena på 1950- og 1960-tallet for å identifisere og skille dem ut allerede som småbarn, med begrunnelsen: ”Det er slege fast i mange land at ein finn ein uhugeleg stor prosent brotsmenn blant evneveike og sinker” (Samordningsnemnda 1948:23).

Fortsatt er det mange mennesker med større eller mindre grad av utviklings-hemning eller generelle lærevansker i norske fengsler, slik det fremgår av doktorgradsavhandlingen Intellectual disabilities in the criminal justice system (Søndenaa 2009). Avhandlingen er blant annet basert på intervjuer og tester av 143 innsatte fra en fengselsregion som er representativ for norske fengsler. Søndenaa gir en annen forklaring på dette enn utviklingshemmede som ”fødte forbrytere”. Et funn er at flere i studien ikke hadde forstått hva som skjedde under rettssaken, fordi de ikke forsto innholdet i juridiske begreper som brukes. Det betyr at rettsapparatet ikke klarer å skille ut de personene som har behov for forenklet informasjon, og at spørsmålet dreier seg om rettssikkerhet.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

52

”Det er dårlig gjort å behandle meg som et barn”

Denne uttalelsen kommer fra en kvinne på 28 år som politianmeldte sin arbeidsleder for seksuelle overgrep (Dagbladet 16.1.2010). Uttalelsen har sammenheng med at det i Norge i dag er ansatte ved Barnas hus som er tillagt å utføre avhør av voksne utviklingshemmede.18 Ved barnehusene arbeides det målbevisst mot å bli kompetansesenter for politiet i slike saker, i tillegg til at de ansatte skal ta seg av avhør av barn som har vært utsatt forseksuelle overgrep (Dagbladet 23.6.2010).19 Faglig sett er det ikke grunnlag for å sette barn og voksne mennesker med utviklingshemning i samme bås. Fra utviklingshemmede menneskers side er det nedverdigende, slik den unge kvinnen ga uttrykk for.

Forestillingen om at mennesker med utviklingshemning er som barn, er med andre ord levende i dagens praksis. For å forstå dagens praksis, og unngå at den blir videreført, er det nødvendig å kjenne den historiske konteksten for dagens situasjon. Oppfatningen av mennesker med utviklingshemning som ”barn” er i tråd med den biologisk funderte forståelsen av menneskers psyke som Straffelovkommisjonen av 1925 bygde på. Kommisjonen forklarte psykiske avvik med biologiske årsaker og brukte betegnelser som ”defekte”, ”degenererte”, ”abnorme” i sin argumentasjon for å innføre begrepet mangel-fullt utviklede sjelsevner. Den første norske professoren i psykiatri, Ragnar Vogt, definerte ”barnet” som grunnleggende umoralsk og primitivt – i tråd med tidens utviklingspsykologiske logikk: ”Det elementære jeg er tyvaktig, løgnaktig og egenrådig. (…) liten sans for sociale værdier, reagerer i alle livets situationer momentant, uten betænkning, med øieblikkets tarv for øie, likegyldig for konsekvensene” (Simonsen 2000:145). Dette ”elementære jeg” henfalt typisk til masturbering – ”eller tilsvarende primitive utslag av kjøns-

18 http://www.regjeringen.no/nb/dep/jd/pressesenter/pressemeldinger/2007/barnas-hus-til-bergen.html?id=444834

19 Grethe Rønvik, Nordlandssykehuset, medlem av utvalget som ser på utviklingshemmedes rettssikkerhet.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

53

driften”, skrev Vogt i 1914 (Simonsen 2000:145). Utviklingspsykologiens og testpsykologiens gjennombrudd i tiårene som fulgte bidro ytterligere til å befeste barnebildet. Ved hjelp av intelligenstestene kunne et menneske med utviklingshemning plasseres med vitenskapelig nøyaktighet på eksempelvis 4-, 6- eller 12-årstadiet, slik det fortsatt gjøres i dag (Simonsen 2000).

I en vurdering av en undersøkelse utført av Noreik og Grünfeld i 1993, peker Aslak Syse på problemet med å behandle mennesker med utviklings-hemning som barn (Syse mfl. 1995). Noreik og Grünfeld hadde gjennomgått totalt 1200 rettspsykiatriske observasjoner som var gjennomført i årene 1980-1991. Forfatterne identifiserte 65 tilfeller av seksualforbrytelser der gjerningsmannen ble karakterisert som sinker, debile og som utviklings-hemmede avhengig av målt IQ. Av disse var det få som hadde psykotiske eller nevrotiske symptomer, mens de rettspsykiatriske undersøkelsene fastslo at nær halvparten hadde alvorlige atferdsforstyrrelser og/eller person-lighetsforstyrrelser. En relativt høy andel var siktet for utuktig omgang med barn under 16 år. Noreik og Grünfeld (1993) oppsummerer funnene sine slik:

At barn er tillitsfulle, ufarlige og lite utrygghetsskapende for en voksen person som sliter med usikre identitetsfølelser kan forklare noe, men langt viktigere i denne sammenheng er nok at disse over-griperne ofte må oppfattes som barn i en voksen kropp, emosjonelt kongruente med de barn de har forgrepet seg på. De mangler de normale voksnes hemnings- og bremsemekanismer, feiltolker barns tillit og har ikke de nødvendige motforestillinger mot å ha seksuelle forhold til barn. De har ofte kontaktvansker i forhold til voksne og mangler også andre sosiale ferdigheter. (Noreik og Grünfeld 1993:205)

Ifølge Syse mfl. (1995) representerer dette utdraget også et statisk syn på utviklingshemning. Forfatterne hevder at holdningen er i tråd med den retts-psykiatriske tradisjon, som i dag baserer sine vurderinger på klassifiseringen

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

54

i ICD-10. Det innebærer ifølge dem at hele populasjonen av mennesker med forstandshandikap blir plassert i én gruppe med felles karakteristiske egen-skaper. Ofte har den rettspsykiatriske faglitteratur en ensidig vektlegging av negative trekk forbundet med utviklingshemmedes funksjonsevner (Syse mfl. 1995:98). Dette står i kontrast til nyere forståelsesmåter der funksjons-hemning defineres som et relativistisk og relasjonelt fenomen, slik de peker på.

Det ser ut til å være en tendens til at slutninger som trekkes på bakgrunn av kategorisering fra gruppe- til individnivå, gis inntrykk av å være allmenn-gyldige (Syse mfl. 1995). Denne tendensen til gruppetenkning gjelder både utviklingshemmede som utsatt for seksuelle overgrep og som overgripere (Syse mfl. 1995:563). Sosiologen Yngvar Løchen (1996) diskuterer dette problemet i artikkelen Svakstilt, marginalisert og avmektig. Han poengterer at personlige pronomen som i uttrykket ”de funksjonshemmede” markerer og forsterker en avstand til funksjonshemmede, og i denne avstanden ligger det at funksjonshemmede utsettes for en fremmedgjørende kategoriserings-prosess. Gjennom denne prosessen blir funksjonshemmede stemplet som en avvikende gruppe bestående av antatt like mennesker uten individuelle særpreg. I neste runde tillegges så gruppen egenskaper som ansees å være spesielle for denne, noe som er vanlig i forholdet til den andre – uansett hvem som fyller denne kategorien (Løchen 1996).

4.4 Oppsummering og konklusjon

Det kan se ut til at de faglige fortolkningene av døve og døvhet har endret seg til i større grad å rette oppmerksomheten rundt miljøets betydning og at ”problemet” ikke bare handler om ”det døve individet”. Likevel har devaluer-ende individuelle begreper og forestillinger vært gjengangere både i den rettspsykiatriske erklæringen ifra 1981 og i 1994, så som henvisninger til ”kan

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

55

ikke karakteriseres som ”psykologisk normal”, ”intelligens” og ”manglende evne til abstrakt tenkning”. Slike vitenskapelige uttrykk er med på å konstruere grensene mellom det normale og det avvikende, og grensene kan konstrueres nærmest statistisk og dokumenteres med vitenskapelig tyngde (Kirkebæk og Simonsen 2008:95). De vitenskapelige undersøkelseneog de resultatene som har vært presentert støtter opp om folkelige forestil-linger og sosiale representasjoner av døve som ”mistenksomme” og ”rigide” og utenfor eller på siden av samfunnets sosiale og kulturelle fellesskap. Begrepene ”varig svekkede sjelsevner” og forståelsen av den døve person-ligheten, i særlig grad syndromet ”surdofreni” har sammenfallende trekk som gjensidig har kunnet forsterke hverandre i negativ retning. Til sammenhar dette kunnet bidra til å skape et bilde av en avvikende og farlig personlighet på en måte som kom til å ramme en person som Fritz Moen særlig hardt. 20

Forståelsen av utviklingshemning som forbundet med kriminelle tilbøyelig-heter og handlinger har sterke faglige røtter i nær fortid. Bildet av et men-neske med utviklingshemning som forbryter har hatt forbindelse med opp-fatningen av utviklingshemmede som barn, det vil si primitive, følelsesstyrte og med liten empatisk evne. Det advares mot å videreføre denne tenkningen i form av å bruke ansatte ved Barnas hus i dommeravhør av mennesker med utviklingshemning.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

56

Kapittel 5

Funksjonshemmede som ofre

Although individuals with disabilities have been victimized throughout history, today society is gaining new respect and concern for the civil rights of these vulnerable people. Still, as this process occurs, there are more questions than answers about the nature and extent of the lack of research in this area. (Luckasson 2001:5)

Dette sitatet er hentet fra rapporten Crime Victims With Developmental Disabilities av Ruth Luckasson (2001). Funksjonshemmede som ofre er et tema som har fått lite oppmerksomhet, til tross for at flere studier indikerer at mennesker med funksjonshemning kan være mer utsatt enn andre (Kvam 2001, Olsvik 2005, Schou mfl. 2007, Olsvik 2010, Ramm 2010). Det gjelder særlig dersom vi ser på kategorien overgrep i et lengre tidsperspektiv og inkluderer overgrep som skjer i pleie- og omsorgsrelasjoner (Olsvik 2010:32).

I dette kapitlet viser vi noen av de faktorene som på samme tid både har hindret og bidratt til en synliggjøring av problematikken rundt funksjons-hemmede som ofre. Dette gjelder også tolkingen av funksjonshemmede som ofre inn i en rettssikkerhetsmessig ramme. Sentrale områder innenfor temaet som bringes på bane i kapitlet, er troverdighet, avhørsmetodikk, utviklings-hemmedes vitneprov, straffeutmåling og strafferettslig vern.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

57

I Norge er funksjonshemmede som ofre et nytt forskningsområde, med få treff ved søk i databaser. Det tidligste treffet med utsatthet som et anliggende også for rettsapparatet, er fra 1998 (Sørheim 1998). I Skandinavia startet denne forskningen på 1990-tallet (Lewin 2004, Nilsson og Westlund 2007, Malm-berg og Färm 2008). Den internasjonale forskningen om funksjonshemmede som ofre ble utviklet i løpet av 1970- og 1980-tallet, noe som langt på vei skyldes den kanadiske forskeren Dick Sobsey (Nilsson og Westlund 2007).

Rettssikkerhet og funksjonshemning er etter hvert i ferd med å bli satt på den samfunnsmessige dagsorden som et resultat av utvikling av velferds-staten, velferdsstatsforskning og initiativ fra funksjonshemmede selv. Kritikken av livet i institusjonene førte til utvikling av ideologien om normalisering av livsvilkårene for alle samfunnsmedlemmer. Institusjons-kritikken er tydeliggjort i Goffmans (1961, dansk utgave 1967) analyser av totalinstitusjonen, og i Løchens (1976) norske oppfølger fra Dikemark. Begge disse bøkene har vært sentrale leverandører av kritikken av institu-sjonen som levested. ”Den totale institution er en social bastard, dels et levesamfund, og dels en formel organisation.” (Goffman 1967:18 i Folke-stad 1997:10). Særlig var spørsmål knyttet til stempling og stigmatiseringsentral i den perioden da kritikken av institusjoner og segregering var stor (Tøssebro 2010). Det har eksistert en mer eller mindre sammenhengende kritikk av institusjonsomsorgen siden slutten av 1960-tallet, slik Sandvin (1996) peker på. Kritikken kan deles i tre faser knyttet til skandaler og sterk mediefokusering; den første rundt 1970, den andre rundt 1975 og den tredje i begynnelsen av 1980-årene (Sandvin 1996). Men problemer med retts-sikkerheten som institusjoner medfører, er heller ikke blitt løst i dagens samfunn. Litteraturen som refereres til i dette kapitlet representerer flere faser med institusjonskritikk.

Doktorgradsavhandlingen Den rättsfria zonen. Om övergrepp bland människor med utvecklingsstörning på gruppbostäder och dagcentra, er en intervjuundersøkelse av den svenske sosiologen Astrid Kubis (under

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

58

arbeid). Studien omfattet 49 gruppeboliger. Ved 43 av disse stedene hadde det over en toårsperiode forekommet ett eller flere lovbrudd, men bare et fåtall var politianmeldt. Kubis (se Lewin 2002) konkluderer med at denne typen institusjoner har karakter av å være en ”rettsfri sone”. Nesten ingen tilfeller av vold og krenkelser anmeldes til politiet, og politiet henlegger gjerne anmeldelsene. Det er en særlig utfordring når en beboer begår et lovbrudd mot en annen beboer. Det er en tendens til at personalet overser slike handlinger. De vurderes ikke som kriminelle handlinger, men som noe hverdagslig og uttrykk for sykdom og relasjonsproblemer. Kubis beskriver en ideologi om omsorg for mennesker med funksjonshemning som inne-bærer at ”personer med utvecklingsstörning som kollektiv har rättigheter gentemot samhället men de ses inte som enskilda personer med rättigheter gentemot varandra” (Lewin 2002:35). Ofrene sidestilles ikke med andre ofre for sammenlignbare handlinger.

En passiv holdning fra rettsapparatet kan komme av at krenkende handlinger ses på som et spørsmål om manglende omsorg, ifølge Lewin (2002). En lignende analyse gjøres også i studien Rättstrygghet för personer med utvecklingsstörning (Hermansson 1996). Et hovedfunn er at utviklings-hemmede er spesielt utsatte når de befinner seg i situasjoner der lovbrudd og overgrep begås; og de har ikke mulighet for å ivareta sine rettigheter (Hermansson 1996). I artikkelen Om ofre og bødler, svik, skam hukommelse og glemsel tar spesialpedagogen Barbro Sætersdal (1998) opp historier fra et stort etnografisk materiale som var innsamlet i Norge. Hun skriver at ”jeg er overrasket over hvor ofte informantene omtalte forhold som lå 30-40 år tilbake i tiden med en intensitet som om det hadde skjedd i går. Deres skyld-følelse og opprørthet føltes ekte. Dette gjaldt både grusomme episoder med funksjonshemmede som offer […] og mer hverdagslig mobbing av annerledes mennesker” (Sætersdal 1998:57). Senere i artikkelen skriver hun, ”spørsmålet er om samfunnet gir ofrene verdighet i offerrollen”, og spør:

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

59

I omsorgsverden er allerede maktbalansen gitt, og rutinene opp-bygget etter et hierarkisk system. Derfor er det vanskeligere å få syn på omsorgsverdens rutinepregede, kanskje ofte ubevisste eller strukturelt betingede ondskap i forhold til funksjonshemmede. Hvilke muligheter har et språkløst, dypt psykisk utviklingshemmet menneske til å påvirke sin situasjon? (Sætersdal 1998:62)

Nils Christie (1986) skriver om offerrollen i The ideal victim at offerrollen ikke bare er et uttrykk for en objektiv status eller posisjon, men at den også er en sosial rolle som bærer i seg et sett av forventninger om egenskaper og oppførsel (Christie 1986). Enkelte offergrupper blir i mindre grad enn andre møtt med velvilje. Dette handler ikke bare om objektive behovsvurderinger, men sosialt konstruerte forestillinger om ofre, noe som trolig også har innvirkning. Slik vil offerets status i en gitt kultur og i et gitt samfunn ha betydning for synlighet og legitimering.

5.1 Interseksjonalitet og profesjonsmakt

Den norske sosiologen Vigdis Marie Olsvik tar opp overgrep mot kvinner med funksjonsnedsettelser, og bruker interseksjonalitet som analyseverktøy. Olsvik har utarbeidet en kunnskapsoversikt (Olsvik 2010). I andre studier har hun gjort dybdeintervjuer med 13 kvinner med fysiske funksjonsnedset-telser, samt en sammenlignende spørreundersøkelse av 201 kvinner med og uten funksjonsnedsettelser. Olsvik skisserer en typologi av ulike overgrep; fysiske, psykiske, seksuelle, samt forsømmelser fordelt på personlige og direkte overgrep, men også strukturelle og indirekte overgrep, begått av ansatte i ulike institusjoner (Olsvik 2004, 2005, 2006a). Mange av kvinnene fortalte om overgrep begått ved institusjoner som skoler, sykehus, hjemme-sykepleien og hjelpemiddelsentralene. Olsvik trekker frem maktrelasjonene som det dominerende trekk både når det gjelder ulike typer overgrep og overgrepenes alvorlighetsgrad, og kaller det profesjonsmakt. Utøvelse av denne typen profesjonsmakt er særlig knyttet til kvinnenes funksjonsnedset-telser som gjør dem avhengig av institusjonenes tjenester og hjelpemidler for å fungere i hverdagen. Under halvparten av informantene hadde fått

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

60

hjelp i forbindelse med overgrepene, og hjelpen kom stort sett fra familie og venner og bare i liten grad fra fagfolk. Bare et fåtall av overgrepene ble meldt til politiet, og det antydes at kvinnene med høyere utdanning var mer aktive i å søke hjelp og støtte både fra privat og offentlig hold enn dem med lavere utdanning (Olsvik 2006a).

Olsvik er inspirert av los Reyes og Mulinaris (2005) tilnærming til begrepet interseksjonalitet som beskrevet i kapittel 3.3 (Olsvik 2006a). Med denne tilnærmingen finner Olsvik at nedsatt funksjonsevne har spilt en underlig-gende, men viktig rolle ved å skape situasjoner med økt utsatthet og sårbar-het. Andre kategorier som klasse, kjønn, etnisitet og alder har hatt større betydning og bidratt til overgrepssituasjoner. Etter vårt syn gir Olsvik et viktig bidrag til forståelsen av de krenkelser og vold funksjonshemmede utsettes for. Med profesjonsmakt som perspektiv, kombinert med et blikk mot andre kategoriers betydning, gir hun et godt utgangspunkt for å forstå nyanser i datamaterialet. Olsvik antyder også det ikke er tilfeldig hvem som søker hjelp, men at det kan være et klasserelatert fenomen.

5.2 Mangelfull kompetanse og tilgjengelighet

Det kan se ut til at emnet funksjonshemmede som ofre, har noe av den samme posisjonen som vold mot kvinner hadde på 1970-tallet. Kriminologen Kjersti Ericsson (1997:36) beskriver hvordan kvinnebevegelsen ved begyn-nelsen av 1970-tallet bidro til at vold ble forstått som et samfunnsproblem. Den private volden som var blitt ansett som et privat problem, ble gjort til etsamfunnsanliggende. Volden ble satt i sammenheng med tradisjonelle kjønns-rollemønstre og den generelle kvinneundertrykkelsen. Samfunnsmessige årsaker bidro slik til at en forstod årsakene til kvinners underordning under menn på en ny måte (Ericsson 1997:37). Opprettelsen av krisesentre for mishandlede og voldtatte kvinner førte dessuten til en mer omfattende og varig oppmerksomhet rundt denne problematikken. Studier utført utover 1980- og 90-tallet viste også at vold i familien var et omfattende problem

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

61

der kvinner og barn som oftest var ofrene, mens menn som oftest var over-griperne (Skjørten, Bjørgo og Olaussen 1999).

Studiene omkring funksjonshemmede som ofre har gjerne et feministisk inspirert perspektiv (Olsvik 2006a) eller de tematiserer et kjønnsperspektiv (Ballangrud 2007, Sørheim 1998). Flere av dem tar opp lovbrudd som kvinner i større grad enn menn ser ut til å være utsatt for, slik som sedelig-hetslovbrudd. På samme måte som kvinnebevegelsen har banet vei for andre offergrupper, kan denne forbindelsen også ha satt sitt preg på praksis i retts-apparatet og tilstøtende felt. Kompetanse og tilgjengelighet som i sin opprin-nelse var ment for kvinner, utvides til å omfatte funksjonshemmede, uten at det skjer en innretning mot eller tilpasning til funksjonshemmede som ofre.

Norske studier som tar for seg statlige og private tjenester som krisesentre og incestsentre, og som ser på hvordan disse tilrettelegger for funksjons-hemmede, viser noe av det samme forholdet (Nettverk for kvinner med funksjonshemning og Krisesentersekretariatet 2004, Skogøy 2006, Jonas-sen mfl. 2008, Gjertsen og Eide 2009, Sentio Research Norge 2010). Slike tjenester er viktige samarbeidspartnere for politiet i arbeidet med å oppdage og beskytte mennesker med funksjonshemning mot vold og seksuelle over-grep. Støtteapparatet har etter hvert opparbeidet betydelig erfaringsbasert kunnskap om rettsapparatets behandling av denne type saker. Det er derfor bekymringsfullt når flere studier viser at en betydelig andel av slike institu-sjoner som skal gi råd, støtte og veiledning til personer som er utsatt for vold og overgrep, ikke er tilstrekkelig lagt til rette for funksjonshemmede. Det mangler spesifikk kunnskap, noe som kan føre til at slike tilbud ikke når frem til mennesker med funksjonshemning. Manglende tilgjengelighet, og mangelfulle rutiner med sikte på å skaffe til veie tolk og teksttelefoner som kan brukes av døve er forhold som trekkes frem. I tillegg viser studiene at ansattes kompetanse om personer med funksjonshemning og deres behov må heves (Nettverk for kvinner med funksjonshemning og Krisesenter-sekretariatet 2004, Skogøy 2006, Jonassen mfl. 2008, Gjertsen og Eide

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

62

2009, Sentio Research Norge 2010). Mangelen på tilrettelagte tilbud for funksjonshemmede kan være én forklaring på at så vidt få ser ut til å søke bistand og melde fra om overgrep.

Utenfor Skandinavia er dette temaet behandlet i intervjuundersøkelsen Understanding the needs of deaf victims of sexual assault (Obinna mfl. 2005). Målet med undersøkelsen var å få kunnskap om hvorledes ulike instanser gir assistanse til døve som er utsatt for seksuelle overgrep, og hvordan de forskjellige instansene kan bli mer formålstjenlige for utsatte døve. Her fremgår det at døve er særlig utsatt for seksuelle overgrep, men at svært få av ofrene ser ut til å rapportere overgrep til krisesentre eller politi. Forfatterne mener at spesialiserte tjenester med bevissthet rundt døves kultur, som dilemmaer tilknyttet anonymitet innad i et lite og tett døvesamfunn og kunnskap om døves ulike måter å kommunisere på, vil bidra til å minske stereotypier og fordommer som døve oppgir at de møter. I studien var det flere døve som oppga at de hadde blitt sett på som aggressive da de lente seg fram-over for å munnavlese (Obinna mfl. 2005:96). En spesialisert kompetanse-utvikling i politiet og tilstøtende felt er det viktigste tiltaket for å ivareta rettssikkerheten, ifølge denne undersøkelsen (Obinna mfl. 2005).

Sosialantropologen Jan Kåre Breivik (2007) behandler i boken Døv identitet i endring forståelsen av døve som språklig og kulturell minoritet. En døv informant, Klara, forteller om seksuell trakassering ved en folkehøyskole. Breivik tolker historien til Klara dit hen at døvemiljøet i Norge er lite og gjennomsiktig. Det at alle kjenner alle, eller vet mye om hverandre, bidrar lett til at utveksling av informasjon og sosialt samkvem får karakter av ryktespredning og sladder. Det rapporterer flere av informantene om (Breivik 2007:95). ”I slike tilfeller som Klara rapporterer, blir offeret tydelig vanskeligstilt ved at overgriperen har definisjonsmakt over situasjonen […] Klikkdannelser og ulne former for utfrysning kan ofte bli resultat av slike prosesser, og Klara opplever at hun blir ytterligere stigmatisert.” (Breivik 2007:95).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

63

En påpekning om lite tilrettelagte tilbud gjøres også i den omfattende studien Criminal victimization of the deaf (Barrow 2008:61). Studien ser på ulike former for kriminalitet som hørselshemmede utsettes for, og hvorvidt deres behov som offer blir ivaretatt innenfor rettsapparatet (Barrow 2008). Både hørselshemmede og hørende deltok i studien som viser at hørsels-hemmede i større grad ser ut til å være utsatt for vold og seksuelle overgrep enn hørende.21 De fleste ofrene søker bistand hos familie og venner fremfor å melde fra om overgrepene til politiet. Barrow viser til at mangelfull tillit til rettsapparatets evne til å håndtere saker hvor hørselshemmede er involvert, kan være en forklaring på at det er få anmeldelser av overgrepene (Barrow 2008:48). Avslutningsvis peker Barrow på at disse barrierene kan vendes til fordel for gjerningspersoner med hørselshemning. Det har hendt at døve gjerningspersoner ikke arresteres fordi kommunikasjonsbarrierer gjør at politiet heller ignorerer den kriminelle handlingen (Guthmann 2000 i Barrow 2008:148).

5.3 Rettssikkerhet på dagsorden - en prosess i utvikling

De temaene som dominerer politiske anliggende og forskning om funksjons-hemmede som ofre, har hovedsakelig vært forekomst av overgrep og typologier over ulike typer overgrep og deres sosiale kontekster, i tillegg til hjelpe- og intervensjonstiltak, ifølge kunnskapsstatusen Våld mot personer med funk-tionshinder (Nilsson og Westlund 2007). Kunnskapsstatusen inneholder en litteraturgjennomgang av temaet vold mot funksjonshemmede, og også hvordan dette problemet håndteres i rettsapparatet. Litteraturgjennomgangen bygger på svensk og internasjonal forskning i perioden 1995-2006. Det er også samlet inn data fra brukerorganisasjoner, kommunalt ansatte og forskere gjennom intervjuer, spørreskjemaer og gruppeintervjuer. Sammenlignet med temaet utsatthet for vold, fant forfatterne begrenset med vitenskapelige rapporter og vitenskapelige artikler (totalt 17) som omhandler rettsapparatets møte med funksjonshemmede. Forfatterne beskriver forskningen slik:

21 Dette pekes det også på i doktorgradsavhandlingen Sexuality, education, sexual communication, rape myth acceptance, and sexual assault expererience among Deaf and Hard of Hearing College Students (Francavillo 2009).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

64

[…] det er ovanligt med rapporter där rättsväsendets arbete med våld mot personer med funktionshinder står i fokus. Man kan också förvänta sig att andelen rapporter där lagstiftningsskyddet för personer med funktionshinder utgör huvudsakligt innehåll är beroende av i vilken utsträckning som forskningen åstadkommit en stabil kunnskapsgrund. Även det faktum att en stor andel av litteraturen beskrivs som försök till omfångsstudier, antingen i form av empiriska studier eller som diskus-sioner av tidigare omfångsstudier, pekar mot att forskningen på området ännu befinner sig i ett tidigt skede. (Nilsson og Westlund 2007:26)

Temaene usynlighet, sårbarhet og avhengighet er forhold som gjør at personermed funksjonsnedsettelse kan mangle makt og innflytelse over eget liv (Nilsson og Westlund 2007). De kan også bidra til å forklare utsatthet for vold, og manglende oppfølging i rettsapparatet. Usynlighet, sårbarhet og avhengighet bidrar også til å forstå hvorfor kunnskap om vold mot funksjons-hemmede ikke er prioritert innenfor forskning, og i samfunnet for øvrig. De identifiseres i første omgang ved sin funksjonsnedsettelse, og ikke som kvinner eller menn. Ifølge Finndahl (2005) er en konsekvens av dette at de kan bli betraktet som kjønnsløse eller ikke-seksuelle, og en slik tenkning kan bidra til å usynliggjøre seksuelle overgrep (Nilsson og Westlund 2007).

For å synliggjøre vold mot funksjonshemmede og for å få sakene behandlet i rettsapparatet, er det nødvendig at politiet gjør det mulig for voldsutsatte å få sin stemme hørt og bli forstått. Økt bruk av sakkyndighet kan bidra til dette. Domstolene kan også forbedre forutsetningene for likhet for loven gjennom å øke sin kunnskap om ulike grupper med funksjonsnedsettelser, både om deres livsvilkår og kommunikative forhold. Mangelfull kunnskap kan føre til at troverdigheten feilbedømmes, og at avhør ikke gjennomføres på en tilfredsstillende måte (Nilsson og Westlund 2007:13).

Funn fra studien til de svenske sosiologene Denise Malmberg og Kerstin Färm (2008) Dolda brottsoffer – polismyndighetens och socialtjänstens hantering av brott och övergrepp mot personer med funktionshinder, kan ses i lys av begrepene usynlighet, sårbarhet og avhengighet (Malmberg og Färm 2008). Forfatterne har undersøkt hvordan lovbrudd, overgrep og mistanke

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

65

om lovbrudd og overgrep mot funksjonshemmede kvinner og menn, blir møtt og håndtert av politiet og sosialtjenesten.22 Hørselshemmede inngår i et utvalg av personer med ulike funksjonshemninger. Det metodiske materialet består av intervjuer av politi og ansatte i sosialtjenesten, spørreskjemaunder-søkelse i sosialtjenesten, samt dokumentasjonsanalyse ved politi og sosial-tjenesten for å få kjennskap til rutiner for anmeldelse, dokumentasjon og føring av statistikk. Studien tar utgangspunkt i tre prinsipper; normalisering, empowerment og integrering. Forfatterne ser på hvordan de tre prinsippene blir synlig i politiets og sosialtjenestens praksis og hvilke konsekvenser anvendelsen av dem kan få for offeret. I særdeleshet så normaliserings-ideologien i betydning antidiskriminering ut til å ha innvirkning på politiets handlinger. Undersøkelsen viser at det er vanlig å se bort fra å dokumentere at et offer for kriminalitet har en funksjonshemning, fordi man ikke vil peke ut eller diskriminere personer med funksjonshemning. Dermed unnlater man å ta vare på informasjon som kan være viktig for tilrettelegging og doku-mentasjon.

Forfatterne vektlegger praktiske og organisatoriske faktorer som kan bidra til å bedre rettssikkerheten. Bedre dokumentasjon omkring funksjons-hemmede som ofre ved politi og andre berørte myndigheter, er ett tiltak (Malmberg og Färm 2008:103). Andre faktorer er bedre kunnskap om funksjonshemning og lovbrudd, særlig i forhold til hvordan spørsmål skal stilles i avhørs- og vitnesituasjoner. Retningslinjer for dokumentasjon og tilegnelse av kunnskap må komme fra et overordnet nivå. Det er nødvendig at politiet, sosialtjenesten og berørte myndigheter gransker eksisterende holdninger overfor funksjonshemmede, og hvorvidt holdninger kan påvirke hvordan spørsmål omkring utsatthet, lovbrudd og funksjonshemning håndteres.

22 Malmberg og Färm (2008) presenterer her også en kunnskapsoversikt om utsatthet for funksjonshemmede hvor nasjonale og internasjonale studier er inkludert.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

66

5.4 Troverdighet, vitneprov og avhørsmetodikk

Ruth Luckasson (2001) hevder at samfunnet historisk sett har gått ut fra at mennesker med funksjonshemning, spesielt de med kognitive vansker som utviklingshemning, ikke har vært kompetente til å uttrykke sine preferanser eller være troverdige (Luckasson 2001:42).

... the lack of capacity often has less to do with a person’s inherent limitations than with societal attitudes that limit opportunities for people to make choices and to receive guidance and training in making those choices wisely. (Luckasson 2001:42)

Sosialantropologen Torunn Arntsen Sørheim (1998) tok opp temaet troverdig-het i intervjustudien Vanlige kvinner – uvanlige utfordringer. Hun fant at kvinnene i materialet som var utsatt for overgrep, oppga at de opplevde at tiltaks- og rettsapparatet hadde motstand mot å få kjennskap til og kunnskap om denne typen overgrep (Sørheim 1998:95). Kvinnene i studien har bevegelsesproblemer og synshemning. Fire av kvinnene har innvandrer-bakgrunn (Sørheim 1998:3). Sørheim har både et kjønnsperspektiv og et innvandrerperspektiv i utvikling av problemstillinger og til bruk i analysene. Kvinner med funksjonshemning gir sine fortolkninger av egen virkelighet; muligheter, begrensninger og tilgjengelighet til ulike kvinneroller. Både overgrep, ”nesten overgrep” og trakassering skaper frykt i kvinnenes hverdag. Flere av kvinnene som hadde vært utsatt for seksuelle overgrep rapporterte at de møtte motstand fra tiltaks- og rettsapparatet. Dette settes i sammenheng med måten påtalemyndigheten og rettsvesenet generelt har forholdt seg til kvinner og seksuelle overgrep på. De utsatte blir ikke nød-vendigvis trodd, og den påståtte overgriperen blir beskyttet. Det kan føre til signaleffekter om at det er vanskelig å bli trodd, og kan påvirke anmeldelses-hyppigheten blant funksjonshemmede. Ifølge Sørheim er det viktig at påtale-myndigheter og rettsvesenet ser sitt ansvar, og tilegner seg mer kunnskap om temaet (Sørheim 1998:103).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

67

En annen norsk studie som tar opp troverdighet, er undersøkelsen Seksuelle overgrep mot døve barn i Norge. En retrospektiv analyse av situasjonen i barndommen for 431 døve voksne (Kvam 2001).23 Hensikten med Kvams undersøkelse var å finne fram til omfanget av seksuelle overgrep i barndom-men og kjennetegn ved overgrepene. I undersøkelsen ble overgrep sammen-lignet med tall for befolkningen ellers, og det viste seg at langt flere døve ble utsatt for overgrep enn sammenligningsgrunnlaget. Overgrepene var langt mer alvorlige, og flere gutter var utsatt.

Av de 139 av informantene som svarte på spørsmålet i undersøkelsen om hvem som fikk vite om overgrepet, oppgir 5 prosent av informantene at overgrepet ble meldt til politi, barnevern eller skole. Kvam tolker dette som uttrykk for at det har vært liten oppmerksomhet rundt døve barns utsatthet for overgrep. Det kan også være at kommunikasjonsvansker kan gjøre det problematisk for barnet å forstå hva som blir sagt og gjøre seg forstått ved å protestere mot overgrepet, slik Kvam peker på. Generelt kan kommunikative forhold svekke troverdigheten i en eventuell rettssak (Kvam 2001:15).

Sørheims (1998) og Kvams (2001) tematisering av troverdighet kan sies å være i tråd med innholdet i artikkelen Avhør av sårbare grupper (Leksås 2008). Ifølge Leksås er det en tendens til å vurdere en persons troverdighet ut fra yrke, selvsikker fremtoning og mengde informasjon. Påliteligheten og relevansen av informasjonen ser ut til å ha mindre betydning. Avhør av sårbare grupper er derfor en utfordring når politiet skal tolke fornærmedes troverdighet, slik Leksås peker på. Personer med fysisk funksjonshemning fremheves av Leksås som en sårbar gruppe i avhørssammenheng (Leksås 2008).

I artikkelen Vurdering av troverdighet – hva sier forskningen drøftes hvor-dan begrepet troverdighet brukes i rettsapparatet (Magnussen og Stridbeck 2001). Artikkelen belyser hva som vektlegges når begrepet troverdighet skal

23 Denne studien har også blitt publisert som vitenskapelig artikkel i tidsskriftet Child abuse and neglect (Kvam 2004).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

68

kontekstualiseres. Det stilles spørsmål til om det er mulig å avgjøre hvem som lyver på grunnlag av vitners fremtreden i retten, og om aktørene i etter-forskning og i rettssalen (etterforskere, jurymedlemmer, advokater, dommere, psykologer og psykiatere) er i stand til å avsløre løgn. Forfatterne utgår fra tre måter å måle troverdighet på. Det dreier seg om innholdet i forklaringen, observasjoner av den ikke-verbale atferden under avhør og vitneforklaring, og automatiske, fysiologiske forklaringer. Det vises til flere undersøkelser som underbygger at det er komplisert å finne sammenhenger mellom antak-elser og realiteter. I de sammenhenger det er mulig å påvise, ville det i stor grad vært statistiske sammenhenger (Magnussen og Stridbeck 2001). I et flerkulturelt samfunn med stor kompleksitet, øker også utfordringene ved å bedømme troverdighet, blant annet fordi mimikk og gestikulasjons-mønster er kulturelt formet. Forfatterne konkluderer med at konstruksjon av troverdighet ikke kan skilles fra forventninger forut for domsforhandlingene. Vurderinger av troverdighet og pålitelighet er påvirket av sosiale forestil-linger som kan ha svakt feste i virkeligheten. Det er heller ingen løsning å overlate troverdighetsvurderinger til sakkyndige, ifølge forfatterne (Magnussen og Stridbeck 2001).

På 1990-tallet økte forskningsinnsatsen om vitnepsykologi, noe som ble begrunnet med utsagn av typen: ”Det foreligger kunnskap som kan være mer nyttig enn folkloristiske antagelser om pålitelighet og troverdighet som av og til preger vår norske rettspleie” (Magnussen og Stridbeck 2001:95-96). Det samme poenget om forventninger og forestillinger kommer også til uttrykk i doktorgradsavhandlingen The emotional witness: A study of judgments of credibility av psykologene Guri C. Bollingmo og Ellen Ottesen Wessel (2007). De undersøker hvordan et vitnes emosjonelle uttrykk påvirker vurderinger av troverdighet blant jurymedlemmer, politifolk og dommere. Ca. 1000 forsøkspersoner deltok i de seks studiene som ble gjennomført. Undersøkelsene viste at det emosjonelle uttrykket hos ofre og tiltalte påvirket vurderingene av troverdighet, men det var lite bevissthet om det emosjonelle

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

69

uttrykkets påvirkningskraft. Forestillinger om hvordan tiltalte og ofre skal og bør oppføre seg, er med å styre forventninger og vurderinger av vitnemål i rettssaker. Den eneste gruppen av forsøkspersoner som i liten grad så ut til å bli påvirket av det emosjonelle uttrykket, var dommere (Bollingmo og Wessel 2007).

Kompleksiteten i begrepet troverdighet belyses av sosiologen Pierre Bourdieus teorier. Helena du Rées (2006) gjennomførte intervjuundersøkelsen Åklagares och advokaters syn på likabehandling i domstolen, hvor 16 representanter for påtalemyndigheten og 11 advokater som var virksomme i Stockholm, ble intervjuet. Ett av de sentrale spørsmålene i intervjuet var hvorvidt respon-dentenes oppfatning om etnisk bakgrunn eller kulturell/religiøs tilhørighet kunne påvirke behandlingen og bedømmelsen av tiltalte. Studien dreier seg ikke om funksjonshemmede, men bidrar til å kaste lys over rettsapparatet som et felt strukturert gjennom maktrelasjoner der det kjempes om sannhet og rettferdighet. I analysen av intervjumaterialet anvender du Rées (2006) Bourdieus teori om symbolsk kapital, og finner at kvinner og personer med høy sosial status har en symbolsk kapital som signaliserer konformitet og troverdighet. Hun henviser også her til en symbolsk makt som definerer seg selv gjennom et forhold mellom dem som utøver makten og dem som makten utøves mot i rettssalen (se også Bourdieu og Prieur 1996). En tiltalt som avviker fra en svensk standard når det gjelder språk, oppførsel, utseende og motiver, kan tolkes som mindre troverdig og vil lettere kunne oppfattes som skyldig, et perspektiv som også kan anvendes i forhold til mennesker med funksjonshemning som ofre (Rées 2006).

Vurderingen av pålitelighet og troverdighet i relasjon til funksjonshemmede som ofre, påvirkes av flere forhold, eksempelvis sakstype. Et offer i en sak om seksuelle overgrep vil selv være hovedkilden til informasjon om hendelsen og gjerningspersonen. Rettens kunnskap om funksjonshemning og hvordan ulike former for funksjonshemning kommer til uttrykk, er et annet slikt for-hold. Hvordan vitnet forklarer seg og fremstår har selvsagt betydning. Kjønn

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

70

og oppfattelser av klassetilhørighet og etnisk bakgrunn har også betydning (Bollingmo og Wessel 2007, Rées 2006). I sum innebærer dette at sosiale stereotypier kan være grunnlag for å vurdere vitners troverdighet, et forhold som kan svekke rettssikkerheten.

I den videre gjennomgangen vil vi se at forestillinger om utviklingshemning, en annerledes formuleringsevne og argumentasjon og andre språklige uttrykk, vekker ulike typer assosiasjoner og forestillinger i omgivelsene, og at dette vil virke inn på oppfatningen av en persons troverdighet (Handegård og Olsen 2009).

I rapporten Vanskelig å snakke om? Arbeidsmiljø og rettssikkerhet for utviklingshemmede i skjermede virksomheter (Handegård og Olsen 2009) gis en fremstilling av hvordan utviklingshemmedes vitneprov tolkes og håndteres i strafferettsapparatet. I første rekke handler studien om arbeids-miljø og rettssikkerhet for personer med utviklingshemning som deltar i arbeidsmarkedstiltaket Varig tilrettelagt arbeid (VTA) (Handegård og Olsen 2009). Andre spørsmål som drøftes, er i hvilken grad, og på hvilke måter, utviklingshemmede er særlig utsatt for vold/overgrep på disse arbeids-plassene, og hvilken rettssikkerhet utviklingshemmede har. Den metodiske tilnærmingen er basert på en kombinasjon av en landsomfattende spørre-undersøkelse til daglige ledere i landets Vekst-bedrifter, samt casestudier. Casestudiene bestod av åtte bedrifter som i de siste to år har hatt tilfeller av seksuelle overgrep mot utviklingshemmede tiltaksdeltakere. Utviklings-hemmede som ble utsatt for slike overgrep, var både i en svak posisjon med hensyn til innflytelse og makt, og de hadde ofte særlige språklige og kommunikasjonsmessige behov. Med utgangspunkt i casene undersøker forfatterne hvordan utviklingshemmedes vitneprov tolkes og håndteres i strafferettslig sammenheng. Studien undersøker også hvilken praksis påtalemyndighet og politi har i slike tilfeller, og hva dagens rettspraksis på dette området er.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

71

Resultatene viser at ansatte ved tiltakene opplever at politiet i liten grad prioriterer slike overgrepssaker. I et tilfelle med en kvinnelig arbeidstaker ble arbeidslederen frikjent både i tingretten og i lagmannsretten. I dommer-avhøret i tingretten fortalte kvinnen detaljert om overgrepene (Handegård og Olsen 2009). Dommeravhør vil si at en person som vurderes å ha spesiell kompetanse til det, foretar vitneavhøret, eksempelvis i saker der utviklings-hemmede og barn under 16 år er vitner eller offer.

Selv om fornærmede er en voksen person, trekker dommen i den nevnte saken en parallell mellom kvinnens vitnemål og barns vitnemål. Dommen nevner diagnosen Asperger syndrom og angst, den henviser til påfallende barnslighet i språk, og svikt i følelsesmessige reaksjoner. Det er symptomatisk at pensumet i politiets tilleggsutdanning er innrettet mot hvordan en skal avhøre barn, mens kompetanse om utviklingshemning ikke berøres. På denne måten kan en si at det underforstått er slik at det å avhøre utviklings-hemmede er sidestilt med å forhøre barn, uten at man behøver kunnskap om hvilke spesielle utfordringer utviklingshemning innebærer (Olsen og Handegård 2009). Dette er en indikasjon på at den gamle forestillingen om at utviklings-hemmede er som barn, slik vi viste i kapittel 4, fortsatt ser ut til å leve.

Forståelsen av hva utviklingshemning er og ikke er, kan i en rettslig sam-menheng bære preg av en biologisk/medisinsk forståelsesmåte. Utviklings-hemning blir forstått som en kategori med identitet og egenskaper som kan synes låst til tidligere tiders faglige og folkelige forestillinger.

Dagbladets granskninger av politiets etterforskning i åtte saker der betrodde, offentlige ledere og omsorgsarbeidere har vært mistenkt for seksuelt misbruk av utviklingshemmede i 2010, gir ytterligere informasjon om disse forholdene (Dagbladet 1.9.2010). Etterforskningsmateriale og dommer, saksdokumenter og intervjuer med etterforskere, bistandsadvokater24, de fornærmede, hjelpeverger, fagpersoner og andre involverte aktører er gjennom-

24 I blant annet sedelighetssaker har fornærmede krav på bistandsadvokat i forbindelse med etterforskning og hovedforhandling.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

72

gått. Gjennom journalistenes undersøkelser er det avdekket kritikkverdig politietterforskning i overgrepssaker med utviklingshemmede som fornærmet part. Etterforskningen har kommet sent i gang, og sakene etterlater et inntrykk av at politiet enklere fremskaffer bevis i saker med mindreårige, enn i saker med utviklingshemmede (Dagbladet 1.9.2010). Fristen for dommeravhør, som er to uker, er også overskredet i minst tre saker, og konsekvensen av dette er at viktige bevis i sakene har vært forspilt. Videre ser det ikke ut til å være noen automatikk i at utviklingshemmede underkastes dommeravhør. Tilfeldigheter og dermed forskjellsbehandling av utviklingshemmede er situasjonen (Dagbladet 1.9.2010). Etter at resultatene fra undersøkelsen har vært kjent, er behovet for styrking av utviklingshemmedes rettssikkerhet tatt opp, i form av påbud om dommeravhør av utviklingshemmede i straffesaker. Kunnskapen om utviklingshemmede som ofre må styrkes, slik også Hande-gård og Olsen (2009) fremhevet. Blant andre tiltak som kan føre til bedre rettssikkerhet, er mer systematisk og inngående dokumentasjon av skader på utviklingshemmede overgrepsofre. Det mangler også statistikk over anmeldelser, påtaleavgjørelser og dommer som inkluderer utviklings-hemmede. Bedre statistikk blir etterlyst av flere (Handegård og Olsen 2009, Olsen mfl. 2010) som en vei til økt interesse for og kunnskap om emnet rettssikkerhet for ofre med funksjonshemning i norsk sammenheng. Det er behov for registrering gjennom et nytt datasystem for politiet, slik at mer pålitelig statistikk kan utarbeides. Bakgrunnen for et slikt forslag er en antagelse om at det kan være vanskeligere å skape interesse for en problem-stilling, når man ikke kan tallfeste eller si hvor i strafferettskjeden systemet svikter (Dagbladet 23.10.2006).

Lignende funn blir gjort av den svenske sosiologen Barbro Lewin (2002). Hun har kartlagt rettssikkerheten til mennesker med funksjonshemning, og viser til at påtalemyndigheten opplever vanskeligheter med å få holdbare vitneprov fra psykisk utviklingshemmede. Lewin (2002) fant at vold mot funksjonshemmede sjelden kom til rettslig behandling. Det vanligste møn-

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

73

steret i politiundersøkelser hvor funksjonshemmede var offer, var at de ble henlagt etter en utredning. Ifølge Lewin (2002) er én årsak til dette at på-talemyndigheten har vansker med å få holdbare vitneutsagn slik det kreves i domstolsforhandlinger. Påtalemyndigheten mente at det var enklere å få holdbare vitneprov fra enkelte grupper av funksjonshemmede, som blinde, døve, og rullestolbrukere, enn fra utviklingshemmede. Når en anmeldt sak ble behandlet av domstolen, var det også sannsynlig at ofrene i tillegg ville utsettes for hva Lewin kaller en sekundær viktimisering, fordi de ikke ble trodd i retten (Lewin 2002).

Forskning viser at det et anerkjent problem at det er få fellende dommer i overgrepssaker generelt, uansett funksjonshemning eller ikke. Rapporten fra Riksadvokaten i 2007 viser at av alle 2600 anmeldelser ble det tatt ut tiltale i 400, og kun 12 prosent av de mistenkte ble domfelte (Riksadvokaten 2007).

5.5 Straffeutmåling og strafferettslig vern

I mastergradsoppgaven Seksuelle overgrep mot kvinner med funksjonsned-settelser. En analyse av straffeloven §§192 og193 og den tilhørende retts-praksis, drøfter Ballangrud (2007) hvilket strafferettslig vern funksjonshem-mede kvinner har gjennom reglene om seksualforbrytelser i straffeloven av 22. mai 1902 nr. 10. Hun tar også opp hvorvidt funksjonshemmede kvinner kan sies å ha et tilsvarende rettsvern som kvinner uten nedsatt funksjons-evne. Det er gjennomgått 47 overgrepssaker der fornærmede har nedsatt funksjonsevne. Disse sakene er sammenlignet med 22 beslektede saker.

Loven ser ut til å brukes riktig av domstolene i mange saker, ifølge Ballang-rud (2007). Selv om funksjonshemmede kvinner i utgangspunktet kan ha et godt strafferettslig vern mot seksuelle overgrep gjennom straffelovens §§ 192og 193, så foregår det i praksis en subsumsjon. Det betyr at det dømmes etter mildere paragraf i domstolene, og det har skjedd i noen tilfeller hvor offeret har psykiske og kognitive funksjonsnedsettelser. Ballangrud (2007)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

74

hevder at det forekommer flere saker der straffelovens § 192 burde ha vært anvendt fremfor § 193 som har en lavere strafferamme. Når offeret er en kvinne med en funksjonsnedsettelse, bør vold defineres videre enn i dag innenfor rettsvesenet, for at disse kvinnene skal få et vern etter sine forut-setninger, peker Ballangrud (2007) på. Det kan gjøres ved å gi straffelovens § 192 et videre anvendelsesområde enn normalt når fornærmede har nedsatt funksjonsevne (Ballangrud 2007:126). Direktør Tor Langbach hevder imidler-tid i domstolenes aktualitetsmagasin Rett på sak at den rette adressaten for Ballangruds (2007) kritikk i første rekke er påtalemyndigheten og ikke domstolene. Det er fordi det er tiltalebeslutningen som er utgangspunktet for rettens behandling (Domstolsadministrasjonen 2007).

5.6 Hatkriminalitet

Avslutningsvis i dette kapitlet vil vi vise til forskningen som omhandler fenomenet hatkriminalitet, et samlebegrep som brukes om kriminalitet som har rasistiske, fremmedfiendtlige og homofobiske motiver. Begrepet er relativt nytt, men ikke fenomenet (Molarin og Frezel 2010:16). Selv om det er uenighet om hva som bør inkluderes i begrepet hatkriminalitet, er det enighetom at hendelsen er et resultat av en mangelfull respekt for menneskelige rettigheter og menneskers likeverd (Molarin og Frezel 2010). Funksjonshem-mede er foreløpig en lite diskutert gruppe i denne kategorien i norsk sammen-heng (Hanisch 2010). På flere steder skjerper for øvrig straffeloven av 2005 inn straffelovgivningen rettet mot hatkriminalitet, og gir også et strafferettslig vern mot hatfulle ytringer for funksjonshemmede (Ot.prp. 8, 2007-2008). I England er det nylig lagt føringer innenfor politiets arbeide for at funksjons-hemmede som blir utsatt for hatkriminalitet, har en strengere strafferamme.25 “Hate crime” er i tillegg rapportert i undersøkelsen Hate Crime Against Disabled People in Scotland: A Survey Report (Capability Scotland 2004).

25 Se også: www.equalityhumanrights.com

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

75

5.7 Oppsummering og konklusjon

I dette kapitlet har vi vist at forskningen har kommet sent i gang, og den er fortsatt begrenset. Det er mange ubesvarte spørsmål som gjenstår. I hoved-trekk viser litteraturgjennomgangen at det eksisterer barrierer i forhold til å fortelle om utsatthet eller anmelde overgrep, der én forklaring kan være at rettsapparat og også andre hjelpetjenester ikke er tilstrekkelig tilrettelagt for funksjonshemmede. De som søker hjelp og beskyttelse synes heller ikke å være fornøyd med bistanden de har fått. Videre har vi sett på ulike sider ved begrepet troverdighet, og særlig belyst forhold rundt utviklingshem-medes vitneprov. Forskningen antyder at det er begrenset med saker hvor funksjonshemmede er involvert som når frem til en rettslig prøving, men det er vanskelig å fastslå i hvilken grad dette er en generell tendens. Samlet sett impliserer dette at funksjonshemmedes kontakt med rettsapparatet trolig er begrenset, og derfor er det sannsynlig at rettsapparatet har begrenset med erfaring i saker hvor funksjonshemmede er involvert som ofre.

76

Kapittel 6

Språk og kommunikasjon

In all societies law is formulated, interpreted and enforced: there are codes, courts and constables (Goody 1986:132). And the greater part of these legal processes is realized primarily through language. Language is a medium, process and product in the various areas of the law where legal texts, spoken or written are generated in the service of regulating social behaviour. (Maley 1994:11)

I dette kapitlet behandler vi forskning og litteratur som handler om språk og kommunikasjon i strafferettsapparatet. Første del omhandler studier som ser på ulike aspekter ved regelverk for bruk av tolk og tolkerollen. Deretter følger en del som tar for seg norske og internasjonale studier om tegnspråk-tolking i rettsapparatet. For hørselshemmede viser studiene at avhengighet av tegnspråktolkning eller hørselsteknisk utstyr og også gjengivelse av juridiske uttrykk, og å sette dem i en meningssammenheng, gjør retts-apparatet mindre tilgjengelig enn for hørende. I siste delen ser vi på norske studier om språktolking.

En viktig forutsetning for at strafferettsapparatet skal fungere på en tilfreds-stillende måte er at alle partene forstår hverandre, for slik å få en egnet frem-stilling av saksforholdet (Nilsen 2005). Språk og kommunikasjon er derved et av de viktigste verktøyene i domsforhandlinger, men også i andre strafferetts-lige prosesser som ved politiavhør. Undersøkelser av språk og kommunika-

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

77

sjon i rettsapparatet er etter hvert et stort forskningsfelt som skriver seg tilbake til 1970-80 tallet (Nilsen 2005:4). For gruppen hørselshemmede har det vært av stor betydning at det i løpet av 1960-70 årene også ble etablert tegnspråkforskning, og at ulike nasjonale tegnspråk fikk en gradvis viten-skapelig erkjennelse som språk på linje med andre språk (Klima og Bellugi1979, i Simonsen mfl. 2010:10). Lingvistene begynte å engasjere seg i tegnspråkforskningen, og i den senere presentasjonen vil vi få kjennskap til flere faglige bidrag ifra denne disiplinen. Et etter hvert velutviklet volum av studier, særlig innenfor sosiolingvistikk, har påvist store maktforskjeller mellom vitner og tiltalte på den ene siden, og dommere på den andre siden (Nilsen 2005). En innretning mot forskjeller i makt vil vi se komme til uttrykk i flere av studiene, også de som tar for seg politiavhør. Både den sosiale situasjonen, en juridisk fagterminologi og en syntaktisk kompleksitet er med på å skape maktforskjeller. Fiva (2006) fremhever også makt i tolkerollen: ”When a lawyer has access to [a] person through an interpreter, some of his power slips away from him and shifts to the interpreter who is now in control…of the situation” (Fenton 1997:30 i Fiva 2006).

Forskningen og litteraturen som er gjennomgått i norsk sammenheng har sin metodiske tyngde på deltakende observasjoner, språkanalyser av doms-forhandlinger, deltakende observasjoner og kvalitative intervjuer av aktører i rettsapparatet. Slike metodiske innganger er viktig for å få kjennskap til blant annet hvordan tospråklig kommunikasjon struktureres og hvilke utfordringer som er knyttet til dette i rettsapparatet.

En stor andel av forskningen som presenteres på dette området, både nasjonalt og internasjonalt, har naturlig nok et kommunikasjonsperspektiv eller samhandlingsperspektiv, og interaksjonismen som et vitenskaps-teoretisk grunnlag (Andenæs mfl. 2000, Fiva 2006). En annen forankring er hermeneutikken med trekk fra en dekonstruksjonistisk tradisjon (Nilsen 2005, Ekeland 2009). Teoretiske tilnærminger fra sosiologen Erving Goffman (1967) og Michel Foucault sin maktforståelse er anvendt (Fiva

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

78

2006). Forskningen har også andre perspektiv på hva tolking er og inne-bærer for kommunikasjon. Den svenske lingvisten Cecilia Wadensjö (1998) har hatt stor betydning for utviklingen av forskning innenfor tolkefeltet. I en bearbeidet utgave av doktorgradsavhandlingen fra 1992, ser hun på tolking i et samhandlingsperspektiv: Interpreting as interaction. Et sentralt teoretisk utgangspunkt hos Wadensjö er at tolker både overfører (produserer gjengivelser av originalspråket) og koordinerer (utfører handlinger av ulike slag, som å vente på tur i samtalen) (Wadensjö i Nilsen 2005:7). Wadensjö analyserer autentiske samtaler med tolk i offentlig sektor i lys av Goffmans sosiologiske teorier og Bakhtins språkfilosofi. Hun beskriver hva tolkene gjør, og hvordan de gjør det under sine tolkeoppdrag hos lege og politi, og har utviklet et sett av analytiske redskaper (Wadensjö i Nilsen 2005:7). Senere i dette kapitlet kommer vi tilbake til Nilsens (2005) doktorgrads-avhandling om flerspråklig kommunikasjon i rettssalen, den er inspirert av Wadensjö (1998:79).

6.1 Rett til tolk

I mai 2004 nedsatte Justisdepartementet en arbeidsgruppe for å se på regler i forhold til bruk av tolker og oversettelse av dokumenter i forbindelse med straffesaker, noe som resulterte i den grundige rapporten Rett til tolk (Justis- og politidepartementet 2005), som vi vil se nærmere på i de følgende avsnittene. Mandatet til arbeidsgruppen var å foreslå nødvendige tiltak for å styrke, forbedre og effektivisere dagens regelverk og praksis for bruk av tolk og oversetting av dokumenter under behandlingen av straffesaker. Rapporten har et kapittel om hørselshemmede. De viktigste og formelle reglene om rett til tolk innenfor norsk strafferettspleie har stort sett vært materielt uendret siden 1915 (Justis- og politidepartementet 2005:44). Når en ”døv eller stum” person skal forklare seg for retten, skal dette gjøres enten ved bruk av tolk eller ved skriftlige spørsmål og svar, jf. domstol-lovens § 137 av 1915. Det er påfallende at begrepet ”stum” fortsatt er med,

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

79

og at lovteksten er uforandret.26 Stum er et begrep man har ansett som viktig å få bort i andre offentlige sammenhenger, grunnet begrepets relasjon til hva vi i dag betrakter som stigmatiserende og nedverdigende. Her tenker vi særlig på tidligere tiders manglende aksept av tegnspråk som eget språk, og en antatt sammenheng mellom det å være ”døv og stum”, det engelske utrykket ”deaf and dumb” og synet på døve, jf. kapittel 4. Bestemmelsen i domstolloven tolkes i dag slik at døve og døvblinde har rett til tolking under hele hoved-forhandlingen, og det omfatter både tegnspråk- og skrivetolking (Tolke-utredningen 2008:29, Justis- og politidepartementet 2005:127). ”Mens døve kommuniserer med tegnspråk og munnavlesning, avhjelpes tunghørte vanligvis med høreapparat og eventuelle andre hjelpemidler” (Justis- og politidepartementet 2005:123). Vi vil i denne sammenheng peke på at munnavlesning har mange fallgruver når det ikke understøttes av tegn. Det er høyst begrenset hvilke språklyder som faktisk vises og som kan avleses.

Tegnspråktolking omtales i rapporten som at tolken formidler de øvrige aktørers muntlige uttalelser via tegnspråk til den hørselshemmede. Skrive-tolking omtales som aktuelt for personer som behersker norsk muntlig fordi hørselen har blitt svekket etter at språket var utviklet, det vil si døvblitte og tunghørtblitte. Tolken skriver ned muntlige uttalelser med en gang det blir sagt ved hjelp av elektronisk utstyr. Uttalelsene er lesbare for den hørsels-hemmede på en skjerm. Når den hørselshemmede skal forklare seg, skjer dette ved at vedkommende får spørsmålene skrevet ned (Justis- og politi-departementet 2005:124). Hvorledes skrivetolking praktiseres i domstolenes praksis er det så vidt vi har kjennskap til, ikke forsket på verken i nasjonale eller internasjonale studier, og dette er et område det behøves mer kunnskap om.

Rapporten peker på utfordringer i forhold til eksisterende tilbud overfor minoritetsspråklige hørselshemmede. Det tilrås at tegnspråktolkenes faglige nettverk må styrkes, og at kompetansen til fagpersonell må økes (Justis- og

26 I NOU 2007:7 brukes de samme begrepene, ”stum eller døv” i redegjørelser for anbefalte endringer i forhold til tolkebruk (NOU 2007:7:323-324).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

80

politidepartementet 2005). Det fremgår også behov for forbedringer i regel-verket om tolking, særskilt er det behov for en uttrykkelig hjemmel i norsk straffeprosess som gir hørselshemmede en rett til tolk i møte med politiet. Det er ingen bestemmelser som uttrykkelig omtaler bruk av tolk eller trans-latør under hørselshemmedes (og minoritetsspråkliges) møte med politi og påtalemyndighet (Justis- og politidepartementet 2005:52).27 Slik det er i dag må politiet selv dekke tolkeutgifter over eget driftsbudsjett, og det kan ha uheldige konsekvenser for rettssikkerheten, ifølge rapporten.

Et slikt poeng trekkes fram i en omfattende kartlegging utført om språk-tolking i straffesakskjeden28 i tett samarbeid med Domstolsadministrasjonen (Integrerings- og mangfoldsdirektoratet 2009). Et sentralt funn i under-søkelsen er at det er størst andel som mener det brukes tolk i tilstrekkelig grad innenfor domstolene, mens andelen er lavest innenfor kriminalomsorgen. Det angis at domstollovens bestemmelse om bruk av tolk sannsynligvis har en betydning for at domstolene har en mer konsekvent bruk av tolk enn de andre arbeidsstedene (Integrerings- og mangfoldsdirektoratet 2009).

Det er videre liten viten om hvorvidt politiet tar i bruk annet hørselsteknisk utstyr (Justis- og politidepartementet 2005). En annen utfordring er å oppdage hørselshemninger, pekes det på. I rapporten gås det ikke nærmere inn på dette spørsmålet, men det fremheves at det er myndighetenes ansvar å sørge for en rettferdig rettergang. Dette impliserer at rettsapparatet skal ha en aktiv rolle i forhold til å oppdage hørselshemminger og tilrettelegge med hørsels-teknisk utstyr. For tunghørte kan det derfor være en rettssikkerhetsmessig utfordring at rettsapparatet av ulike grunner ikke oppdager hørselshemningen, og at vedkommende derfor ikke får tilrettelagt med skrivetolk eller med hørsels-tekniske hjelpemidler som personen har behov for. Forskning på områder som skole og arbeidsliv viser at selv relativt små hørselstap kan bidra

27 Avgrensete interne regler i norsk rett tilfredsstiller i mindre grad Norges forpliktelser etter Den europeiske menneskerettskonvensjon (Justis- og politidepartementet 2005:63).

28 I kartleggingen er straffesakskjeden behandlet som politi- og lensmannsetaten, påtale-myndigheten, domstolene og kriminalomsorgen.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

81

til utfordringer hvis ikke omgivelsene utformes for en fullverdig deltagelse i alle situasjoner som krever kommunikasjon.

Et tiltak som kan øke rettssikkerheten er bruk av lyd- eller videoopptak av politiavhør og rettsmøter, ved at man ved hjelp av teknologien kan kontrollere og etterprøve at den språklige kommunikasjonen har vært tilfredsstillende.29 Det er gjennom retningslinjer fra Riksadvokaten (2009) til statsadvokatene, sjefene for politiets særorganer og politimestrene pålagt utvidet bruk av lyd- og bildeopptak av politiforklaringer i utvalgte, alvorlige saker.30 Lyd- og bilde-opptak av politiforklaringen skal nå så vidt mulig foretas dersom siktede, fornærmede eller sentrale vitner avhøres med tolk (herunder tegnspråktolk), eller det kan være usikkert hvor godt den som avhøres behersker norsk. Det samme gjelder hvis vedkommende er under 16 år eller er psykisk utviklings-hemmet, har psykiske forstyrrelser eller på annen måte fremstår som sårbar.

Den neste studien setter søkelys på kjennskap til og bruk av lyd- og bilde-opptak, og her poengteres det at retningslinjene virker å være godt kjent og innarbeidet, og at lyd- og bildeopptak et stykke på vei kan gi økt rettssikker-het for hørselshemmede (Olsen mfl. 2010). På en annen side advares det mot en for stor teknologioptimisme. Det kan være en viss fare for at overdreven tiltro til lyd- og billedopptak blant aktørene i strafferettspleien faktisk kan bidra til svakere rettssikkerhet, ifølge forfatterne (Olsen mfl. 2010:135).

6.2 Tegn, tillit og troverdighet

Overskriften i dette underkapitlet er tittelen på Olsens studie. De tre begrepene oppsummerer de spørsmål og temaer som tas opp (Olsen mfl. 2010). Den studien er som tidligere beskrevet et samarbeidsprosjekt mellom flere institusjoner, og utgjør et av de prosjektene som har fått tildelt midler fra Fritz Moens forskningsfond. Målsettingen i studien har vært å utvikle et

29 Mælandutvalget anbefaler at forslagene i ”Rett til tolk” følges opp (NOU 2007:7:323).

30 Det gjelder seksuelle overgrep, familievold, drap og andre alvorlige voldsforbrytelser, grovt ran begått av flere i fellesskap, narkotikalovbrudd med mistanke/siktelse etter straffelovens § 162, tredje ledd, og saker som etterforskes av Politiets sikkerhetstjeneste (PST) (Riksadvokaten 2009:10).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

82

begynnende kunnskapsgrunnlag omkring sentrale aspekter ved rettssituasjonen for hørselshemmede innenfor dagens rettspleie. Perspektivene i studien er et funksjonshemnings- og tilgjengelighetsperspektiv, et språklig perspektiv og et kjønnsperspektiv. Studien har tre hovedproblemstillinger. En av disse er i hvilket omfang hørselshemmede er offer eller tiltalt i straffesaker. I hvilken grad og eventuelt på hvilke måter det reflekteres at en person er døv eller hørselshemmet i de ulike leddene av straffesakskjeden (politi, påtale-myndighet og domstol) utgjør den andre problemstillingen. En tredje er om hørselshemmede møter barrierer når det gjelder å anmelde eller vitne i rettssaker, og om de møter særlige barrierer som tiltalte. For å belyse disse spørsmålene er det anvendt kvalitative intervjuer med et utvalg av rutinerte tegnspråktolker og erfarne aktører i ulike deler av strafferettspleien. Alle informantene har konkrete erfaringer fra straffesaker der hørselshemmede har vært involvert. Det er også gjennomført en dokumentanalyse i rettsdoku-menter fra 46 straffesaker fra de senere årene i saker hvor hørselshemmede har vært involvert enten som tiltalt, fornærmet eller sentralt vitne. Det er en stor andel sedelighetssaker i materialet, men også saker som gjelder vold, trusler eller ran og lovbrudd i trafikken. Den høye andelen av sedelighets-saker gjør at fordelingen av dommer kan leses i et kjønnsperspektiv, ifølge forfatterne. I forhold til hvordan opplysninger om hørsel fremgår av selve dommen ser det ut til å være usikkerhet knyttet til hvor stor vekt domstolen tillegger slike opplysninger.

Generelt tyder materialet på at hørselshemmede i mindre grad enn befolk-ningen ellers er involvert i straffesaker, enten det er som fornærmet, tiltalt eller vitne. Forfatterne mener dette kan komme av at hørselshemning og døvhet ikke omtales i dommene, at færre saker behandles på lagmanns- og høyesterettsnivå og at færre saker anmeldes til politiet. Et viktig funn er knyttet til organiseringen av Tolketjenesten for døve, døvblinde og hørsels-hemmede. Aktørene i studien, både tolker og aktører i strafferettsapparatet, mener at døves rettssikkerhet er styrket i dag sammenlignet med tidligere, og at dette i stor grad kan tilskrives organisatoriske forhold ved måten

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

83

tolking ytes på. Fremveksten av en selvbevisst og uavhengig faggruppe med en klar profesjonsidentitet har også mye å si.

Tolkene gir også uttrykk for at enkelte døve har vansker med å følge med på rettsforhandlingene. Spesielt i straffesaker oppgir informantene at de ofte møter ressurssvake døve personer som har vansker med å svare for seg, og har ”mange hull i allmennkunnskapen”. Dette kan også komme av en kom-plisert rettslig fagterminologi, og en høy hastighet i rettssalen. Noen tolker oppgir selv at de ikke alltid forstår det som sies i rettssalene. Ifølge tolkene ser det ut som rettens aktører mangler kunnskap om hvordan mange døve har vokst opp – om deres språk, skoleforhold, forhold til den biologiske familien, eller utfordringene døve har i forhold til å få samme informasjon som hørende. Sakkyndige personer vil kunne tilføre retten kunnskap om tegnspråk, døvekultur eller døv identitet.

Aktørene i politi, påtalemyndighet og domstolene (totalt syv personer) ut-trykker stor tillit og tiltro til den jobben tolkene gjør. Tolkene oppfattes som profesjonelle, ryddige og dyktige i sin virksomhet, både i samarbeid med politi, påtalemyndighet og domstol. En ureflektert tiltro til tolken kan redu-sere sannsynligheten for å se at tolkingen har elementer av fortolkning. I til-legg kan det skje at oversettelse av begreper og jussens fagterminologi kan oppfattes som mindre problematisk enn hva som faktisk er tilfelle, med de feilkildene dette innebærer. Utdanningene av tegnspråktolker må omfatte en innføring i det norske rettsapparatet, domstolenes oppbygning og gangen i rettsprosessene (Olsen mfl. 2010:137). Det er også behov for en egen del om hva det vil si å leve med funksjonshemning innenfor grunnutdanningen for politiet. Det samme gjelder bruk av tolk. Politiet synes å ha et fortolknings-rom i forhold til når tolk eller hjelpemidler skal tas i bruk, og hvordan tilret-telegging praktiseres, eksempelvis i avhør. Dette kan være en konsekvens av manglende retningslinjer og bestemmelser slik det er beskrevet i rapportene Rett til tolk (Justis- og politidepartementet 2005) og Bruk av tolk i straffe-sakskjeden (Integrerings- og mangfoldsdirektoratet 2009)

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

84

Antologien Interpreting in legal settings (Russel og Hale 2009) drøfter ulike sider ved kompleksiteten og utfordringene som er forbundet med tolkning i rettssystemet. I tillegg til ulike geografiske utgangspunkt (Israel, Øster-rike, Danmark, Australia, Malaysia og Canada) presenterer antologien et mangfold av problemstillinger knyttet til tolkning i rettsapparatet. De ulike teoretiske og metodiske tilnærmingene viser at dette internasjonalt utgjør et eget fagmiljø. Studien legger vekt på at tegnspråktolking og oversettelse i rettssystemet må ses i lys av hørselshemmedes stilling ellers i samfunnet. Hørselshemmedes stilling i rettspleien er særlig svak i samfunn hvor hørsels-hemmede har få rettigheter og hvor tolking ikke har status som egen profe-sjon (Ibrahim-Bell 2009).

I en studie fra USA; Your Case Will Now Be Heard: Sign Language Interpreters as Problematic Accommodations in Legal Interactions, drøfter Jeremy L. Brunson hvordan rettstolking gir hørselshemmede muligheter for og skranker mot deltagelse i rettsforhandlinger (Brunson 2008). Metodisk tilnærming er dybdeintervju av 12 hørselshemmede, jevnt fordelt mellom menn og kvinner i alderen 20-60 år om hvordan hørselshemmede opplever tolkens rolle i rettssystemet. En av informantene forteller det slik: ”I wasn’t disabled until the accident. I grew up deaf and always considered myself deaf. I could do anything else others could do. Then the accident happened. It was at that moment, having to deal with [the police, lawyers, and going to court], I felt disabled” (Brunson 2008:77). Et hovedfunn i Brunsons studie er at hørselshemmede har lav grad av egenkontroll over tilrettelegging i kommunikasjonen, men at de likevel holdes ansvarlig for å sikre kvalitet og effektivitet. Brunson anbefaler at ansvaret for tilrettelegging i større grad legges på rettsapparatet: ”Individuals who make the decisions in legal arenas must be informed of the rights and services to deaf people; the power of access still lies with them” (Brunson 2008:91).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

85

Den omfattende engelske studien Equality before the law. Deaf People’s access to justice fra 1997 dokumenterer viktige sider ved engelske forhold og tegnspråktolking i rettsapparatet (Brennan og Brown 1997). Studien er basert på et empirisk materiale med bruk av metodetriangulering ved tre års observasjon av rettsforhandlinger, dybdeintervjuer med døve og tegnspråk-tolker, og spørreskjema til tegnspråktolkene. De døve informantene i studien var gjerningspersoner, ofre eller vitner. Forfatterne fant at tegnspråktolkene i studien ikke hadde spesialisert trening i rettslig terminologi eller kjennskap til rettslige prosesser. I tillegg ser rettens aktører ikke ut til å forstå hvor viktig det er å ha kvalifiserte og erfarne tolker. Dette kan også komme av at tolkerollen ikke er profesjonalisert, men ”a profession in the flux” (Brennan og Brown 1997:65) i motsetning til jurister og sakkyndige i rettsapparatet.

Flere studier fra USA har vist at den såkalte ”Miranda Warning” ikke blir gitt på en tilstrekkelig god måte overfor døve. Miranda Warning/Miranda Rights inneholder rettigheter gitt i USAs grunnlov som siktede skal få opp-lest før et politiavhør eventuelt skal gjennomføres (Wood 1984, Vernon mfl. 1996). Andre studier undersøker døves ”adjucative competence”, et rettslig begrep som beskriver siktedes evne til å forstå og delta i strafferettslige prosesser (Miller og Vernon 2001, Vernon og Miller 2001, Mumley mfl. 2003, Miller 2004, Vernon og Miller 2005).

6.3 Språktolking i politiavhør og domsforhandlinger

Noe av kunnskapen som kommer fram i de norske studiene om språk-tolking i politiavhør og domsforhandlinger kan overføres til tegnspråk-tolking. Overførbarheten ligger blant annet i at det gir et nærmere kjennskap til ulike sider ved de strukturelle betingelsene som tolkingen konstitueres innenfor i det norske rettsapparatet. Kjennskap til hvordan tospråklig kom-munikasjon generelt oppfattes i rettsapparatet er også overførbart. Rekrutter-ingen av tolker følger ulike prosedyrer, slik Olsen mfl. (2010) angir.31 En

31 Språktolkene rekrutteres via nettjenesten www.tolkeportalen.no. Tegnspråktolkene rekrut-teres via NAV hjelpemiddelsentralen. Der tolkeportalen oppgir nivå på tolkene, vil hjelpemiddelsen-tralen være ansvarlig for tegnspråktolkenes kompetanse (Olsen mfl. 2010:101). Se også Bestilling og bruk av tolk – noen anbefalinger (Domstolsadministrasjonen 2010).

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

86

viktig forskjell mellom språktolking og tegnspråktolking er at kommunikasjon i rettssalen får en bimodalt tospråklig form, ikke bare tospråklig. Med bimodal menes at det er modalitetsforskjeller mellom det visuelle tegnspråket og det auditive talespråket, og at tolkningen dermed medfører en konvertering av det språklige uttrykket fra en fysisk modalitet til en annen. Norsk tegnspråk har ikke på samme måte som det norske domenespråket på det juridiske området noe velutviklet domenespråk (Olsen 2010:133). Derfor har troligtegnspråktolker større utfordringer med oversetting enn en språktolk som oversetter fra norsk til arabisk (Olsen 2010).

I en av de tidligste norske studiene av kommunikasjon i rettsapparatet under-søkte antropologen Reidar Grønhaug kulturens betydning under rettsfor-handlinger (Grønhaug 1984). Eksempelvis beskriver han hvordan faktorer i tyrkisk kultur virker inn på kommunikasjonen i norske rettsforhandlinger ved at de reduserer gjerningspersonens mulighet til å forklare seg og bli forstått (Nilsen 2005:8).

I kriminologen Sturla Falcks (1987) studie Rett tolk? En undersøkelse av tolker, språk, rettssikkerhetsproblemer og rollekonflikter innenfor politi og domstoler, benyttes kvalitative intervjuer med tolker, polititjenestemenn i Oslo, aktorer, advokater, dommere og utlendinger som på ulikt vis har hatt kontakt med rettsapparatet. Områder det kan oppstå mangel på rettssikker-het ved bruk av tolk, er i vurderingen av nødvendigheten av tolk, vilkårlig oppnevning i bruk av tolk, forskjell i tolkens dyktighet og mangelen på kontinuerlig kontroll av tolkens formidling (Falck 1987:169). Falck gir flere anbefalinger, der den viktigste er bruk av to tolker som kvalitetskontroll, noe som synes å være praksis for bruk av tegnspråktolker i dag (Olsen mfl. 2010). Vi ser at flere av de samme vurderingene av rettssikkerhet kommer til uttrykk også i den neste studien.

Kommunikasjon og rettssikkerhet. Utlendingers og språklige minoriteters møte med politi og domstoler, er sluttrapporten fra prosjektet Likestilling i

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

87

rettssystemet – om rettssikkerheten til personer som ikke behersker norsk (Andenæs mfl. 2000). Formålet med prosjektet var å undersøke om og eventuelt på hvilke måter manglende norskkunnskaper fører til manglende likebehandling i rettsvesenet. Det empiriske materialet har vært hentet fra utlendingers møte med strafferetten i det norske rettssystemet. Prosjektet er tverrfaglig med deltakere fra lingvistikk, antropologi og rettssosiologi. Et sentralt funn er at aktørene i rettssystemet har mangelfull kunnskap om rett til bruk av tolk, og at dette svekker siktedes muligheter til å forstå og gjøre seg forstått. Tolker i det norske rettsvesenet ser ikke ut til å ha nødvendig språklig og tolkefaglig kompetanse for å gjennomføre tolkeoppdraget på en tilfredsstillende måte. Intervjuer med rettstolker viser at det å tolke i retten krever dyp konsentrasjon for å få med seg nyansene, og når en rettsforhand-ling står i et tidspress, blir dette ekstra tydelig. I rettssalen er det ofte tids-press, og dette kan være en trussel mot rettssikkerheten.

Ifølge Andenæs mfl. (2000) setter jussen og dens utøvere premissene for samhandlingen i rettssalen. For personer med utenlandsk bakgrunn vil retts-lig terminologi fremstå som fremmed, og den kan virke ekskluderende. I saker med avstand i sosial bakgrunn øker gapet mellom juristenes språk og forhandlingsteknikk, og den tiltaltes eller aktørenes forståelse av prosessen.

Andenæs mfl. (2000) påpeker at forskningsbehovet omkring tolkekonteksten særlig gjelder politiavhøret og forholdet mellom politi, tolk og siktede. Det ligger et moment av rettssikkerhet her ved at tolken skal være nøytral - ikke en ”politihjelpemann”. Dommere og andre juridiske aktører bør få tilbud om generell opplæring om særskilte etniske grupper, og også samspillsteknikker ved bruk av tolk. Tilsvarende har vi sett at Olsen mfl. (2010) har fremhevet.

Lingvisten Anne Birgitta Nilsen (2005) har i sin doktorgradsavhandling Flerspråklig kommunikasjon i rettssalen tatt opp språklige forhold ut fra en undersøkelse om arabisk/norsk tolking i retten og for politiet. Nilsens (2005) avhandling er et casestudie basert på et lydbåndopptak av en flerspråklig

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

88

rettsforhandling. Det er en studie av kommunikasjon mellom mennesker av ulik sosial, kulturell og språklig bakgrunn, der det er anvendt ulike sosio-lingvistiske tilnærminger. Ifølge Nilsen er det ikke blitt gjort lingvistisk forskning på troverdighet i rettssalen i Norge før. Det overordnede temaet er rettssikkerhet i et flerspråklig perspektiv, og berører forskningsfeltene kom-munikasjon i rettssalen (courtroom communication) og dialogtolking (dialogueinterpreting). Vitenskapsteoretisk er avhandlingen forankret i hermeneutikken, og den har også trekk fra en dekonstruksjonistisk tradisjon. Arbeidet hviler på tre sentrale antagelser. For det første representerer en tolk uten tilstrek-kelig kompetanse et betydelig rettssikkerhetsproblem i retten. Lingvistiske faktorer spiller en rolle i vurderingen av en persons troverdighet, er den andre antagelsen. For det tredje er trusselsaker, der bevismaterialet uteluk-kende består av språklige ytringer, spesielt egnet til å belyse spørsmål om troverdighet i rettssalen.

Et viktig funn i avhandlingen er hvorledes tiltaltes muligheter for å forklare seg for retten ser ut til å være svært begrenset når tolken ikke har tilstrekke-lige ferdigheter i tolkefaget. Hun finner også at deltakerne i liten grad tilpas-ser sin tale til den flerspråklige kommunikasjonen, og at dette gir dårligere arbeidsforhold for tolken. Andre sentrale funn er at dommernes mangelfulle interesse og forståelse for språkets generelle flertydige natur og talespråkets ikke-permanente karakter kan virke inn på dommen (Andenæs mfl. 2000). Noe lignende har vi sett at også Olsen mfl. (2010) fremhever. En rettsfor-handling handler i stor grad om å overtale og overbevise, og Nilsen (2005) finner at flerspråklig kommunikasjon representerer flere begrensninger på dette helt sentrale punktet.

Nilsens anbefalinger for videre forskning gjelder et spørsmål om retoriske konvensjoner, og da bruk av indirekte og direkte tale under flerspråklige rettsforhandlinger. Det kan vært interessant å analysere om direkte og indi-rekte tale kan påvirke troverdigheten, og om det kan være med på å avsløre stereotypier. En økt bevissthet omkring forholdet mellom språk, stereotypier

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

89

og diskriminering kan justere og regulere vurderinger av den andre, ifølge Nilsen (2005:203). Det refereres i denne sammenhengen til Gotaas (2000) som minner om at fordommer og stereotypier er en nødvendighet for å orientere seg i verden, men at det for jurister generelt og for en dommer spesielt, er viktig å forsøke å revidere fordommer. Særlig ettersom man sitter i en posisjon hvor man sannsynligvis ofte får bekreftet sin førforstå-else i møte med mange av samfunnets marginaliserte medlemmer (Gotaas 2000:128 i Nilsen 2005).

På grunnlag av blant annet 148 rettforhandlinger og 56 avhørssituasjoner, viser sosialantropolog Hilde Fiva (2006) at det eksisterer ulike praksiser for tolking. Representanter for majoritetssamfunnet har ulike forventninger til hva tolkning innebærer. Erving Goffmans (1961) teorier og Michael Foucaults (1990) makttilnærming benyttes som teoretiske perspektiver i avhandlingen.For å illustrere hvor store forskjeller det kan være i dommeres måte å for-holde seg til tolkerollen på, har vi hentet to eksempler fra Fiva (2006) sitt materiale. En dommer sa til tolken: “Nå er det veldig viktig at du oversetter alt som blir sagt, og at vi får høre alt det som tiltalte sier” (Khazaleh 2006). En annen dommer sa: ”Nå har vi veldig dårlig tid, så det er viktig at du bare oppsummerer det viktigste. Vi har ikke tid til utenomprat” (Khazaleh 2006). Fiva siterer et annet eksempel på en dommers ubetenksomme instruks til en tolk: “Da kan tolken bare tolke oppsummeringsvis det viktigste til tiltalte, og prosedyrene behøver du ikke tolke” (Fiva 2006:89). Det er viktigere å ta for seg det offentliges håndtering av tolkesituasjoner enn tolkenes manglende kvalifikasjoner, konkluderer Fiva (2006) med i studien.

6.4 Språk, rett og gyldighet

I avhandlingen Rettferdige ord. Humanistisk rettstenkning mellom rett og retorikk, lov og litteratur belyser Bjørn Ekeland (2009) Fritz Moens sak fra en annen synsvinkel. Avhandlingens metodiske tilnærming er dekonstruk-sjon, som innenfor moderne filosofi, litteraturvitenskap og enkelte sam-

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

90

funnsvitenskapelige fag, er betegnelsen på en prosess hvor tekster spesielt innen vestlige filosofiske tradisjoner synes å endre seg og kompliseres når man ser på premissene disse tekstene bygger på, og hvordan de motsier egne intensjoner og påstander.

Ved hjelp av dette analytiske grepet demonstrerer Ekeland (2009) justis-mordets anatomi og dramaturgi på en måte som skal gi innsikt i hvilke feil-grep staten har begått og begår. Ifølge Ekeland skjer dette altfor ofte. Fritz Moen-saken er ett av de eksemplene Ekeland bruker for å belyse det han beskriver som språkets forsvinning og den samtidige konstruksjonen av falske fortellinger i retten. Han vil vise den hermeneutiske blindheten som preger saken ved å legge et metaperspektiv på språkets rolle i dette dramaet. Det dreier seg om: Tilgang på språket, undertrykking av språket, tilintet-gjøring av språket og en fordømming av språket som så fører til hemmelig-holdelse. Det skjer på flere plan og i flere sfærer samtidig, i et nettverk av språklig forsvinning og språklig utestengning (Ekeland 2009:153).

I Fritz Moen-sakene forsvinner, tilintetgjøres eller utestenges språket på flere måter som er helt avgjørende for sakens utfall, og som utelukker muligheten til å kunne opprettholde et rettssikkerhetsparadigme som går ut fra at tiltalte bare kan dømmes i et språk han eller hun forstår. (Ekeland 2009:154)

Ekeland skriver videre at det foregikk en mystifisering eller tåkelegging av mening i retten ved at de sakkyndige benyttet en skremselsretorikk, blant annet ved forvansking av språket og mystifiserende begrepsbruk. Et eksempel han bruker for å illustrere dette er uttrykket varige svekkede sjelsevner, som vi omtalte i kapittel 4 (Ekeland 2009).

Avslutningsvis vil vi runde av med noen betraktninger om likeverd og til-gang til språket i rettslige prosesser generelt sett, og hvordan det kan påvirke mulighetene til å ivareta rettsikkerheten. I tekstutdraget nedenfor vurderer den australske lingvisten John Gibbons (1994) ulike kommunikative forut-setninger i forhold til rettssikkerhet og likhetskravet i boken Language and the Law:

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

91

The concept of justice is a difficult one – too often it is equated with equal treatment. The difference can be illustrated by an example of education. If we have a class with some gifted children and some intellectually disabled children, we can teach lessons designed for the gifted to all the children. The children will then be receiving the same treatment, because they are receiving the same treatment. The same can be said if we teach all the children lessons designed for the intellectually disabled. In both cases the children are receiving equal treatment, but in neither case are all the children receiving just treatment. In order for the education received by the children to be just, it must maximize its potential, in part by looking at what they bring to the classroom, their starting points. The same is true of just treatment within the law. Simply providing the same treatment for everyone within the legal system may not ensure true justice, particularly if that treatment has emerged from a power elite. Within the language sphere it may be important to recognize that there are people that are disadvantaged by their lack of mastery of the language through which the law is accessed and applied, and/or by discourse conventions of legal proceedings. The very definition of justice should provide this. (Gibbons 1994:196)

Det må gis likeverdige muligheter til å få prøvd saken sin for rettsapparatet, uavhengig av evnen til å tale egen sak, og hvilket språk som benyttes, slik Gibbons peker på. På linje med andre studier vi har behandlet, retter han søkelyset på at det rettslige språket sett under ett kan og bør analyseres som en kilde som kan føre til ulikhet mellom mennesker. Det kommer av språkets syntaktiske kompleksitet og en særegen og komplisert fagterminologi som er vanskelig tilgjengelig for de fleste av oss (Gibbons 1994, 2003).

6.5 Oppsummering og konklusjon

I dette kapitlet har vi tatt opp språkrelaterte temaer hovedsakelig om tolking og tegnspråktolking i politiavhør og domsforhandlinger. Oversikten gir ikke et totalt bilde, men danner likevel et grunnlag for vurdering av situasjonen. Generelt vil vi peke på at rettsapparatets relativt stringente strukturering av kommunikasjonen og særegne fagterminologi, ser ut til å skape begrensninger for personer med et språk som representerer noe annet enn det majoritets-språket som brukes i retten. Personer som snakker et annet språk eller formulerer seg annerledes, skaper utfordringer for rettens bevisvurdering.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

92

Dersom prinsippet om rettssikkerhet skal virke etter hensikten, må personer gis likeverdige muligheter til å få prøvd saken sin for rettsapparatet, uavhengigav evnen til å tale egen sak, og hvilket språk som benyttes. I gjennomgangen av studiene hentet fra norske forhold har vi sett at særlig mangelfulle spesi-fikke kvalifikasjoner hos tolkene, mangelfull forståelse for kompleksiteten ved tolkebruk hos politiet og aktørene i domstolene, og manglende forutsetninger for forståelse av de kulturelle sidene ved kommunikasjonen kan sette retts-sikkerheten i fare. Vi har også sett at fagterminologien i rettsapparatet kan være en utfordring, og her foreslås det å gjøre det til en del av pensum i tolkenes utdanning. Likeledes er det behov for mer kunnskap om ulike funksjonshemninger og bruk av tolk i grunnutdanningen ved Politihøg-skolen. Vi har også sett flere eksempler på at dommere og andre juridiske aktører kan trenge mer bakgrunnskunnskap om ulike grupper funksjonshemmede og samspillsteknikker ved bruk av tolk.

93

94

Kapittel 7

Premisser, kunnskapsbehov og kunnskapsutviklende strategier

Innledningsvis vil vi se på noen av premissene for utformingen av en politikksom kan føre til at også rettspleien innlemmes i den samfunnsmessige arenaen for inkludering. Vi oppsummerer funnene fra studiene som ligger til grunn for kunnskapsstatusen, og formulerer kunnskapsbehov. Til sist peker vi på to strategier for en mest mulig helhetlig og langsiktig strategi for kunnskapsutvikling: Universell utforming og interseksjonalitet som perspektiv for behandling av kompleksitet.

7.1 Premisser for utforming av et inkluderende rettsapparat

Viktige deler av den politiske debatten som danner grunnlag for lovendringer som berører funksjonshemning i norsk sammenheng i dag, foregår i inter-nasjonale fora. Reformer og behov for reformer er også i stor grad knyttet til overnasjonale rettssystemer, som forstås i lys av en økende globalisering, og nasjonalstatens avhengighet. De siste ti årene har det både internasjonalt og nasjonalt vært en økt interesse for menneskerettigheter, legal empower-ment32 og mennesker med funksjonshemning som samfunnsborgere. Det er blitt hevdet at rettighetene til funksjonshemmede ikke ivaretas tilstrekkeliggjennom dagens menneskerettslige instrumenter, og på denne bakgrunn har det nylig blitt utarbeidet en ny FN-konvensjon om funksjonshemmedes rettigheter. Konvensjonen ble vedtatt av FNs generalforsamling i desember

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

95

2006, og Norge ble den undertegnet sammen med 80 andre land og EU 30. mars 2007. FN-konvensjonen er ikke ratifisert i Norge,33 det vil si at den ikke er gjort rettslig bindende. Særlig viktig i forhold til rettssikkerhet er bestemmelsene som retter seg mot vold mot kvinner i artikkel 6, likhet for loven i artikkel 12 og tilgang til rettssystemet i artikkel 13.34 I artikkel 6, første ledd, heter det:

Partene erkjenner at kvinner og jenter med nedsatt funksjonsevne opp-lever flersidig diskriminering, og skal i denne forbindelse treffe tiltak for å sikre at de kan nyte alle menneskerettigheter og grunnleggende friheter fullt ut og på lik linje med andre. (Barne- og likestillingsdepartementet 2008:6)

Sitatet viser at det er forståelse for at kvinner med funksjonsnedsettelser møter særlige utfordringer (Ballangrud 2007). Et viktig punkt i artikkel 12 er anerkjennelsen av at mennesker med nedsatt funksjonsevne, i rettslig hen-seende er en person med rettslig handleevne på lik linje med andre. Behovet for anerkjennelse på dette området er i likhet med all annen form for aner-kjennelse et gjensidig behov, ifølge den tyske sosialfilosofen Axel Honneth (2003, 2006). Anerkjennelsen er ikke bare et behov hos en person som er krenket eller står i fare for å bli krenket. Samfunnet (her rettsapparatet) har også et behov å opprettholde sosial ro og stabilitet, noe som bare oppnås gjennom anerkjennelse av alle samfunnsborgeres rettigheter, uten unntak. Anerkjennelse i denne rettslige sfæren handler om å se den andre som person og enkeltindivid, ikke som tilhørende en bestemt kategori eller gruppe (Pettersen og Simonsen 2010).

Betydningen av full tilgjengelighet til rettssystemet på lik linje med andre samfunnsborgere behandles i konvensjonens artikkel 13, blant annet gjelder det tilrettelegging av prosedyrer. For å sikre effektiv tilgang til rettssystemet for mennesker med nedsatt funksjonsevne, anbefales opplæring for dem som arbeider innenfor rettspleien, herunder politi og fengselsansatte. På tross av at konvensjonen foreløpig ikke er ratifisert i Norge, kan den bli viktig for

33 Pr. februar 2011.

34 www.fn.no/content/download/3963/20161/file/Codis.pdf

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

96

videre arbeid med funksjonshemmedes rettslige stilling, fordi den illustrerer den rettslige utviklingen på feltet. Diskusjonen omkring likhet for loven for funksjonshemmede på bakgrunn av de nevnte artiklene i FN-konvensjonen vil være viktig.

Underveis har vi vist til reguleringer av rettslige bestemmelser av betydningfor funksjonshemmedes rettssikkerhet gjennom de siste tiårene. I den senere tid er det tatt initiativ som vil ha betydning for utviklingshemmede. Justis-departementet har besluttet å oppnevne en arbeidsgruppe som skal gjen-nomgå regelverket for dommeravhør og observasjon av barn og psykisk ut-viklingshemmede i straffesaker (Prop. 1 S, 2009-2010). Kristelig folkeparti satte fram forslag for Stortinget om et eget ombud for utviklingshemmede, begrunnet blant annet med en rekke saker der utviklingshemmede har vært utsatt for overgrep uten at politi og offentlige myndigheter blir varslet (Innst. 317 S, 2009-2010). Saken ble avvist i Stortinget 15. juni 2010. I en interpellasjon i Stortinget 17. februar 2011 ble saken drøftet på nytt.35 Ifølge statsråd Tora Aasland skal det utarbeides en kunnskapsoversikt om status over vold og overgrep mot utviklingshemmede, samt at en arbeids-gruppe skal se på mandatet for dommeravhør.

7.2 Hva viser studiene

I dette avsnittet diskuterer vi tre gjennomgående funn i studiene vi har gjennomgått. Disse gjelder uansett hvilken posisjon funksjonshemmede inngår i, som offer, vitne eller gjerningsperson. Utover vår innretning mot hørselshemmede, ser det ut til at i særdeleshet utviklingshemmede peker seg både ut som en sårbar gruppe og som en gruppe det er viktig å belyse gjennom forskning (Syse mfl. 1995, Lukasson 2001, Handegård og Olsen 2009, Søndenaa 2009). I studiene viser utviklingshemning til en samlet betegnelse for en rekke tilstander med ulike årsaker og symptomer som kan ha konsekvenser for kognitiv forståelse og for samspill.

35 Se sak nr 3 fra dagsorden (nr 54): http://www.stortinget.no/no/Saker-og-publikasjoner/Publikasjoner/Referater/Stortinget/2010-2011/110217/

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

97

For det første er det begrenset interesse for og systematisert erfaring om funksjonshemning i strafferettsapparatet. Det er et spinkelt grunnlag for å vurdere rettssikkerheten for funksjonshemmede i strafferetten i norsk sammenheng. Dette gjør at det er heftet usikkerhet til tematikken. Den manglende interessen og kunnskapen utgjør i seg selv et rettssikkerhets-problem. Dette understreker juristen Ruth Luckasson. Hun viser til at det mangler systematisk kartlegging og forskning på dette området, og minner om at dette utgjør en demokratisk utfordring (Luckasson 2001). Fraværet leder ikke bare til en usynliggjøring av temaområdet, men det kan også hindre muligheter for en rettferdig rettslig prøving, hevder hun. Dette er også i samsvar med Nilsson og Westlunds (2007) studie. Mer kunnskap om funksjonshemmede som ofre, vitner og gjerningspersoner, kan bidra til en større grad av synlighet i strafferettsapparatet. Kunnskap og synlighet er viktig for å sikre likhet for loven for personer med funksjonshemning (Nilsson og Westlund 2007). I lys av dette funnet viser vi til kapittel 5, hvor forskningen som omhandler funksjonshemning som ofre betegnes som en utviklingsprosess, eller synliggjøringsprosess. I én fase ble det prioritert å kartlegge forekomst og risikofaktorer. Det er avgjørende at det legges til rette for en videre kunnskapsutvikling om tilrettelegging og forebyggende strategier. Rettssikkerhetsmessige barrierer og utfordringer innenfor retts-apparatet, og tilstøtende felt som har berøringspunkter i praksis, må tas opp (Malmberg og Färm 2008). Dette kan i sin tur lede over i en ny fase i straffe-rettsapparatet hvor det skjer bevisstgjøring og selvrefleksjon.

Det ser videre ut til at en del av kunnskapen i rettsapparatet er basert på det individuelle perspektivet på funksjonshemning, med en biologisk og diagnosebasert forståelse. Vi pekte også på en tendens til allmenngjøring og gruppetenkning om mennesker med funksjonshemning. Det kan også stilles spørsmål ved hvilken systematikk rettsapparatet har etablert for å utvikle og frambringe relevant kunnskap om funksjonshemning i rettslig sammenheng. Vi har angitt hvordan mennesker med funksjonshemning har en historie i rettsapparatet, men det er generelt lite bevissthet om hvilke implikasjoner de historiske tradisjonene har for dagens praksis i rettsapparatet. Kommisjonen bak utredningen om Fritz Moen synes ikke å anerkjenne at kommunikasjon

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

98

var en faktor i justismordet (NOU 2007:7). Lingvistisk forskning har vist at norsk tegnspråk er et eget språk, uten at denne erkjennelsen ser ut til å ha nådd kommisjonen. Vi har også pekt på at reminisenser av oppfatninger om utviklingshemmede som ”fødte forbrytere” og særlig som ”barn”, fortsatt synes å leve videre i synet på mennesker med utviklingshemning.

Studiene viser også at rettsapparatets møte med funksjonshemmede ser ut til å representere en kompleksitet som rettsapparatets aktører gjennomgå-ende er uforberedt på å håndtere. Det er problematisk når det ikke er klare retningslinjer for når, i hvor stor grad og på hvilken måte funksjonshemning skal synliggjøres.

Disse funnene viser at det er behov for kunnskapsutvikling på flere områder og på ulike nivåer, basert på en helhetlig og langsiktig tilnærming. Et sam-arbeid mellom forskere og brukerorganisasjoner av funksjonshemmede vil være viktig. Det bør også skapes møteplasser mellom forskere, brukere og politiske beslutningstakere. Flerfaglig og tverrfaglig forskning med ulike perspektiv, teoriforankring og metodisk tilnærming vil være nødvendig. Med utgangspunkt i funksjonshemmedes erfaringer kan en få grunnlag for problemstillinger og forskningsspørsmål. Studier bør også være innrettet mot identifisering, iverksetting og evaluering av tiltak, og også opplærings-materiell som kan utvikles i tråd med en inkluderende tilnærming.

Det er også viktig å rette blikket mot rettsapparatets tilstøtende felt. De beskrivelsene som flere studier gir av hjelpe- og intervensjonstiltak tilsier at slike tjenester faktisk ikke fungerer inkluderende for funksjonshemmede. Olsvik (2010) angir at det er behov for en kartlegging av slike tilbud og hvordan de fungerer for funksjonshemmede etter Lov om kommunale krisesentertilbod som trådte i kraft 1. januar 2010 (LOV-2009-06-19-44). Et utvidende og helhetlig perspektiv er særlig viktig å utvikle i saker der utviklingshemmede bryter straffeloven (Myrbakk og Søndenaa 2010). Samarbeidet mellom politi, sakkyndige, domstol, kriminalomsorg, kommune, psykisk helsevern og habiliteringstjenesten er spesielt viktig. Det gjelder

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

99

spesielt for å øke rettssikkerheten, motvirke ny kriminalitet og bedre leve-kårene for mennesker med utviklingshemning (Myrbakk og Søndenaa 2010). En slik utvidet tilnærming vil være viktig for mennesker med sammensatte funksjonshemninger og behov.

I behandlingen av rettssikkerhet og strafferettsapparatet viste vi til kriminolo-gisk og rettssosiologisk forskning som tyder på at rettsapparatet reproduserer og forsterker sosiale forskjeller. Dette området står sentralt i diskusjonene om rettssikkerhet og kunnskap om funksjonshemning, og det kan være et viktig bidrag til ytterligere forståelse av de mekanismene som er virksomme på dette feltet. Studier i denne kunnskapsstatusen som til en viss grad kan støtte opp om dette, er Olsen mfl. (2010) og Søndenaa (2009). I Søndenaas avhand-ling så bakgrunnen til lovbrytere med utviklingshemning ut til å være den samme hos andre innsatte, men en større andel hadde også lavere utdanning. Lignende bakgrunnstrekk kom fram i dommene som er gjennomgått i Olsen mfl. (2010).

7.3 To strategier for kunnskapsutvikling

I kunnskapsutvikling vil langsiktighet, planlegging, brukermedvirkning og utvikling av flere relevante fagområder og samarbeid mellom fagområdene være avgjørende. Vi ser universell utforming som en strategi for en over-ordnet helhetlig forskningsinnsats i kombinasjon med interseksjonalitet som perspektiv på forståelse av kompleksitet.

7.3.1 Universell utforming

Studiene viser at universell utforming må sørge for at bygninger utformes for full tilgjengelighet. Universell utforming innebærer også tilpasset informa-sjon om rettigheter og om rett til tilrettelegging i ulike sammenhenger. Når FN-erklæringen blir ratifisert i Norge, kan det komme fornyede diskusjonerom en utvidelse av strategiens fokus som så langt i stor utstrekning har handlet om fysiske barrierer.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

100

Det er bred enighet om at det er viktig å utvikle strategien for universell utforming for å nå målet om Norge som et inkluderende samfunn. Ifølge § 9 i diskriminerings- og tilgjengelighetsloven har offentlige (og private) virk-somheter plikt til å tilrettelegge for de med nedsatt funksjonsevne, så fremt tilretteleggingen ikke innebærer en uforholdsmessig byrde (LOV-2008-06-20-42). Med hjemmel i denne bestemmelsen, kan eksempelvis hørselshemmedekreve teleslynge i politiavhør og i domstolene og det vil regnes som diskrimi-nering dersom slike krav ikke blir imøtekommet. Universell utforming kan bidra til en helhetstenkning og mer egnede organisatoriske løsninger også når det gjelder temaet funksjonshemmede og rettssikkerhet. En slik strategi synes å bli vektlagt i den danske rapporten Status over udviklingen i lige-behandlingen af handicappede 2009 (Esbensen mfl. 2010). Her heter det ”at principperne om lige muligheder for inklusion og deltagelse for personer med funktionsnedsættelse også vinder genklang ved domstolerne” (Esben-sen mfl. 2010:30). Fysisk tilgjengelighet til domstoler er en forutsetning for like muligheter for adgang til rettssystemet, pekes det på.

Fra bare å være et ideal, er begrepet universell utforming blitt en rettsnorm som skal gjennomføres. Å bruke universell utforming som en strategi harmonerer med dagens forståelse av begrepet funksjonshemning som en kompleks relasjon mellom individ og omgivelser. Universell utforming kan bidra til å skape inkluderende omgivelser med god tilgjengelighet, og dermed legge til rette for deltakelse. Strategien tar utgangspunkt i menneske-lig mangfold som grunnlag for planlegging og utforming, og er forankreti en erkjennelse av at det er variasjoner i evner og funksjonsnivå (Lid 2009:18).

Satsningen på universell utforming kommer til uttrykk i Norge universelt utformet 2025. Regjeringens handlingsplan for universell utforming og økt tilgjengelighet 2009-2013 (Regjeringen 2009). I handlingsplanen er et av tiltakene universell utforming av fengsler og rettsbygninger. Ulike statlige handlingsplaner indikerer at domstolene er i gang med en tilretteleggings-prosess for å bygge ned barrierer i rettsapparatet.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

101

Domstolsadministrasjonen laget i 2005 en gjennomføringsplan for de tiltak som må iverksettes for at alle rettslokaler skal være tilrettelagt for hørsels-hemmede. I planen beskrives tre måter å teknisk legge tilrette for hørsels-hemmede inne i rettssalene på. Det kan gjøres ved hjelp av enten teleslynge, infrarødt utstyr eller trådbundet utstyr som gjør at høreapparatet fanger opp mindre bakgrunnsstøy i domsforhandlingene. Slik kan det bli enklere for hørselshemmede og følge med og være delaktig (Domstolsadministrasjonen 2006). Målet er at minst en rettssal ved hvert tinghus skal være utstyrt med tekniske hjelpemidler for hørselshemmede. I 2006 var det 26 domstoler som manglet utstyr i alle salene, og det pekes på behov for tilrettelegging i ca. 170 rettssaler (Domstolsadministrasjonen 2006:14). I 2009 fremgår det at det er åtte domstoler som ikke har noen form for utstyr for overføring av lyd i minst en rettssal (Justis- og politidepartementet 2009:5). Samtidig vises det i gjennomføringsplaner fra Domstolsadministrasjonen hvilke praktiske og økonomiske problemer det byr på å rette opp i tilgjengeligheten.

I diskusjonen om videre gjennomføring av universell utforming blir det viktig å bestemme innholdet i begrepet universell utforming og hvordan det skal vurderes innen rettsapparat. Forskningsmessig vil det sentrale være å rette innsatsen mot utvikling av et kunnskapsområde, i likhet med selve ut-formingen av prosessen (Lid 2009). Det er nødvendig med mer kunnskap om hva som er nødvendig for å gi økt tilgjengelighet, og å redusere barrierene for personer med ulike funksjonsnedsettelser innenfor rettsapparatet. Hvilke barrierer, betingelser og muligheter som ligger i omgivelsene, vil stå sentralt.

Den engelske sosiologen Tom Shakespeare kaller det barrierefrie samfunnet en utopi, og for å beskrive det som bør oppnås bruker han termen ”accessible enough” (Shakespeare 2006:46 i Lid 2009). Det er flere begrensninger med strategien universell utforming. Det vil være nødvendig å se til at den som ikke gis tilgjengelighet ved standardiserte løsninger, blir sikret tilgjengelighet ved individuell tilrettelegging. Blant annet kan det være at universell utform-ing vil være mindre egnet som strategi for mennesker med psykiske eller

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

102

kognitive funksjonsnedsettelser (Lid 2009). Strategien universell utform-ing vil likevel kunne bidra til å tydeliggjøre at alle skal ha like muligheter til deltakelse hos politi og rettsapparatet ut fra egne forutsetninger. Det er om-givelsene som tilpasses mennesker i stedet for det motsatte (Lid 2009).

7.3.2 Interseksjonalitet og kompleksitet

Det er meningen at universell utforming skal være en strategi etter prinsippet om ”one size fits all” på tvers av funksjonshemninger. Studiene vi har presentert har vist noen av de rettssikkerhetsmessige utfordringene et slikt prinsipp kan by på. Interseksjonalitet som tilnærming gjør at en også kan ta hensyn til den historiske, sosiale og politiske konteksten, og gi muligheter for å anerkjenne individets unike forutsetninger og erfaringer. Det er sam-funnets relasjon til individet som blir viktig som en motsats til kategoriser-ing og behandling av individer ut fra gruppetilhørighet.

Funksjonshemning er en kategori som rommer et stort mangfold, i likhet med andre mer eller mindre bestandige ulikhetskategorier som kjønn, etnisitet, klasse og alder, som hver har sin egen konstituering og plass i det norske samfunnet.

I nasjonale og internasjonale studier har vi sett at kjønn, særlig belyst i et kvinneperspektiv, fremtrer som en viktig dimensjon i empirisk og analytisk forstand. Det er imidlertid få systematiserte studier som tar for seg menn med funksjonshemning, og her er det behov for mer kunnskap. Bak kjønn som kategori vil det på samme tid også være sosiale posisjoner som er preget av makthierarkier knyttet til klasse. Klasse vil heller ikke være kjønnsnøytralt. Det vil også kunne knyttes til blant annet etnisk tilhørighet. Etnisitet vil være en annen dimensjon det vil være nødvendig å legge til grunn i vurderinger i forhold til ivaretakelse av funksjonshemmedes behov i rettsapparatet. Avhengig av omstendighetene kan funksjonshemmede med minoritetsbakgrunn ha behov for en annen form for tilrettelegging enn etniske norske funksjonshemmede, og de vil sannsynligvis også møte andre fordommer eller stereotype oppfatninger. For hørselshemmede har vi sett at

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

103

det er uttrykt utfordringer i forhold til eksisterende tilbud ovenfor minoritets-språklige hørselshemmede (Justis- og politidepartementet 2005).

Interseksjonalitet åpner for å ta inn over seg kompleksiteten i videre kunn-skapsutvikling på dette området. Vi har vist at når mennesker med funksjons-hemning tilhører flere ulikhetskategorier på samme tid, kan avstanden mellom den foreliggende kunnskapen og hva som er relevant for å ivareta rettssikkerheten øke. I kapittel 4 viste vi blant annet at utdaterte begreper og forestillinger kan overleve i lang tid i deler av samfunnet, noe som bidrar til å opprettholde bestemte praksiser når det gjelder sakkyndige og sakkyndig-het i rettsapparatet. Vi har også sett at gruppetenkning om mennesker med funksjonshemning kan føre til ensretting av praksiser. Slik ensretting kan gjøre at den enkeltes rettssikkerhet ikke blir i varetatt på tilstrekkelig god måte. Interseksjonalitet kan innebære en utvidelse av forståelsen av hva som er relevant kunnskap og kompetanse i dette spørsmålet.

7.4 Avsluttende betraktning

I denne rapporten er det gitt noen indikasjoner på hvorfor rettsapparatet ikke er blitt omfattet av ideologien om et inkluderende samfunn, både nasjonalt og internasjonalt. Men rettsapparatet som samfunnsinstitusjon, vil også etter hvert måtte ta dette prinsippet på alvor og forsøke å implementere det i sin praksis, på linje med samfunnet for øvrig.

En forutsetning for at rettsapparatet skal bli en arena for inkludering, er imidlertid en ubetinget anerkjennelse av at mennesker med funksjonshemning er enkeltpersoner med særskilte, men alltid individuelle forutsetninger og behov. Denne innsikten må være grunnleggende for virksomheten i alle ledd i rettspleien; avhør, vitneforklaringer, sakkyndighet, domsavsigelser, sonings-forhold og forskning.

104

Referanser

Aftenposten (17.11.2010) Lex Moen. Hentet fra http://www.aftenposten.no/menin-ger/leder/article3908161.ece

Andenæs, J. og A. Fliflet (2006/1945) Statsforfatningen i Norge. Oslo: Universi-tetsforlaget

Andenæs, J. og T.G. Myhrer (2009) Norsk straffeprosess. Oslo: Universitetsforla-get

Andenæs, K. mfl. (2000) Kommunikasjon og rettssikkerhet: Utlendingers og språk-lige minoriteters møte med politi og domstoler. Institutt for lingvistiske fag, Universitetet i Oslo. Oslo: Unipub forlag

Anvik, C.H., T. Olsen, L. Lien, M. Sollund og T.A. Hansen (2007) Kunnskaps-status for IA-avtalens delmål 2: Rekruttere og beholde personer med nedsatt funksjonsevne, NF-rapport nr. 11/2007. Bodø: Nordlandsforskning

Askheim, O.P. (2003) Fra normalisering til empowerment: ideologier og praksis i arbeid med funksjonshemmede. Oslo: Gyldendal akademisk

Ballangrud, A.J.B. (2007) Seksuelle overgrep mot kvinner med funksjonsnedsettel-ser. En analyse av straffeloven §§ 192 og 193 og den tilhørende rettspraksis. Kvinnerettslig skriftserie nr. 71, 2007. Avdeling for kvinnerett. Universitetet i Oslo: Institutt for offentlig rett

Barne- og likestillingsdepartementet (2008) Konvensjon om rettighetene til men-nesker med nedsatt funksjonsevne. 1.9.2008 (norsk uoffisiell oversettelse). Hentet fra www.fn.no/content/download/3963/20161/file/Codis.pdf

Barne-, likestillings- og diskrimineringsdepartementet (2010) Mennesker med utviklingshemming skal heller ikke diskrimineres. Informasjons- og utvi-klingsprogram 2010-2013. Hentet fra http://www.regjeringen.no/upload/BLD/Rapporter/2010/info_og_utvikl_program_210_2013.pdf

Barrow, L.M. (2008) Criminal Victimization of the Deaf. New York: LFB Scholarly Publishing

Basilier, T. (1973) Hørselstap og egentlig døvhet i sosialpsykiatrisk perspektiv. Oslo: Universitetsforlaget

Basilier, T. (1968) Psykisk sykdom ved hørselstap og døvhet: Forelesninger 1968. Oslo: Hjemmet for døve

Basilier, T. (1964) Surdophrenia. The psychic consequences of congenital or early acquired deafness. Some theoretical and clinical considerations. Acta Psy-chiatrica Scandinavica, Vol 39(s180):363-372, November 1964

Bernt, J.F. (2007) Rettssikkerhet - Den grunnleggende verdi i den liberale retts-staten. I Bernt, J.F., S.S. Mæhle og J.R.T. Jacobsen (red.) Rett, samfunn og demokrati. Innledning til juss-studiet. Oslo: Gyldendal akademisk

Bollingmo, G. og E.O. Wessel (2007) The emotional witness: a study of judgments of credibility. Department of Psychology, Faculty of Social Sciences. Avhan-dling (PhD). Oslo: Universitetet i Oslo

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

105

Bourdieu, P. og A. Prieur (1996) Symbolsk makt: Artikler i utvalg. Oslo: Pax

Breivik, J.-K. (2007) Døves identitet i endring. Lokale liv – globale bevegelser. Oslo: Universitetsforlaget

Brennan, M. og R. Brown (1997) Equality before the Law: Deaf People’s access to Justice. University of Durham: Deaf Studies Research Unit

Brown H. (2003) Safeguarding children and adults with disability against abuse. Council of Europe Publishing. Hentet fra http://www.coe.int/t/e/social_cohesi-on/soc-sp/Abuse%20_E%20in%20color.pdf

Brunson, J. L. (2008) Your Case will now be Heard: Sign Language Interpreters as Problematic Accommodations in Legal Interactions. Journal of Deaf Studies and Deaf Education Vol 13(1):77-91

Capability Scotland (2004) Hate Crime Against Disabled People in Scotland: A Survey Report. The Disability Rights Commission. Hentet fra http://www.leeds.ac.uk/disability-studies/archiveuk/DRC/Hate%20Crime%20report.pdf

Castberg, P.A. (1806) Carl Michael de l’Épée. Et biografisk Forsøg med chronologisk Udsigt over Døvstummeundervisningens Historie. Et Indbydelsesskrivt til Aabningen af den Kjøbenhavnske Undervisnings-Anstalt for Døvstumme den 28 Januar 1806. Kjøbenhavn

Christie, N. (1986) The Ideal Victim, i Fattah, E.A. (red.) From Crime Policy to Victim Policy: Reorienting the Justice System. London: Macmillan

Christie, N. (1982) Pinens begrensning. Oslo: Universitetsforlaget

Crenshaw, K.W. (1994) Mapping the margins: Intersectionality, Identity Politics and Violence Against Women of Colon. New York: Routledge

Dagbladet (01.09.2010) Vurderer å påby dommeravhør av utviklingshemmede i overgrepssaker. Hentet fra http://www.dagbladet.no/2010/09/01/nyheter/utvi-klingshemmede/rettssikkerhet/overgrep/politiet/13079559/ (20.11.2010)

Dagbladet (23.06.2010) Utviklingshemmede overgrepsofre forsvinner i statistikken. Hentet fra http://www.dagbladet.no/2010/06/23/nyheter/utviklingshemmede/retts-sikkerhet/politiet/overgrep/12255275/ (20.11.2010)

Dagbladet (16.01.2010) Bak skjermede dører. Magasinet.

Dahlstrøm, S. (1929) Arv og miljø. Refleksjoner i anledning av et påbegynt miljø-arbeide. Tidsskrift for Den norske Lægeforening, Vol 48(3):1157-1167

Den rettsmedisinske kommisjon (1900-1979) Forarbeider og beretninger 1900-1979. Riksarkivet, RA/s-4249/A/Ab/L0002/0001

Diesen, C. (2005) Handikapp. I Diesen C, C. Lernestedt, T. Lindholm og T. Petterson (red.) Likhet inför lagen. Stockholm: Natur og kultur

Diesen, C., C. Lernestedt, T. Lindholm og T. Petterson (red.) (2005) Likhet inför lagen. Stockholm: Natur og kultur

Domstolsadministrasjonen (2010) Bestilling og bruk av tolk – noen anbefalinger, 28. oktober Hentet fra http://www.advokatforeningen.no/PageFiles/17403/DAs_anbefalinger_ved_bestilling_og_bruk_av_tolk.PDF

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

106

Domstolsadministrasjonen (2007) Rett på sak. Aktualitetsmagasin for domstolene nr. 4-2007. Trondheim: Domstoladministrasjonen

Domstolsadministrasjonen (2006) Økonomiplan for de alminnelige domstolene og jordskifterettene 2007-2011. Trondheim: Domstoladministrasjonen

Ekeland, B.C. (2009) Rettferdige ord. Humanistisk rettstenkning mellom rett og retorikk, lov og litteratur. PhD avhandling, Rokkansenteret. Bergen: Univer-sitetet i Bergen

Ellingsen, D. (1987) Kan vi stole på rettspsykiatrien? Institutt for kriminologi og strafferetts skriftserie 1:1987. Oslo: Universitetsforlaget

Ericsson, K. (1997) Vitenskap og samfunn. I: Finstad, L. og C. Høigård (red) Kriminologi. Oslo: Pax Forlag A/S

Erlich, H.J. (1973) The social psychology of prejudice. New York: Wiley

Esbensen, A., C. Bendixen og MB. Sandahl (red) (2010) Status over udviklingen i ligebehandlingen af handicappede 2009. København: Center for ligebehand-ling af handicappede

Ewing, A.W.G. (1956) Språk og taleutvikling hos døve barn. Nordisk Spesialskole-kongress i Norge 1954. ss. 80-82. Oslo

Falck, S. (1987) Rett tolk? En undersøkelse av tolker, språk, rettssikkerhets-problemer og rollekonflikter innen politi og domstoler. Institutt for krimonologi og strafferetts småskriftserie. Oslo: Universitetsforlaget

Fenton S. (1997) The role of the Interpreter in the Adversarial Courtroom. I: S.E. Carr, R. Roberts, A. Dufour og D. Steyn (red.), The Critical Link: Interpreters in the Community. Papers from the first international conference on inter-preting in legal, health and social service settings, Geneva Park, Canada, June 1-4, 1995. Amsterdam: John Benjamins

Fiva, H. (2006) In other Words: A study of Interpreting and Power in Oslo. Master-oppgave i sosialantropologi. Oslo: Universitetet i Oslo

Folkestad, H. (1997) Ramme inn og gi handlingsrom: En studie av vernepleiere som arbeider i bofellesskap formennesker med psykisk utviklingshemming, om deres arbeidsmåter for å yte tilpasset hjelp til beboere. Hovedoppgave i helsefag hovedfag, spesialfag pedagogikk og fagdidaktikk. Bergen: Universitetet i Bergen

Foucault, M. (1980) Power/knowledge. London: Harvester Wheatsheaf

Francavillo (2009) Sexuality, education, sexual communication, rape myth acceptance, and sexual assault expererience among Deaf and Hard of Hearing College Students

French, P. (2007) Disabled Justice: The Barriers to Justice for Persons with Disability in Queensland. Brisbane: Queensland Advocacy Incorporated

Friestad, C. og I.L. Skog Hansen (2004) Levekår blant innsatte. Fafo-rapport 429 Oslo: Forskningsstiftelsen Fafo

Froestad, J., P. Solvang og M. Söder (2006) Innledning. I: Froestad, J., P. Solvang og M. Söder (red.) Funksjonshemning, politikk og samfunn. Oslo: Gyldendal

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

107

Akademisk (feil årstall 2006 er Oslo: Pensumtjenesten – bytt til 2000 for Gyldendal Akademisk)

Furth, H.G. (1966) Thinking without language. Psychological Implications of Deafness. New York: Free Press

Føreland, A.R. (1994) Den døves verden. Kultur, undervisning og psykiatriske problemer. Oslo: Universitetsforlaget

Gibbons, J. (2003) Forensic linguistics: An introduction to language in the justice system. Oxford: Blackwell Publishing Ltd.

Gibbons, J. (1994) Language and the Law. London: Longman

Gjertsen, H. og A.K. Eide (2009) Hjelp når livet rakner: Evaluering av incest-sentrene og incesttelefonen. NF-rapport 2/2009. Bodø: Nordlandsforskning

Goffman, E. (1967) Anstalt og menneske. København: Jørgen Paludans

Goffman, E. (1961) Encounters. Two studies in the Sociology of Interaction. Indianapolis: Bobbs-Merril

Goody, J. (1986) The logic of writing and the organization of society. Cambridge: Cambridge University Press

Grue, J. (2009) Critical Discourse Analysis, Topoi, and Mystification: Disability Policy Documents from a Norwegian NGO. Discourse Studies Vol 11(3):305-328

Grue, L. (2004) Funksjonshemmet er bare et ord: Forståelser, fremstillinger og erfaringer. Oslo: Abstrakt forlag

Grøndahl, P. (2000) Sikring eller forvaring – refleksjoner over de nye særreak-sjonene. Tidsskrift for Den norske lægeforening. Nr. 18:2000; 120:2159-61

Grønhaug, R. (1984) Sjansen til å overtale. Retorikk-forskjeller og styrkeforhold i inter-etniske rettssaker. I: H. Eidheim (red.). XI. Nordiske Etnografmøte. Retorikk og mytedannelse. Kampen om og med meningsparadigmene. Institutt for sosialantropologi, Universitetet i Oslo

Handegård, T.L. og T. Olsen (2009) Vanskelig å snakke om? Arbeidsmiljø og rettsikkerhet for utviklingshemmede i skjermede virksomheter. Bodø: Nord-landsforskning

Hanisch, H. (2010) Annerledeshet og dødelighet - Møtet med annerledeshet, sårbarhet og død hos Ibsen og Kristeva. I: Kristeva, J. og E. Engebretsen (2010) (red) Annerledeshet. Sårbarhetens språk og politikk. Oslo: Gyldendal Akademisk

Hanselmann, H. (1949) Opdragelsesvanskeligheder: Deres årsager og deres bekæmpelse. København: Munksgaard

Hanselmann, H. (1939) Undervisnings- og Opdragelsesvanskeligheder: Hos sanse-defekte, aandssvage og talelidende Børn. København: Munksgaard

Haualand, H. (2011) Straffet og isolert. Innsatte med funksjonsnedsettelser i norske fengsler. Fafo-rapport. Oslo: Forskningsstiftelsen Fafo

Havstad, L. (1876) Om Ordningen af det abnorme Skolevæsen. Særtrykk av Dagbladet. Kristiania.

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

108

Hennum, R. (2007) Likhet for loven. I: Nordisk Tidskrift for Kriminalvidenskap. Det XIV Nordiska Kriminalistmötet 23-25 august 2007 i Stockholm. November 2007, Vol 94(3):473-477. København: De nordiske kriminalist-foreninger

Hermansson, S. (1996) Rapport från projektet Rättstrygghet för personer med utvecklingsstörning. Föreningen för barn, unga och vuxna med utvecklings-störning. Stockholm: RiksFUB

Holten, S.M. og H.R. Lønning (2010) Hørende er våre sjefer. Språkplanlegging og språkendringer i norsk tegnspråk. Mastergradsavhandling i språk, Institutt for lingvistiske og nordiske studier, Universitetet i Oslo. Hentet fra http://www.duo.uio.no/publ/ILN/2010/102394/HoltenLonning_Horendexerxvarexsjefer.pdf

Honneth, A. (2006) Kamp om anerkendelse. Sociale konflikters moralske gramma-tik. København: Hans Reitzels forlag

Honneth, A. (2003) Behovet for anerkendelse. En tekstsamling. København: Hans Reitzels forlag

Huseby, R. (1996) Å arbeide med voksne som har psykisk utviklingshemning. Psykisk utviklingshemning og ansvarsreformen. Kursbok – modul 1. Notodden: Telemarksforskning

Ibrahim-Bell, Z. (2009) Legal interpreting and the Deaf Community in Malaysia. I Russel, D. og S. Hale (red.) Interpreting in Legal Settings. Studies in Inter-pretation Series, Vol 4 Washington: Gallaudet University

Innst. 317 S (2009-2010) Representantforslag om en egen ombudsordning for mennesker med utviklingshemming, Dokument 8:103 S (2009-2010), Helse- og omsorgskomiteen

Integrerings- og mangfoldsdirektoratet (2009) Bruk av tolk i straffesakskjeden. IMDi-rapport 6-2009. Hentet fra http://www.imdi.no/Documents/IMDi-rapport6-2009tolknett.pdf

Jacobsen, J.R.T. (2007) Strafferett i en demokratisk rettsstat. I Bernt, J.F. og S.S. Mæhle (red.) Rett, samfunn og demokrati: Innledning til juss-studiet. Oslo: Gyldendal akademisk

Johnsen, B. og B. Langset Storvik (2006) Forvaring og utviklingen for perioden 2002-2006. I: Nordisk Tidskrift for Kriminalvidenskab, Vol 93(1):51-67

Jonassen, W., H. Sogn, V.M. Olsvik og O.K. Hjemdal (2008) Kunnskap – kvalitet – kapasitet. En nasjonal utredning om krisesentrenes kompetanse og til-gjengelighet. NKVTS Rapport 2:2008. Oslo: Nasjonalt kunnskapssenter om vold og traumatisk stress

Justis- og politidepartementet (2007) Forskning og forskningsbehov i lys av Fritz Moen-sakene. Hentet fra http://www.regjeringen.no/upload/JD/Vedlegg/Rapporter/G-0395B_Moen.pdf

Justis- og politidepartementet (2005) Rett til tolk: Tolking og oversettelse i norsk straffeprosess. Rapport. Oslo. Hentet fra http://www.regjeringen.no/upload/kilde/jd/rap/2005/0005/ddd/pdfv/240757-rett_til_tolk.pdf

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

109

Kirkebæk, B. (2007) Uduelig og ubrugelig: Åndssvageasylet Karens Minde 1880-1987. Holte: SOCPOL

Kirkebæk, B. (2004) Letfærdig og løsagtig: Kvindeanstalten Sprogø 1923-1961. Holte: SOCPOL

Kirkebæk, B. (2001) Normaliseringens periode: Dansk åndssvageforsorg 1940-70 med særligt fokus på forsorgschef N.E. Bank-Mikkelsen og udviklingen af Statens Åndssvageforsorg 1959-1970. Holte: SOCPOL

Kirkebæk, B. (1997) Defekt og Deporteret. Livø-anstalten 1911-1961. Holte: For-laget SOCPOL

Kirkebæk, B. (1993) Da de åndssvage blev farlige. Holte: Forlaget SOCPOL

Kirkebæk, B. og E. Simonsen (2008) Handikaphistoriske temaer – utfordringer i dag. I: Befring, E. og R. Tangen (red.) Spesialpedagogikk. Oslo: Cappelen akademisk forlag

Khazaleh, L. (2006) Det er majoriteten som er problemet. Intervju med Hilde Fiva på culcom.uio.no (http://www.culcom.uio.no/nyheter/2006/fiva.html). Oslo: Universitetet i Oslo

Kjønstad A. og A. Syse (2005) Velferdsrett 1. Oslo: Gyldendal akademisk

Koselleck, R. (2004) Futures Past: On the Semantics of Historical Time. New York: Columbia University Press.

Koselleck, R. (2002) The Practice of Conceptual History: Timing History, Spacing Concepts. Stanford Calif: Stanford University Press

Kristiansen, K. (1999) The Impact of Normalization and Social Role Valorization in Scandinavia. I: Flynn R.J. og R.A. Lemay (red.) A Quarter-Century of Normalization and Social Role Valorization: Evolution and Impact. Ottawa: University of Ottawa Press

Kubis, A. (under arbeid) Den rättsfria zonen. Om övergrepp bland människor med utvecklingsstörning på gruppbostäder och dagcent. Doktorgradsavhandling i sosiologi, Uppsala universitet

Kvam, M.H. (2004) Sexual Abuse of Deaf Children. A Retrospective Analysis of the Prevalence and Characteristics of Childhood Sexual Abuse among Deaf Adults in Norway. Child Abuse & Neglect Vol 28(3):241-251

Kvam, M.H. (2001) Seksuelle overgrep mot døve barn i Norge: En retrospektiv analyse av situasjonen i barndommen for 431 voksne døve. SINTEF-rapport STF78 A014509. Oslo: SINTEF, Unimed, NIS helsetjenesteforskning

Leksås, J. (2008) Avhør av sårbare personer. Politiforum, april 2008, Politiressur-ser. http://www.politiforum.no/id/2511

Levine, E.S. (1960) The Psychology of Deafness. Techniques of Appraisal for Rehabilitation. New York & London: Columbia University Press

Lewin, B. (2007) Who cares about disabled victims of crime? Barriers and facilitators for redress. Journal of Policy and Practice in Intellectual Disabilities, Vol 4(3):170-176

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

110

Lewin, B. (2004) Brottsoffer med funktionshinder. I: Lindgren, M., K.-Å. Petter-son og B. Hägglund (red.) Utsatta och sårbara brottsoffer. Stockholm: Jure förlag

Lewin, B. (2002) Vem bryr sig? Om osynlighet och rättssäkerhet för brottsoffer med funktionshinder. Umeå: Brottsoffermyndigheten

Lid, I.M. (2009) Hva kan man oppnå gjennom universell utforming? En undersøk-else av ulike sider ved begrepet. FORMakademisk. Vol 2(1):17-27

LOV-2009-06-19-44 Lov om kommunale krisesentertilbod (krisesenterloven). Oslo: Barne-, likestillings- og inkluderingsdepartementet. Hentet fra www.lovdata.no

LOV-2008-06-20-42 Lov om forbud mot diskriminering på grunn av nedsatt funk-sjonsevne (diskriminerings- og tilgjengelighetsloven). Oslo: Barne-, likestil-lings- og inkluderingsdepartementet. Hentet fra www.lovdata.no

Luckasson, R. (2001) Criminal Justice System Responses. I Petersilia. J., J. Foote og N.A. Crowell (red.) Crime Victims with Developmental Disabilities: Report of a Workshop. Washington: The National Academics Press (NAP)

Løchen, Y. (1996) De funksjonshemmete. Oslo: Rådet for funksjonshemmete

Løchen, Y. (1976) Idealer og realiteter i et psykiatrisk sykehus. Oslo: Universitets-forlaget

Magnussen, S. og U. Stridbeck (2001) Vurdering av troverdighet - hva sier forsk-ningen. Tidsskrift for strafferett Vol 1(2):81-97

Maley, Y. (1994) The language of the law. I: Gibbons, J. (red) The Language and the Law (red.). London: Longman

Malmberg, D. og K. Färm (2008) Dolda brottsoffer: Polismyndighetens och social-tjänstens hantering av brott och övergrepp mot personer med funktionshin-der. Uppsala: Uppsala universitet, Centrum för genusvetenskap

Miller, K. (2004) Lingvistic Diversity in a Deaf Prison Population: Implications for Due Process. I: Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Winter 2004; Vol 9(1):112-119

Miller K. og M. Vernon (2001) Linguistic Diversity in Deaf defendants and Due Process Rights, Journal of Deaf Studies and Deaf Education; Jun 2001; Vol 6(3):226-234

Miller, K.R., M. Vernon og Capella, M.E. (2005) Violent Offenders in a Deaf Prison Population. Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Fall 2005, Vol 10(4):417-425

Molarin, A. og A. Frenzel (2010) Hatbrott 2010. BRÅ rapport 2010:12, Stockholm: Brottsförebyggande rådet (Brå)

Moores, D.F. (1996) Educating the Deaf. Psychology, Principles, and Practices. Boston: Houghton Mifflin

Mumley D.L., C. Tillbrook og T. Grisso (2003) Five year research update (1996-2000): Evaluations for competence to stand trial (adjudicative competence). Behavioral Sciences & the Law. Vol 23(3):329-350

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

111

Myklebust, H.R. (1960) The Psychology of Deafness. Sensory Deprivation, Learn-ing and Adjustment. London: Grune & Stratton

Myrbakk, E. og E. Søndenaa (2010) Lovbrudd begått av mennesker med utvi-klingshemming. Tidsskrift for Norsk Psykologforening, Vol 47(4):322-325, hentet fra http://www.psykologtidsskriftet.no/index.php?seks_id=110053&a=2&sok

Nettverk for kvinner med funksjonshemning og Krisesentersekretariatet (2004) Hvilket tilbud gir kommunene til voldsutsatte kvinner med funksjonshem-ning? Rapport fra kartlegging desember 2003. Hentet fra http://www.krise-senter.com/materiell/pdf/kartlegging.pdf

Nilsen, A.B. (2005) Flerspråklig kommunikasjon i rettssalen: En kasusstudie av en flerspråklig rettsforhandling. Oslo: Unipub forlag

Nilsson, L. og O. Westlund (2007) Våld mot personer med funktionshinder. BRÅ-rapport 2007:26, Stockholm: Brottsförebyggande rådet (Brå)

Noreik, K. og B. Grünfeld (1993) Psykisk utviklingshemning og seksuelle over-grep. Tidsskr Nor Laegeforen Vol 113(16):2003-5

NOU 2008:4 Fra ord til handling: Bekjempelse av voldtekt krever handling. Ut-redningen fra et utvalg oppnevnt ved kongelig resolusjon 1. september 2006 avgitt til Justis- og politidepartementet. Voldtektsutvalget. Norges offentlige utredninger. Oslo: Departementenes servicesenter, Informasjonsforvaltning

NOU 2007:7 Fritz Moen og norsk strafferettspleie. Utredning fra et utvalg opp-nevnt ved kongelig resolusjon av 8. september 2006. Avgitt til Justis- og politidepartementet 25. juni 2007. Norges offentlige utredninger. Oslo: Departementenes servicesenter, Informasjonsforvaltning

NOU 2006:10 Fornærmede i straffeprosessen – nytt perspektiv og nye rettigheter. Utredning fra et utvalg som skal utrede styrking av fornærmedes og pårø-rendes straffeprosessuelle stilling, oppnevnt ved kongelig resolusjon 2. juli 2004. Avgitt til Justis- og politidepartementet 8. mai 2006. Norges offentlige utredninger. Oslo: Departementenes servicesenter, Informasjonsforvaltnin-gen.

NOU 2001:22 Fra bruker til borger: Hvordan hindre at funksjonshemmede blir holdt utenfor? Utredning fra et utvalg oppnevnt ved kongelig resolusjon 21. april 1999, avgitt til Sosial- og helsedepartementet 29. juni 2001. Norges offentlige utredninger. Oslo: Departementenes servicesenter, Informasjons-forvaltningen

Obinna, J., S. Krueger, C. Osterbaan, J.M. Sadusky og W. DeVore (2005) Under-standing the Needs of the Victims of Sexual Assault in the Deaf Community: A Needs Assessment and Audit. Final report submitted to the National Insti-tute of Justice, Washington DC: NJC (212867). Hentet fra http://www.ncjrs.gov/pdffiles1/nij/grants/212867.pdf

Oksholen, T. (2007) Døv – derfor rettsløs. Artikkel på forskning.no, hentet fra http://www.forskning.no/Artikler/2007/november/1195470230.7/artik-kel_print

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

112

Olsen, T., O.M. Mjøen, H. Rønning og P. Kermit (2010) Tegn, tillit og troverdig-het – om rettssikkerhet for døve og hørselshemmede. Bodø: Nordlandsfors-kning. Hentet fra http://nordlandsforskning.no/files/Rapporter%202010/Rapp_11_2010.pdf

Olsvik, V.M. (2010) Overgrep mot kvinner med nedsatt funksjonsevne – en kunn-skapsoversikt. Oslo: NKVTS. Hentet fra www.nkvts.no

Olsvik, V.M. (2006a) Vulnerable, exposed and invisible? A Study of Violence and Abuse against Women with Physical Disability. Scandinavian Journal of Disability Research, Vol 8(2&3):85-98

Olsvik, V.M. (2006b) Interseksjonalitet, maktrelasjoner og overgrep mot kvinner med fysiske funksjonsnedsettelser. Paper presentert på NFFs 2. nasjonale konferanse i Trondheim 30.-31. oktober 2006

Olsvik, V.M. (2005) Omfanget av vold og overgrep mot kvinner med fysiske funksjonsnedsettelser. En sammenlignende spørreundersøkelse om vold og overgrep mot kvinner med og uten fysiske funksjonsnedsettelser. ØF-notat nr. 08/2005. Lillehammer: Østlandsforskning. Hentet fra http://www.øf.no/notater/pdf/082005.pdf

Olsvik, V.M. (2004) Makt, avmakt og institusjonelle overgrep. En kvalitativ studie av institusjonelle overgrep mot kvinner med fysiske funksjonshindringer. ØF-notat nr. 09/2004, Lillehammer: Østlandsforskning. Hentet fra http://www.ostforsk.no/notater/pdf/092004.pdf

Ot.prp. nr. 11 (2007-08) Om lov om endringer i straffeprosessloven mv. (styrket stilling for fornærmede og etterlatte). Justis- og politidepartementet. Hentet fra www.regjeringen.no

Ot.prp. nr. 8 (2007-08) Om lov om endringer i straffeloven 20. mai 2005 nr. 28 mv.

Ot.prp. nr. 57 (1951) Om lov om spesialskoler for utviklingshemmete

Petersilia, J. (2001) Crime Victims with Developmental Disabilities. Criminal Jus-tice and Behavior, Vol 28(6):655-694

Peterson, P.R. (2007) Derfor kjemper vi for tegnspråk som offisielt språk. Foredrag under NDFs seminar om døves rettssikkerhet, onsdag 21. mars 2007. Oslo: Norges Døveforbund

Pettersen, K.-S. og E. Simonsen (2010) Anerkjennelse og profesjon. Oslo: Cappelen akademisk

Prop. 1 S (2010-11) Proposisjon til Stortinget (forslag til stortingsvedtak) For bud-sjettåret 2011. Justis- og politidepartement. Hentet fra www.regjeringen.no

Prop. 141 L (2009-10) Proposisjon til Stortinget (forslag til lovvedtak) Endringer i straffeprosessloven mv. Justis- og politidepartementet. Hentet fra www.regjeringen.no

Ramm, J. (2010) På like vilkår? Helse og levekår blant personer med nedsatt funk-sjonsevne. Oslo: Statistisk sentralbyrå

Rées, H. du (2006) Åklagares och advokaters syn på likabehandling i domstolen. I Sarnecki, Jerzy (red.) Är rättvisan rättvis? Tio perspektiv på diskriminering

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

113

av etniska och religiösa minoriteter inom rättssystemet, Utredningen om makt, integration och strukturell diskriminering. Statens offentliga utrednin-gar, SOU 2006:30. Stockholm: Integrations- och jämställdhetsdepartementet

Regjeringen (2009) Norge universelt utformet 2025. Regjeringens handlingsplan for universell utforming og økt tilgjengelighet 2009-2013 Oslo: Barne- og likestillingsdepartementet

Reyes, P. de los og D. Mulinari (2005) Intersektionalitet: Kritiska reflektioner över (o)jämlikhetens landskap. Stockholm: Liber

Riksadvokaten (2009) Lyd og billedopptak av politiforklaringer. Hentet fra http://www.riksadvokaten.no/ra/ra.php?artikkelid=25

Riksadvokaten (2007) En undersøkelse av kvaliteten på påtalevedtak i voldtekts-saker som har endt med frifinnelse mv. Riksadvokatens utredningsgrupper, rapport nr. 1/2007, hentet fra http://www.rettenmin.no/Doc/Riksadvokaten/RapportRiktig080307.pdf

Russel, D. og S. Hale (2009) Interpreting in Legal Settings. Studies in Interpreta-tion Series. Washington: Gallaudet university press

Samordningsnemnda (1948) VII Tilråding om hjelpeskoler og hjelpeklasser for folkeskolen. Samordningsnemnda for skoleverket. Oslo: Kyrkje- og under-visningsdepartementet

Sandvin, J.T. (1996) Velferdsstatens vendepunkt. En analyse av reformen for per-soner med utviklingshemming som uttrykk for brytninger i velferdsstaten. Bodø: Nordlandsforskning

Schlesinger, H.S., og K.P. Meadow (1973) Sound and Sign. Childhood Deafness and Mental Health. Berkeley: University of California Press

Schou L., G. Dyp og S. Graff-Iversen (2007) Voldsutsatt ungdom i Norge: Resul-tater fra helseundersøkelser i seks fylker. Oslo: Folkehelseinstituttet. Hentet fra http://www.fhi.no/dav/1a156dc0c4.pdf

Sentio Research Norge (2010) Rapportering fra incestsentrene 2009. På oppdrag fra Barne-, ungdoms- og familiedirektoratet. Trondheim: Sentio Research Norge

Shakespeare, T. (2006) Disability Rights and Wrongs. London: Routledge

Simonsen, E. (2000) Vitenskap og profesjonskamp. Opplæring av døve og ånds-svake i Norge 1881-1963. Oslo: Unipub

Simonsen, E., O. Hjustad, G. Høie, J. Johannessen (2010) Hørselshemning og opp-læring. Kunnskapsutvikling og kunnskapsbehov i Norge. Skådalen Publica-tion Series No. 30. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Skarðhamar, T. (2006) Kriminalitet gjennom ungdomstiden blant nordmenn og ikke-vestlige innvandrere. En analyse av fødselskullet 1977. Rapport 2006/33, Oslo: Statistisk sentralbyrå

Skarðhamar, T. (2003) Inmates, social background and living conditions, Journal of Scandinavian Studies in Criminology and Crime Prevention 4: 39-56

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

114

Skjørten, Kristin, Tore Bjørgo og Leif Petter Olaussen (1999) Forskning om vold. Oslo: Norges Forskningsråd

Skogøy, E. (2006) Hvilket tilbud gir kommunene til voldsutsatte kvinner med funk-sjonshemning? Rapport fra en intervjuundersøkelse medutvalgte kommuner i 2005. Oslo: Nettverk for kvinner med funksjonshemning og Krisesenterse-kretariatet

Stokoe, W.C. (1960) Sign Language Structure: An Outline of the Visual Commu-nication Systems of the American Deaf, Department of Anthropology and Linguistics, Buffalo N.Y.: University of Buffalo

St.meld. nr. 88 (1966-1967) Om utviklingen av omsorgen for funksjonshemmede. Oslo: Sosialdepartementet

St.meld. nr. 34 (1996-1997) Resultater og erfaringer fra regjeringens handlings-planer for funksjonshemmede og veien videre. Oslo: Arbeidsdepartementet

St.meld. nr. 23 (1977-1978) Funksjonshemmede i samfunnet. Oslo: Sosialdeparte-mentet

Svendsen, M. (2005) Forvaringsfangene forteller – En kvalitativ studie av den nye særreaksjonen forvaring. Masteroppgave ved Institutt for kriminologi og rettssosiologi. Oslo: Universitet i Oslo

Swain, J. (2007) Internasjonale perspektiver på funksjonshemning. I: Swain, J. (red.) Funksjonshemmende barrierer – funksjonsfremmende samfunn. Oslo: Kommuneforlaget

Syse, A., D. Skogheim og B. K. Straume (1995) Rettssikkerhet og livskvalitet for utviklingshemmete: Rettigheter, vern og kontroll som rettslige virkemidler. Oslo: Ad notam Gyldendal

Sætersdal, Barbro (1998) Om ofre og bødler, svik, skam, hukommelse og glemsel. Handicaphistorisk Tidsskrift nr. 7 - Temanummer om etik. Historisk selskab for Handicap og Samfund

Söder, M. (2009) Tensions, perspectives and themes in disability studies. Scandi-navian Journal of Disability Researvh, Vol 11(2):67-81. Hentet fra http://pdfserve.informaworld.com/827761_731375527_913029571.pdf

Søndenaa, E. (2009) Intellectual disabilities in the criminal justice system. Doktor-gradavshandling ved Medisinsk fakultet. Trondheim: NTNU

Sørheim, T.A. (1998) Vanlige kvinner - uvanlige utfordringer: En studie av kvinner med funksjonshemning. Oslo: Seksjon for medisinsk antropologi, Institutt for allmennmedisin og samfunnsmedisinske fag, Universitetet i Oslo.

Tolkeutredningen (2008) Framtidens tolke- og kommunikasjonstjenester for døve, døvblinde og hørselshemmede, hentet fra http://www.nav.no/84183.cms. Oslo: Arbeids- og velferdsdirektoratet

Traustadottir, R. (2009) Disability and Ethnicity: Using intersectionality to un-derstand complex lives. The 10th NNDR (Nordic Network on Disability Research) conference, April 2- 4, 2009, Nyborg, Denmark

RETTSAPPARATET - EN SISTE SKANSE MOT INKLUDERING?

115

Tøssebro, J. (2010) Hva er funksjonshemming? Oslo: Universitetsforlaget

Tøssebro, J. og B. Ytterhus (2006) Funksjonshemmete barn i skole og familie. Inkluderingsideal og hverdagspraksis. Oslo: Gyldendal Akademisk

Uchermann, V. (1896) De Døvstumme i Norge. Bidrrag til Kjendskabet til Døv-stumhedens Udbredelse, Aarsager og Sygdomsbillede, dens Forhold til de blodbeslægtede Ægteskaber, samt de Døvstummes sociale Vilkaar tilligemed Bemærkninger om dens Erkjendelse, Forebyggelse og Behandling. Vol. 1. Kristiania: A. Cammermeyer

Vernon, M., L. Faifman og S.F. Greenberg (1996) The Miranda Warnings and the Deaf Suspect. Behavioral Sciences and the Law, Winter 1996, Vol 14(1):121-135

Vernon, M.C. og S.F. Greenberg (1999) Violence in Deaf and Hard-of-Hearing People: A Review of the Literature. Aggression and Violent Behavior Vol 4(3):259-272

Vernon, M. og K. Miller (2005) Obstacles faced by Deaf People in the Cri-minal Justice System. American Annals of the Deaf, Summer 2005, Vol 150(3):283-291

Vernon, M. og K. Miller (2001) Linguistic incompetence to stand trial: A unique condition in some deaf defendants. Journal of Interpretation, Millennial Edition, 99-120

Vernon, M. og S. Rich (1997) Pedophilia and Deafness. American Annals of the Deaf, Vol 142(4):300-311

Wadensjö, C. (1998) Interpreting as interaction. London: Longman

Wigert, V. (1932) Om de olika psykologiska förutsättningarna hos sinnesslöa, epileptiker, blinda, dövstumma och tal-lidande för samhällets hjälpåtgär-der. Beretning fra Det 8. nordiske møde vedrørende den særlige forsorg for aandssvage, blinde, døve, epileptikere og talelidende. ss 17-30. København

Wood, E.F. (1990) Toward a Barrier-Free Courthouse: Equal Access to Justice for Persons with Physical Disabilities. Clearinghouse Review, Vol 24(6):557-560

Wood, J.B. (1984) Protecting the deaf suspects’ rights to understand criminal proceedings. The Journal of Criminal Law and Criminology, Vol 75(1):166-197

116

Om forfatterne:

Camilla S. Lundberg er ansatt som prosjektmedarbeider ved Skådalen kompetansesenter. Hun er utdannet kriminolog ved institutt for kriminologi og rettssosiologi, Universitetet i Oslo.

Eva Simonsen er professor dr.scient. og ansatt som forsker ved Skådalen kompetansesenter. Hun er professor II ved institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

117

118

TIDLIGERE UTGIVELSER I SKÅDALEN PUBLICATION SERIES Kronologisk bokpresentasjon

Bilingualism and Literacy concerning Deafness and Deaf-blindness.Proceedings of an International Workshop 10th -13th November 1994

Arnfinn Muruvik Vonen, Knut Arnesen, Regi Theodor Enerstvedt og Anne Varran Nafstad (1996)

Artikkelsamling fra konferanse om tospråklighet og lesing/skriving hos døve og forutsetninger for etablering av et førstespråk hos døvblinde.

Publikasjon nr 1 273 sider ISBN 82-91655-00-6

1997 - et merkeår i døveundervisningens historie

Arnfinn Muruvik Vonen (1997)

Forfatteren diskuterer den nye§ 2-4 i forskrift for grunnskolen av 1. juli 1997. Artikkelen inneholder også en redegjørelse for hva tegnspråk er, en drøfting av sider ved den historiske bakgrunnen for begivenheten i 1997, og tanker om hva endringen kan bety for døveundervisningen.

Publikasjon nr 2 20 sider ISBN 82-91655-01-4

Indre språk med hovedvekt på indre tale - belyst ved spørsmål om døves indre språk

Sandra Marie Alford og Regi Theodor Enerstvedt (1997)

Med utgangspunkt i Vygotskijs forskning, drøftes under@)søkelser om indre tale av bl.a. Furth, Hermelin og O’Conner, Conrad, Hanson, Bellugi og Schaper og Reitsma. Forfatterne søker å utvikle begrepet indre språk videre.

Publikasjon nr 4 43 sider ISBN 82-91655-02

Musikalske aspekter i førspråklig samspill. En analyse av musikalske elementer i førspråklig sosialt samspill mellom døvblindfødte barn og seende hørende voksne

Tonhild Strand Hauge og Gro E. Hallan Tønsberg (1998)

Forfatterne kombinerer kunnskap fra musikkvitenskap/-terapi med moderne utviklingspsykologi og spedbarnsstudier i analyse av videoopptak med døvblindfødte i førspråklig sosialt samspill.

Publikasjon nr 3 159 sider ISBN 82-91655-03-0

119

Døvhet og døve - belyst ved tre sosiologiske forståelsesmodeller

Tina Østberg (1998)

Et patologisk, et kulturelt og et virksomhetsteoretisk perspektiv. Boken er en tematisk diskusjon og historisk fremstilling omkring døve, deres språk og kultur, og døvepedagogikk.

Publikasjon nr 5 123 sider ISBN 82-91655-04-9

Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. Statusrapport med erfaringer fra prosjektets pilotundersøkelse

Sandra M Alford, Knut Arnesen, Regi Th. Enerstvedt, Elizabeth A. Engen, Trygg Engen, Grete Høie, Arnfinn Muruvik Vonen og Tina Østberg (1998)

Publikasjon nr 6 54 sider ISBN 82-91655-06-7

Theodor - Lexicon of Impairments - with Emphasis on Hearing, Visual and Multi-Sensory Impairments

Regi Theodor Enerstvedt (1999)

Et fembinds leksikon som dekker tematikk knyttet til sansetap - med vekt på syn og hørsel. Oppslagsverket er lagt ut p å forfatterens hjemmside: http://folk.uio.no/regie/

Publikasjon nr 7 1295 sider ISBN 82-91655-06-5

Fornuft og følelser - perspektiver etter 150 års undervisning av døve og døvblinde. Proceedings fra fagkonferansen 15. og 16. oktober 1998

Eva Simonsen og Knut Arnesen (red.) (1999)

Artikkelsamling fra Skådalens 150 års jubileum. Forfatterne er; Donald F. Moores, Anne Nafstad, Eva Simonsen, Odd-Inge Schroder, Arnfinn M. Vonen, Galina Zaitseva, Per Kolstø, Regi Th. Enerstvedt, Stein Erik Ohna, Johan Sæbø og Tone-Britt Handberg.

Publikasjon nr 8 192 sider ISBN 82-91655-07-3

Læreplanverket for den 10-årige grunnskolen, Norsk for døve - en lingvistisk kommentar.

Elizabeth A. Engen (1999)

Artikkelen kritiserer læreplanen Norsk for døve fra et ling©)vistisk ståsted. Forfatterens ideer og tanker stimulerer til diskusjoner av teoretiske og

120

praktiske utfordringer rundt tospråklig opplæring av døve barn.

Publikasjon nr 9 22 sider ISBN 82-91655-08-1

Nordisk samarbeid om forsøks- og utviklingsprogram for pedagogisk oppfølging av barn med cochleaimplantat

Knut Arnesen, Nils Brei/id, Uffe Jochumsen, og Eva Simonsen (red.) (2000)

Artikkelsamling fra den første nordiske konferansen med tema pedagogisk oppfølging av CL

Publikasjon nr 10 131 sider ISBN 82-91655-10-3

Barn og unge med cochleaimplantat - hvordan opplever de sin kommunikasjonssituasjon

Anne Beate Christophersen (2001)

Boken presenterer erfaringer fra 9 skoleelever i alderen 10-19 år. De forteller innsiktsfullt og realistisk om sine kommunikative utfordringer, også om hvilke strategier de bruker for å takle omgivelsene.

Publikasjon nr 11 91 sider ISBN 82-91655-11-1

Barn med cochleaimplantat - kommunikasjon og samspill i barnehagen

Borghild Landsvik (2001)

Boken dokumenterer 24 barns kommunikative situasjon i 19 for@)skjellige barnehager. Hvilket pedagogisk tilbud får barna i barnehagen? Hvordan kommuniserer de «her og nå» eller om «fortid og framtid»?

Publikasjon nr 12 111 sider ISBN 82-91655-13-8

Forskning om barn med cochleaimplantat - en kunnskapsoversikt

Eva Simonsen og Ann-Elise Kristoffersen (2001)

Publikasjon fra forskningsprosjektet Barn med cochleaimplantat, hvor hovedmålet er å kartlegge barnas kommunikative forutsetninger. Artikkelen gir en State of the Art på forskningssiden.

Publikasjon nr 13 60 sider ISBN 82-91655-14-6

Utvikling og livskvalitet Rapport fra nordisk konferanse i Oslo 21. - 23. nov. 2001

Eva Simonsen, Nils Brei/id, Uffe Jochumsen og Ann-Elise Kristoffersen

121

(red.) (2001)

Boken presenterer dagens situasjon i nordiske land, en rundebordsdiskusjon, brukererfaringer og utfordringer. Artikler av Susan Gregory, Stewart Blume og Katarina Jacobsson tematiserer livskvalitet knyttet til veiledning, medisin og teknologi, og retoriske strider.

Publikasjon nr 14 148 sider ISBN 82-91655-15-4

Døve og sterkt tunghørtes norskkunnskaper. En analyse av grunnskoleelevers skriftlige tekster ved hjelp av andrespråksteori

Elisabeth Svinndal (2002)

Med bakgrunn i 39 tekster skrevet av døve og sterkt tunghørte grunnskoleelever, blir deres læring av talebasert språk sammenlignet med hørende barns læring av andrespråk. Tekstene gjennomgår også en kvantitativ språkanalyse og en dybdeanalyse av det grammatiske fenomenet inversjon.

Publikasjon nr 15 138 sider ISBN 82-91655-16-2

Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. En kartlegging av grunnskoleelever og deres språklige situasjon

Knut Arnesen, Regi Th. Enerstvedt, Elizabeth A. Engen, Trygg Engen, Grete Høie og Arnfinn Muruvik Vonen (2002)

Boken rapporterer en nasjonal undersøkelse med intervjuer med elevene, deres foreldre og lærere om ca. 200 døve grunnskoleelever (1996-98). Tre klassetrinn ble også språkprøvet. Hovedmålet var å oppnå mer kunnskap om døve barns kommunikasjons- og språksituasjon, hjemme og på skolen.

Publikasjon nr 16 315 sider ISBN 82-91655-17-0

Barn med cochleaimplantat. Kommunikative praksiser i barnehagen

Oddvar Hjulstad, Ann-Elise Kristoffersen og Eva Simonsen (2002)

Boken presenterer funn fra analyser av videoopptak fra 24 førskolebarn i hverdagssituasjoner og mer tilrettelagte pedagogiske settinger (1999-2000). I analysen drøftes hvordan barna best kan inngå i dialog og samspill i barnehagen. Studien er en del av forskningsprosjektet «Barn med cochleaimpantat».

Publikasjon nr 17 94 sider ISBN 82-91655-18-9

122

Døv i «den inkluderende skole» «- I spenningsfeltet mellom einskap og mangfald» (St.meld. nr 28 1999:10,11)

Karen Sørlien Bar/i (2003)

Er inkludering av døve elever i «skolen for alle» mulig? Boken har fokus på kriterier for et inkluderende klasserom - og de språklige, pedagogiske og utfordringer forbundet med dette. Døve barn forholder seg til flere læringsarenaer, og relasjoner og samarbeid mellom disse arenaene vurderes.

Publikasjon nr 18 221 sider ISBN 82-91655-19-7

Barn med cochleaimplantat. Å høre til.... Samtaler med foreldre

Liv Strand (2003)

Boken formidler forventninger, erfaringer og synspunkter fra første foreldregenerasjon med barn som har cochleaimplantat i Norge. Studien er en del av forskningsprosjektet «Barn med cochleaimpantat».

Publikasjon nr 19 95 sider ISBN 82-91655-20-0

På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever: Evaluering etter Reform 97

Stein Erik Ohna, Oddvar Hjulstad, Arnfinn Muruvik Vonen, Sissel M Grønlie, Ellinor Hjelmervik og Grete Høie (2003)

Rapport fra forskningsprosjektet med samme navn (2001-2003) innenfor rammen av Norges forskningsråds forskningsprogram «Evaluering av Reform 97». Basert på en studie av 10 klasserom, har hovedformålet vært å beskrive ulike måter å organisere opplæring av døve elever - med fokus på bruk av språk, interaksjon og kontekstuelle forhold.

Publikasjon nr 20 294 sider ISBN 82-91655-21-9

På vei mot tospråklig opplæring og dagens døveundervisning: Et streiflys på lover, reguleringer og læreplaner - Noen milepæler (1825-2003)

Knut Arnesen (2003)

Artikkelen er skrevet i tilknytning til forsknings@prosjektet «På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever» under Norges forskningsråd (se over). Med utgangspunkt i dagens læreplaner for døve elever går forfatteren tilbake til det offentlige Døvstumme-Institutet i Trondhjem i 1825.

123

Publikasjon nr 21 28 sider ISBN 82-91655-22-7

Inkluderende eller ekskluderende klasserom: Døveundervisningen - et case å lære av?

Grete Høie og Ann-Elise Kristoffersen (red.) (2004)

Artikkelsamling fra nordisk konferanse 27.-28. november 2003 i Oslo. Boken presenterer nyere forskning på feltet; dokumentasjon fra ulike praksiser i undervisning av førskolebarn, skolebarn og lærerskolestudenter, blant annet klasseromsstudier. Komparative, pedagogiske perspektiv er representert ved flerkulturell forskning, sammenligning med

andre land og skisser av utviklingen innenfor forskning og undervisning på feltet.

Publikasjon nr 22 25 sider ISBN 82-91655-23-5

Døvblindfødtes sproglighed: Et dokumentationsprojekt

Flemming Ask Larsen og Anne Varran Nafstad (2006)

Forfatterne introduserer teoretiske modeller fra kognitiv semiotikk til pedagogisk arbeid med døvblindfødte, også i analyser av videoopptak av kommunikasjon. Prosjektet har hatt som mål å fokusere den døvblindfødtes kommunikative potensiale slik at det kan legges til rette for en pedagogisk intervensjon, som kan være medvirkende til å realisere og stabilisere dette potensialet.

Publikasjon nr 23 47 sider ISBN 82-91655-24-3

Å skape kommunikasjon med døvblindfødte: Perspektiver på diagnostiserende undervisning for personer med medfødt døvblindhet eller personer med tilgrensende funksjonsnedsettelse

Anne Nafstad og Inger Rødbroe (2006)

Ideene om kommunikasjon med døvblindfødte har endret seg i løpet av de siste ti årene. Interaksjonen mellom den døvblindfødte personen og deres seende/hørende partnere endres kvalitativt når handlemåtene som skisseres i boken omsettes i praksis. Forskning om generelle prinsipper for menneskelig utvikling og utvikling av mellommenneskelig kommunikasjon og språk ligger til grunn for modellene her.

Publikasjon nr 24 84 sider ISBN 82-91655-25-1

124

To be or to become: Language and learning in the lives of young deaf children

Merv Hyde and Grete Høie (eds.) (2007)

Innlegg ved konferanse i Oslo 25.-26. oktober 2005 er her bearbeidet til faglige artikler. Generell kunnskap om barns språkutvikling og læring ble knyttet til spesifikke temaer som er relevant for hørselsfeltet: Barn og læring, tospråklighet, lesing, audio-visuell persepsjon. Hvordan barn lærer språk? Artiklene er på engelsk.

Publikasjon nr 25 112 sider ISBN 978-82-91655-26-0

Constructing Educational Discourses on Deafness

Merv Hyde and Grete Høie (eds.)(2007)

Bearbeidede innlegg fra konferansen 19.-20. mars 2007 i Oslo. Konferansen identifiserte hovedtrekk i de mest sentrale diskursene innenfor feltet - for å se muligheter forutvikling av nye diskurser for pedagoger og andre som er involvert i hørselshemmede elevers oppvekst. Tverrfaglige bredde og spredning i tematikk - fra skole til arbeidsliv - innspill til barnas opplæringssituasjon og livsløp. Artiklene er på engelsk.

Publikasjon nr 26 113 sider ISBN 978-82-91655-27-7

... Er det noen jeg kan snakke med ? ...

Tolk-ledsagertjeneste for personer med medfødt døvblindhet. Prosjektrapport

Kari Schjøll Brede, Tonhild Strand Hauge og Else Marie Svingen (red.) (2008)

Rapporten utreder muligheter for å inkludere tolketjenester til døvblindfødte i dagens tolketjeneste. Innsiktsfullt bilde av personer med medfødt døvblindhet og deres kommunikasjonsbehov og -muligheter.

Publikasjon nr 27 45 sider ISBN 978-82-91655-28-4

Hva skjer i klasserommet? Rapport fra prosjektet «Inkluderende opplæring av barn med cochlea-implantat - en oppfølgingsstudie»

Eva Simonsen, Ann-Elise Kristoffersen og Oddvar Hjulstad (2008)

Hvordan legge til rette for læring og utvikling for elever med cochleaimplantat for å oppnå målet om inkluderende opplæring? - dette er problemstillingen i rapport fra prosjekt i samarbeid med Institutt

125

for spesialpedagogikk. Det er en videreføring av prosjektet «Barn med cochleaimplantat», en studie av 24 førskolebarn med cochleaimplantat og deres kommunikative læringsmiljø. De samme barna følges her i skolen.

Publikasjon nr 28 96 sider ISBN 978-82-91655-29-1

Pedagogikk og kjærlighet. Undervisning av barn med multifunksjonshemninger

Liv Holmen (2009)

Forfatteren har vært lærer i Skolen for døvblindfødte ved Skådalen kompetansesenter i mer enn 15 år. Hun deler sine erfaringer og personlige betraktninger basert på pedagogisk samvær med flere barn. Fagfolk, foreldre og andre som er opptatt av utvikling og opplæring av barn med store og sammensatte hjelpebehov vil her kunne finne en kjærkommen inspirasjonskilde.

Publikasjon nr 29 134 sider ISBN 978-82-91655-30-7

Hørselshemning og opplæring - kunnskapsutvikling og kunnskapsbehov i Norge

Eva Simonsen, Oddvar Hjulstad, Grete Høie og Jarle Johannessen (2010)

Rapporten omtaler et utvalg av publiserte arbeider innen fagområdet hørsel hentet fra referee-baserte tidsskrifter, vitenskapelige monografier og forskningsrapporter i perioden 1998-2008. Forfatterne argumenterer for spesialpedagogisk og pedagogisk kunnskap som er praksisforankret og utviklet i samarbeid med barnehager, skoler og brukere.

Publikasjon nr 30 124 sider ISBN 978-82-91655-31-4

Rettsapparatet - en siste skanse mot inkludering? Funksjonshemmedes rettssikkerhet med vekt på hørselshemmedes stilling

Camilla Stub Lundberg og Eva Simonsen (2011)

Rapporten gir en systematisk oversikt over forskning om funksjonshemmedes og hørselshemmedes rettssikkerhet i rettsapparatet - som offer, tiltalt eller vitne. Ulike barrierer som kan være en fare for rettssikkerheten identifiseres. Forfatterne argumenterer for interseksjonalitet som perspektiv og universell utforming som strategi for videre kunnskapsutvikling.

Publikasjon nr 31 118 sider ISBN 978-82-91655-32-4

126

Elever med hørselshemming i skolen. En kartleggingsundersøkelse om læringsutbytte

Ola Hendar

Hvordan gjør elever med hørselshemning det i skolen? Prosjektrapporten bygger på data fra elevenes resultater i skolen, nasjonale prøver og beskrivelser fra foreldre og lærere. Datamaterialet ble samlet inn i samarbeid med Statistisk sentralbyrå og hørselssentralene. Tilsvarende undersøkelse er gjort av Hendar i Sverige i 2008. Databasen gjøres tilgjengelig for forskning.

Publikasjon nr 32 107 sider ISBN 978-82-91655-33-8